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روزنامه صبح ایران

اژه ای هشدارداد: 

مواظب گروه های نوظهور انحرافی باشید 

محمد قمی نماینده مجلس ؛

»ستاد مقابله با تحریم « در استان ها ایجاد شود

هر خانوار چقدر کمک هزینه غذایی می گیرد؟ 

محمد رضا تابش:

ایجاد تشکیلات موازی 
برای قانونگذاری به مصلحت نیست

محمودصادقی:   با متخلفان برخورد قضایی شود

بن بست در مسیر پذیرش
 دانشجویان پزشکی دانشگاه آزاد

عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی  گفت 
:یک دفعه یک تشکیلات جدید و موازی ایجاد کردن 
خیلی نه به مصلحت است و نه منطبق بر معیارها و ضوابط 
است.»محمدرضا  بنیاد مردم سالاری دینی  و  حقوقی 
تابش«  درباره عملکرد هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و روند قانونگذاری در کشور یادآور شد: 
مجمع در مسایل و موضوعاتی که به آن ارجاع شده - که 

عمدتا در تعیین سیاست های کلی نظام است- به رهبر 
معظم انقلاب اسلامی مشاوره می دهد.تابش خاطرنشان 
کرد: تشکیلات جدیدی در مجمع درست شده تا بر تطابق 
قوانینی که مجلس شورای اسلامی تصویب می کند با 
چهارچوب و اصول کلی مصوب، نظارت داشته باشد؛ البته 
نمی دانم این تشکیلات منطبق بر قانون هست یا نه؛ من 

شخصا این روش را نمی پسندم...

عضو کمیته آموزش عالی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با اشاره به ادامه مراجعات دانشجویان معترض رشته های 
پزشکی دانشگاه آزاد به کمیته آموزش عالی کمیسیون، تأکید کرد: تصمیم کمیسیون در خصوص این پرونده به گزارش 
هفته آینده دانشگاه آزاد بستگی دارد و در صورت نیاز از نهادهای نظارتی درخواست ورود به پرونده برای برخورد با متخلفان 
می  شود.محمود صادقی   با اشاره به ادامه بررسی ها کمیته آموزش عالی به نحوه پذیرش در رشته های پزشکی دانشگاه آزاد، 
گفت: دانشجویان معترض این پرونده همراه با مستندات خود با کمیته آموزش عالی کمیسیون در ارتباط هستند و با ارائه 

مدارک و مستندات مشخص شد که بن بستی در پذیرش این دانشجویان به وجود آمده است...

* برخی متقاضیان ورود به دانشگاه تراز لازم را ندارند
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معاون اجرایی مسجد جمکران گفت: آیین تجدید بیعت با امام زمان )عج( همزمان با نهم ربیع 
الاول، سالروز به امامت رسیدن حضرت مهدی موعود شنبه 26 آبان ماه جاری، در این مکان 
مقدس برگزار می شود. احمد حاجی زاده روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، افزود: احیای 
نهم ماه ربیع الاول به عنوان روز بیعت با امام حی یکی از مهمترین سنت های دینی است که 
درسال های اخیر در کشور مورد توجه قرار گرفته و برای پاسداشت آن برنامه های متنوعی در 
شهر مقدس قم بویژه مسجد مقدس جمکران تدارک دیده شده است.وی با اشاره به تلاش های 
نظام جمهوری اسلامی برای احیای سنت های دینی، بیان کرد: در این روز اقشار مختلف مردم 
به پیروی از سنت جاری در مذهب تشیع، با امام زمان )عج( به عنوان امام حی تجدید پیمان می 

کنند.وی ادامه داد: واقعه عظیم غدیر خم، مهمترین آیین بیعتی بود که ...

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: شکل گیری نامتوازن اسکلت 
اصلی و شبکه معابر منجر به ایجاد نارسایی هایی در شهر می شود که در حال حاضر وجود این معضل 
در قم مشهود است. روح الله امراللهی روز دوشنبه در نطق پیش از دستور هفتادمین جلسه رسمی 
و علنی شورای شهر قم اظهار داشت: این مشکل بر روی سیستم عملکرد، حرکت و کلیت فضای 
شهر تاثیر نامطلوبی گذاشته است.وی با اشاره به اینکه درمناطق مختلف شهر شرایط نامنظمی را 
مشاهده می کنیم، افزود: تداوم این وضعیت باعث بروز یک نارضایتی و خستگی اجتماعی می شود.
وی با اشاره به گذشت یک سال و سه ماه از آغاز به کار شورای پنجم افزود: در این مدت مجموعه 
شهرداری اقدامات شایانی را انجام داده که تکمیل بلوار آیت الله بروجردی و بلوار یادگار امام و اتصال 

آن به میدان ارتش و توسعه ابتدای بلوار کارگر از جمله آن است...

معاون اجرایی مسجد جمکران :

آیین تجدید بیعت با امام زمان)عج( 
درمسجد جمکران برگزار می شود 

رئیس کمیسیون عمران شورای شهرقم: 

نابسامانی های شهر قم 
ناشی از شبکه معابر نامتوازن است 

سـخنگوی شـورای نگهبـان گفـت: ایـن شـورا نظر خـود را 
تحمیـل نمـی کنـد، بلکـه قانـون را اعلام مـی کند. عباسـعلی 
کدخدایی شـامگاه یکشـنبه در برنامه 'بدون توقف' شـبکه سـه 
در گفـت وگو با جمعی از دانشـجویان رشـته حقوق در پاسـخ به 
سـئوالی دربـاره وظایف شـورای نگهبـان، گفت: وظیفه شـورای 
نگهبـان نظارت در حـوزه تقنین و انتخابـات اسـت.وی ادامه داد: 

همه جوامـع انسـانی این موضـوع را پذیرفتـه اند...

رئیس قوه قضاییه  گفت :خدا را شاکریم که دشمنان ما را به این 
حماقت دچار کرده که نمی توانند تشخیص دهند طرف مقابلشان 
کشوری ثروتمند و غنی با منابع مادی فراوان و مهمتر از آن سرمایه 
های انسانی و مردمی بصیر و فهیم است که هیچ گاه به هیچ کشوری 
باج نمی دهد و با تلاش خود از مواهب کشورشان بهره مند می 
شوند.رئیس قوه قضاییه گفت: در حال حاضر نزدیک به 70 درصد 

زندانیان کشور به صورت مستقیم یا غیرمستقیم ...

کدخدایی:  

شورای نگهبان 
نظر خود را تحمیل نمی کند

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

ملت ایران به هیچ کشوری
 باج نمی دهد
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دستگاه های اجرایی آثار 
تحریم را مستندسازی کنند 

معاون حقوقی رئیس جمهوری: 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم
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پوپولیسم با معیشت 
مردم چه می کند؟

واژه پوپولیسم یا همان عوام گرایی را زیاد شنیده ایم. از 
منظر تحلیلی طیفی از ناظران و تحلیل گران، عوام گرایی 
ریشه مشکلات فعلی کشور است که اتفاقا به دلیل وجود 

ضعف ها و سوءتدبیرها امکان تقویت و بازگشت آن در سال های آینده وجود دارد. درست 
است که پوپولیسم در ادبیات گروهی از سیاست مداران به عنوان دشنام سیاسی برای 
تخریب رقیب استفاده می شود اما ظاهرا به مصداق ضرب المثل مرگ خوب است اما 
برای همسایه، قبح و زشتی آن فقط برای زمانی کاربرد دارد که رقیب و حریف برای 
پیشبرد سیاست ها و برنامه های خود از آن استفاده کند. به عبارتی برخورد دوگانه با این 
مسئله باعث شده که در این بین آنچه فراموش شود مشکلات اساسی و اصلی کشور 
و مردم است.واقعیت این است که عوام فریبی یا همان پوپولسیسم که امروزه در ظهور 
جریان سیاسی آن درکشورهای مختلف از جمله  امریکا تا برزیل نمایان شده است نشان 
می دهد که ناکارامدی در حل مشکلات کشور علاوه بر تضعیف مشروعیت و مقبولیت 
؛جریانات عوام گرایی را که از نام مردم و شعار های مردم انگیزانه برای منافع گروهی و 
سیاسی خود استفاده می کنند را هم تقویت می کند و غول پوپولیست ها را از چراغ 
منفعت خواهی بیرون می کشد .جالب اینجاست که این غول آرزوهای همه را برآورده 
می کند الا آروزهای  مردم را ! در همین حوزه اقتصاد و گرفتاری های معیشتی مردم 
همیشه اصلی بنیادی فراموش می شود .آن اصل اشاره می کند که اقتصاد ما توزیعی 
است و از نظر اقتصاد سیاسی و با توجه به عوارض تصمیمات در گرفتاری و انتخاب دو 
گزینه توزیع و باز توزیع ؛به دلیل همان عوام زده گی گرایش به باز توزیع بیشتر است.

همین مسئله شاید در کوتاه مدت رونق و سرخوشی به دنبال داشته باشد اما در میان 
مدت و بلند مدت عوارض ناشی از آن رونق غیر واقعی حتی نسل های بعدی را هم با 
گرفتاری های عجیب و غریبی روبه رو می کند .ما حق فرزندان خود را می خوریم تا 
رفاه بیشتری در کوتاه مدت داشته باشیم.در حالیکه پدران ما با کار و تلاش تولید ثروت 
کرده اند.اما ما و اصولا سیاست مداران مردم انگیز یا پوپولیست با شعار ها و وعده های پر 
زرق و برق کمک می کنند تا ما بیشتر و با شتاب تند تری حق فرزندان خود را بخوریم.

سیاست مداران مردم انگیز که مردم را در ذهن خود ابزاری برای رسیدن به منافع 
می دانند از دو شیوه استفاده می کنند .اول ؛برای خرید محبوبیت با وعده های توخالی و 
پوچ فرودستان و اقشار محروم را فریب می دهند و دوم ؛هزینه به دست آوردن محبوبیت 
خود را با دست اندازی به جیب مردم و نسل آینده پرداخت بر می دارند.خب طبیعتا 
این گونه حرکت ها و اقدامات صرفا مردم را گرفتار تر می کند. هر چند با شعار ها و 
وعده های اغواگرایانه ای باشد که هدف آن معرفی خود به عنوان ناجی و قهرمان مبارزه 
با مفسدان گردن کلفتی است که حق مردم را خورده اند و یک لیوان آب هم بعد از 
آن نوش جان کرده اند.مدت هاست که بازار دادن وعده های دروغ و خالی از واقعیت 
سکه رایج انتخابات بوده است به صورتی که در شهر های کوچک فردی پیروز میدان 
می شود که وعده های پوچ هزینه پیروزی خود را با دست دراز کردن در جیب مردم بر 
می دارد.بنا براین شاید در یک درک ساده ؛پوپولیسم یعنی ساده سازی مسائل پیچیده 
و نشان دادن درباغ سبز و کوته فکری در برنامه ریزی.خب روشن است که در این نوع 
تفکر ،بخش خصوصی که تقویت آن بهترین راه حل برای سبک کردن دولت است 
فاسد خوانده می شود و با دادن آدرس غلط و دامن زدن به مطالبات مردم بر اسب مراد 

سوار می شوند و ماهی منفعت خود را از آب گل الود گرفتاری مردم صید می کنند .
راه شکست و مقابله با تبعات مخرب پوپولیست فقط در یک کلمه خلاصه می شود: 
کارآمدی! آن هم نه در حرف که در عمل. سیاست مداران و دولتمردان باید خطر ظهور 
این گروه را جدی بگیرند و به جای پرداختن به مسائل فرعی، موضوعات اصلی مردم را 
حل کنند. وگرنه باز هم سیکل ناکارامدی/فرصت طلبی  تکرار خواهد شد و مردم گرفتار 

و تحت فشار معیشت گرفتارتر خواهند شد.

رابطه تلگرام
 وبرخوردهای قهری

قبل از اینکه درگیر خروج آمریکا از برجام و تحریم های 
دوباره ایران شویم، بسیاری از خبرها مربوط به فیلتر شدن 
تلگرام و حمایت از پیام رسان های داخلی بود.چند پیام 

رسان داخلی ) سروش- گپ- ایتا- بله و ..( وارد صحنه شدند تا جای تلگرام فیلتر شده را 
برای مردم پر کنند. تلویزیون و بسیاری از خبرگزاری ها و رسانه ها هم وارد میدان شدند 
و تا توانستند از تلگرام بد گفتند و از این پیام رسان های داخلی تعریف کردند.همان 
زمان نظرسنجی هایی منتشر که بر اساس آن» ۶۵ درصد مردم موافق فیلتر تلگرام، 
۲۵ درصد ممتنع و ۱۰ درصد مخالف بودند.«بسیاری از خبرگزاری ها و رسانه ها تلگرام 
را ترک کردند و به پیام رسان های داخلی کوچ کردند. نهادهای دولتی حق نداشتند از 
تلگرام استفاده کنند.همه این کارها انجام شد اما مردم به جای رفتن به پیام رسان های 
داخلی، فیلتر شکن دانلود کردند. تلگرام به کار خود ادامه داد و پیام رسان های داخلی هم 
با تبلیغات گسترده در حال ادامه حیات خود بودند.این پیام رسان های داخلی اما مانند 
دریاچه های مصنوعی بودند که خوب مهندسی نشده بودند و بعد از مدتی آفتاب خوردن 
با کمبود آب مواجه شدند و کم کم خشک شدند. همین عدم پیش بینی و انتظار 
صحیح باعث شد بسیاری از شخصیت ها، نهادهای دولتی و حتی خبرگزاری فارس که 
از مهم ترین حامیان فیلتر شدن تلگرام بود به این پیام رسان برگردند.عدم استقبال مردم 
از پیام رسان های داخلی و ندیده شدن توسط مردم، باعث شد همه آنهایی که رفته 
بودند برگردند.حالا بعد از این همه مدت سوالی درذهن بالا و پایین می رود که فیلتر 
شدن تلگرام چه تاثیری داشت؟پیام رسان های داخلی که هنوز اندر خم یک کوچه 
هستند. بودن آنها الان هیچ فرقی با نبودنشان ندارد. یعنی تمام تلاش ها به باد رفته 
است و باید دید آیا کسی در مورد این همه هزینه و سرمایه گذاری هست یا نه؟شاید 
نتوانستیم هر ایرانی را خانه دار یا ماشین دار کنیم اما با یک تصمیم به راحتی هر ایرانی 
را دارای یک فیلتر شکن کردیم. از بچه دبستانی تا پیرمرد بازنشسته در گوشی شان یک 
فیلتر شکن دارد. همه می دانیم که بودن یک فیلتر شکن در گوشی یک نوجوان چه 
خطرهایی به دنبال دارد.به راحتی به او اجازه دادیم با فیلتر شکن آشنا شود و بدون هیچ 
مشکلی به هر کجا که دلش می خواهد سر بزند. او قبل از فیلتر شدن تلگرام شاید فقط 
به این پیام رسان سر می زد اما حالا همه سایت ها برای این بچه آزاد است.با یک تصمیم 
کاری کردیم که هم سکه پیام رسان های داخلی از رونق بییفتد و هم فیلتر شکن به 
راحتی در بین مردم دست به دست شود.ماندن مردم در تلگرام و بازگشت موافقان فیلتر 
تلگرام به این پیام رسان نشان داد، برخوردهای قهری راهی از پیش نخواهد برد. اجازه 
انتخاب میان پیام رسان های داخلی و خارجی را به مردم بدهیم نه اینکه تلاش کنیم به 
اجبار مردم را به سمت پیام رسان داخلی هل دهیم. نتیجه هل دادن مردم را مشاهده 

می کنیم. تلگرام همچنان محبوب و بازار پیام رسان های داخلی کساد.

شهردار تهران: 

با درخواست اعضای شورا استعفا ندادم 
سید محمد علی افشانی شهردار تهران با بیان اینکه با شادی فراوان با مسئولیتم 
خداحافظی می کنم و همانگونه که از ابتدا اعلام کرده ام مبنای عملم قانون است 
تاکید کرد: با توجه به درخواست اعضای شورا قول دادم تا آخرین روز استعفا ندهم و در 
کنارشان باشم. ابلاغ قانون منع به کارگیری بازنشستگان مقرر است افشانی مسئولیتش 
در شهرداری تهران را ترک کند و اعضای شورای اسلامی شهر نیز طبق برنامه، امروزاز 
بین عباس آخوندی و پیروز حناچی شهردار جدید را انتخاب خواهند کرد.افشانی روز 
دوشنبه در آیین بهره برداری از ۲۱ پروژه شهری منطقه ۲ پایتخت با اشاره به برنامه پروژه 
هوشمندسازی در پایتخت خاطرنشان کرد: خوشحالم مساله ای در شهر جا افتاده است 
که آینده نویدبخشی دارد.شهردار تهران در ادامه با بیان اینکه در هر مسئولیتی مبنای 
عملم قانون، رعایت حقوق انسان ها و تعامل منهای تحمیل بوده است، اظهارداشت: 
همواره تلاش کرده ام رفتار عادلانه داشته باشم.افشانی با بیان اینکه معمولا اهمیت پروژه 
ها را با اعتبار آنها می سنجند نه اهمیت آنها گفت: پروژه هایی که امروز در منطقه ۲ 
پایتخت به بهره برداری رسید در بهبود کیفیت زندگی مردم و افزایش رضایتمندی آنان 
نقش موثری دارد.وی ادامه داد: نرم افزارها به بهبود کیفیت زندگی مردم کمک بسیاری 

می کند و اثرگذاری بسیاری از آنها از برخی پروژه های بزرگ بیشتر است.

اژه ای هشدارداد: 

مواظب گروه های نوظهور انحرافی باشید 
معاون اول قوه قضاییه گفت: مردم در برخورد با گروه های نوظهور انحرافی احتیاط 
و به سیستم های اطلاعاتی و امنیتی اطلاع رسانی کنند. حجت الاسلام غلامحسین 
محسنی اژه ای در حاشیه جلسه مسئولان عالی قضایی در جمع خبرنگاران افزود: 
متاسفانه گروه های نوظهور انحرافی امروز کم و بیش در جامعه وجود دارد و ممکن است 
مردم و بخصوص برخی جوانان ناخواسته به این جریان ها که ماهیتشان هم برای آن ها 
مشخص نیست نزدیک و آشنا شوند و برای خودشان و جامعه گرفتاری ایجاد کنند.وی 
ادامه داد: قرائن و شواهدی هم وجود دارد که در برخی از این گروه های نوظهور انحرافی 
دست های خارجی در کار است، بنابراین هم به مردم توصیه می شود که احتیاط کنند و 
هم خود این جریان ها بخصوص آن ها که با افکار انحرافی هستند و یا موارد مشکوک و 

مبهمی است، حتما مورد توجه سیستم های اطلاعاتی و امنیتی ما قرار بگیرند.

محمودصادقی: با متخلفان برخورد قضایی شود

بن بست در مسیر پذیرش
 دانشجویان پزشکی دانشگاه آزاد

عضو کمیته آموزش عالی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با اشاره به ادامه 
مراجعات دانشجویان معترض رشته های پزشکی دانشگاه آزاد به کمیته آموزش عالی 
کمیسیون، تأکید کرد: تصمیم کمیسیون در خصوص این پرونده به گزارش هفته آینده 
دانشگاه آزاد بستگی دارد و در صورت نیاز از نهادهای نظارتی درخواست ورود به پرونده 

برای برخورد با متخلفان می  شود.
محمود صادقی   با اشاره به ادامه بررسی ها کمیته آموزش عالی به نحوه پذیرش در 
رشته های پزشکی دانشگاه آزاد، گفت: دانشجویان معترض این پرونده همراه با مستندات 
خود با کمیته آموزش عالی کمیسیون در ارتباط هستند و با ارائه مدارک و مستندات 
مشخص شد که بن بستی در پذیرش این دانشجویان به وجود آمده است.نماینده مردم 
تهران،ری،شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: تخلف در 
این پرونده محرز بوده و چندین برابر ظرفیت، دانشجو برای رشته های پزشکی پذیرفته 
شده است و حال با توجه به اینکه گنجایشی برای حضور آن ها در واحدهای دانشگاه آزاد 

وجود ندارد، مسیر پذیرش این دانشجویان به بن بست رسیده است.
* برخی متقاضیان ورود به دانشگاه تراز لازم را ندارند

صادقی یادآور شد: برخی متقاضیان ورود به دانشگاه، تراز لازم برای ورود به رشته 
پزشکی را ندارند ولی دانشگاه آزاد آن ها را پذیرفته شده اعلام کرده است و همین مسئله 
باعث شده این متقاضیان اقدام به ثبت نام در دانشگاه آزاد کرده اند و شانس  ورود خود 

به سایر دانشگاه ها را از دست بدهند و از طرفی هم حق با این افراد پذیرفته شده است.
عضو فراکسیون امید مجلس  تصریح کرد: بر اساس اطلاعات واصله به کمیسیون 
آموزش در موضوع پذیرش چند برابری دانشجوی پزشکی در دانشگاه آزاد، فساد مالی 
محرز و مبالغی جابه جا شده که این مسائل موضوع را حساس تر کرده و ابعاد آن را بسیار 
گسترده نشان داده است.وی یادآور شد: مقرر شده است که دانشگاه آزاد در این خصوص 
گزارشی را تا ۲۲ آبان ماه به کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس ارائه دهد و بر این 
اساس نیز نهادهای نظارتی مانند سازمان بازرسی به موضوع ورود کند.عضو کمیته آموزش 
عالی کمیسیون آموزش و تحقیقات در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: تصمیم 
کمیسیون در خصوص این پرونده با توجه به اطلاعات واصله، بستگی به گزارش هفته 
آینده دانشگاه آزاد دارد و اگر نیاز باشد در این میان از نهادهای نظارتی درخواست ورود به 

پرونده برای برخورد با متخلفان می  شود.

خرازی در دیدار نخست وزیر سابق فرانسه: 

عدم تعهد اروپا منجر 
به بی ثباتی در منطقه می شود 

رییس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: تعهد به برجام، نشانه خوبی است که 
آیا می توان برای ابتکارات دیگر به اروپا اعتماد کرد، عدم تعهد اروپایی ها می تواند موجب 

بی ثباتی در منطقه شود. 
»سیدکمال خرازی« که برای شرکت درهمایش پاریس برای صلح در پایتخت فرانسه 
به سر می برد با دومینیک دوویلپن نخست وزیر سابق فرانسه در محل سفارت جمهوری 
اسلامی ایران دیدار و گفت وگو کرد.در این ملاقات، مسائل منطقه، مناسبات ایران و 
اروپا، سیاست های آمریکا و وضعیت امروز اروپا به تفصیل مورد بحث قرار گرفت.خرازی به 
مسائل منطقه و به ویژه خروج آمریکا از برجام و تعهدی که اروپاییان در قبال این توافق 
به عهده دارند، اشاره کرد و افزود: لازم است اروپا هر چه سریع تر به تعهدات خود عمل 
کند.نخست وزیر سابق فرانسه نیز در این دیدار تأکید کرد که فرصت خوبی برای پایان 
جنگ در یمن ایجاد شده و باید جلوی کشتار و گرسنگی یمنی ها توسط عربستان 
سعودی و امارات گرفته شود.دوویلپن درباره سیاست های آمریکا گفت: آنان به دنبال یک 
جانبه گرایی و از بین بردن سازمان هایی هستند که بعد از جنگ جهانی دوم شکل گرفته 
و ایجاد شکاف بین شرق و غرب اروپا یکی از اهداف آنهاست.وی یادآور شد: دنیا امروز 
در وضعیت پیچیده ای قرار گرفته و نیاز به ابتکارات جدیدی دارد. اوضاع در خاورمیانه به 
بن بست رسیده و اتحادهای جدید در حال شکل گیری است.نخست وزیر سابق فرانسه 
خاطرنشان کرد: بعید نیست که خاورمیانه در یکی - دو سال آینده و با توجه به زمان 
نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا با بحرانی روبرو شود، لذا کشورهایی که 

در منطقه دنبال ثبات هستند باید دقت و هوشیاری لازم را به کار گیرند.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری: 

جنگ اقتصادی با جلب رضایت مردم 
شکست می خورد 

معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت: جنگ اقتصادی آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
ایران با جلب رضایت مردم از سوی مسوولان به شکست منجر می شود. 

حسینعلی امیری  با بیان اینکه جنگ اقتصادی علیه ایران با خروج آمریکا از برجام 
عملا آغاز شده است، افزود: مدیران باید با اجرای برنامه ها و سیاست های دولت رضایت 
مردم را جلب کنند. وی با تاکید بر تلاش برای خدمت رسانی به مردم، اظهار داشت: هر 
چقدر دولت قوی باشد، ولی خدمت رسانی به مردم به خوبی انجام نشود تمامی اقدام ها 
بی فایده خواهد شد.معاون پارلمانی رئیس جمهوری یادآوری کرد: دشمنان تلاش می 
کنند که از جنگ اقتصادی استفاده کنند و کشور ما را در تنگنا قرار دهند تا مردم را از 
جمهوری اسلامی دلسرد کنند، اما این خواب دشمن هیچگاه تعبیر نخواهد شد.امیری 
ادامه داد: با تدابیری که در بحث مذاکرات انجام شد و با مدیریت رئیس جمهوری و 
حمایت رهبری از فصل هفت منشور که مربوط به اخلال نسبت به امنیت جهانی بود، 
خارج شدیم.وی گفت: برخلاف تحریم های گذشته که دنیا علیه کشور ما بود در زمان 
حاضر جامعه جهانی با ما همراه و ایران هراسی و ایران گریزی امروز شکست خورده است.

معاون پارلمانی رئیس جمهوری اظهار داشت: در چنین شرایطی که جامعه جهانی علیه 
ما نیست، تلاش مدیران برای اجرای درست سیاست های دولت در استان ها و شهرستان 

ها مهم است تا بتوان از این جنگ اقتصادی عبور کرد.

علی صوفی:

وزارت خارجه نگرانی مردم را 
از تحریم ها برطرف کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: دولت باید سیستم نظارتی خود را تقویت و 
سعی کند اوضاع اقتصادی کشور را در اختیار خودش بگیرد و وزارت خارجه نیز باید نگرانی 

مردم را بابت شروع تحریم ها برطرف کند.
علی صوفی این باره اظهار کرد: اولویت امروز کشور بر طرف کردن مشکل اقتصادی 
است که باید به شکل تامین مایحتاج  مردم، امنیت نرخ ارز،  تامین بسته های حمایتی برای 
اقشار آسیب پذیر، جلوگیری از احتکار، گرانی های بدون توجیح و کم بودها نشان داده شود.

وی ادامه داد: دولت باید سیستم نظارتی خود را تقویت کند و سعی کند اوضاع 
اقتصادی کشور را در اختیار خودش بگیرد. طبعا باید واحدهای دیپلماتیک وزرات خارجه 
برای دور زدن تحریم ها و برای ارتباط با کشورایی که می توانند در این حوزه به ما کمک 
کنند، بیش تر وقت بگذارند و تلاش کنند.صوفی تشریح کرد: وزارت خارجه تا جایی که 
می تواند باید تلاش کند تا از طریق ۱+4 یا کشورهایی که با آن ها مبادله تجاری داریم 
به نوعی رفتار کنند که کشور بتواند ارز مورد نیاز خود را در قبال فروش نفت بازگرداند تا 
از این طریق نگرانی مردم را از شروع تحریم های جدیدی آمریکا بر طرف کند.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد که شرایط امروز کشور در حوزه اقتصادی شرایط 
خاصی است که نیازمند تدابیر ویژه مدیریتی است.وی ادامه داد: دولت و سایر قوا باید در 
این شرایط استثنایی بیش از همیشه پناه مردم باشند. دولت غفلت های زیادی بویژه در 
رابطه با گرانی ارز داشته است که به نظر می رسد امری خود خواسته بوده است. دولت 
در موضوع ارز هم کوتاهی کرده و عملکرد درستی درمقابل آن فشار اقتصادی بر مردم 
نداشت.صوفی در پایان گفت: حالا زمانی است که دولت باید برای تثبیت نرخ ارز اقدام 
جدی صورت دهد،  در غیر این صورت هم مردم از شدت ناراحتی و فشار پشت مسئولین 

نخواهند ماند و هم دشمن و براندازها از این شرایط می توانند استفاده کنند.

علی مطهری:

جامعه اسلامی جامعه بدون تبعیض است 
نه بی تفاوت

نایب رییس مجلس شورای اسلامی، عدالت اجتماعی و احترام به آزادی ها را از شروط 
لازم برای جلوگیری از انحطاط جامعه اسلامی عنوان کرد و گفت: ما نمی توانیم برای 

حفظ نظام عدالت را زیر پا بگذاریم.
علی مطهری در نشست عصر دیروز گفت وگوهای راهبردی مرکز الگوی اسلامی 
ایرانی پیشرفت گفت: شهید مطهری درباره آینده انقلاب می گوید اگر می خواهیم 
حکومت درست پیش برود باید عدالت اجتماعی و احترام به آزادی ها را مدنظر داشته 
باشیم. نباید آزادی بیان را دست کم بگیریم.وی با اشاره به اهمیت نحوه برخورد حکومت 
با مخالفان، افزود: هر حکومتی مخالفانی دارد اما نباید با یک مخالف حکومت تا وقتی 
که اسلحه به دست نگرفته مقابله کرد.  قطعا ما برای حفظ نظام که امر مقدسی است 

نمی توانیم از وسیله نامقدس استفاده کنیم.

را  :خدا  گفت  قضاییه   قوه  رئیس 
شاکریم که دشمنان ما را به این حماقت 
دچار کرده که نمی توانند تشخیص دهند 
طرف مقابلشان کشوری ثروتمند و غنی با 
منابع مادی فراوان و مهمتر از آن سرمایه 
های انسانی و مردمی بصیر و فهیم است 
که هیچ گاه به هیچ کشوری باج نمی دهد 
و با تلاش خود از مواهب کشورشان بهره 

مند می شوند.
رئیس قوه قضاییه گفت: در حال حاضر 
نزدیک به 7۰ درصد زندانیان کشور به 
صورت مستقیم یا غیرمستقیم به واسطه 
جرائم مرتبط با مواد مخدر در زندان به سر 
می برند و باید برای این موضوع چاره ای 
اندیشید. آیت الله صادق آملی لاریجانی 
عالی  مسئولان  جلسه  در  دوشنبه  روز 
قضایی افزود: ظرفیت های قانونی مربوط 
به مجازات های جایگزین حبس که در 
قالب یک بخشنامه به قضات ابلاغ شده، 
منجر به کاهش جمعیت کیفری نظیر 
آزادی مشروط و تخفیف مجازات ها و 
موجب بهبود وضعیت محکومان و خانواده 
آنان و نهایتاً بهبود وضعیت جامعه شده 
موضوع  گفت:  قضاییه  قوه  است.رئیس 
ای  مساله  کشورها  همه  در  ها  زندان 
اساسی است و در کشور ما نیز خصوصاً 
مخدر  مواد  با  مرتبط  جرایم  دلیل  به 
مساله ای قابل تأمل است .وی افزود:در 
حال حاضر نزدیک به 7۰ درصد زندانیان 
کشور به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 
به واسطه جرائم مرتبط با مواد مخدر در 
باید برای این  زندان به سر می برند و 

موضوع چاره ای اندیشید.
آمیز  ملاطفت  نگاه  با  قضات   *
مجازاتی متناسب جایگزین حبس 

کنند
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: زندان 
برای تحفظ )محافظت( از افراد خاطی 
است که به جامعه آسیب می زنند یا علیه 
امنیت کشور اقدام می کنند. آزادی این 

افراد به معنای اضرار به دیگران است اما 
همه زندانیان از این قبیل نیستند و قضات 
می توانند با نگاه وسیع و ملاطفت آمیز 
خود در چارچوب ظرفیت های قانونی 
در مورد احکام زندان نگاه دیگری داشته 
باشند و از مجازات های متناسب جایگزین 
نیز  محکومان  تا  کنند  استفاده  حبس 
بتوانند با استفاده از این فرصت به بازسازی 
روحی واجتماعی خود بپردازند.لاریجانی 
ابراز امیدواری کرد که با صدور مجازات 
های جایگزین حبس بر مبنای قانون، 
گامی  بصیرت،  و  صحیح  فهم  عدالت، 
مهمی در جهت کاهش جمعیت کیفری 
کشور برداشته شود.وی با تاکید بر ضرورت 
استفاده حداکثری قضات از ظرفیت های 
قانونی مربوط به مجازات های جایگزین 
حبس و سایر تاسیسات قانونی منجر به 
کاهش جمعیت زندانها گفت: احکام زندان 
باید در چارچوب قانونی و در حدّ ضرورت 
و برای حفظ امنیت جامعه و امنیت کشور 

باشد.
مغتنم  فرصتی  وحدت،  هفته   *

برای اتحاد مسلمانان است
لاریجانی گفت: پیامبر اکرم)ص( که 
محور تعالی اسلامی و سفیر بزرگ الهی 
حتی  و  است  بوده  بشریت  همه  برای 
غیرمسلمانان نیز شخصیت آن حضرت را 

مورد تکریم قرار می دهند، بهترین کانون 
تمرکز برای اتحاد مسلمین است و هفته 
وحدت نیز موقعیت مناسبی است که 
مسلمانان حول این محور و با تاکید بر 
مشترکات خود بتوانند اتحاد خود را بیش 
از پیش نشان دهند.وی افزود: تلاش برای 
وحدت به معنی دست کشیدن از اعتقادات 
خود نیست و مشترکات مسلمانان باید 
موجب وحدت و دفع دشمنان اسلام و 
مسلمین شود.لاریجانی اضافه کرد: قرن 
هاست که کشورهای استعماری تلاش 
کرده اند کشورهای مسلمان را تکه و پاره 
کنند و حتی انواع دسیسه ها را برای ایجاد 
شکاف میان اقوام ومذاهب در داخل یک 
کشور به کار بسته اند. در واقع سیاست 
»تفرقه بیانداز و حکومت کن« برای آنها 
یک سیاست دائمی بوده و امروز تشدید 
شده است.رئیس قوه قضاییه با اشاره به 
اقدامات آمریکا در کشورهای غرب آسیا 
و برخی کشورهای آفریقایی اظهار کرد: 
همین که آمریکا به یک کشور ثروتمند 
اسلامی می گوید اگر دو هفته از شما 
حمایت نکنیم نابود می شوید بزرگترین 

توهین به آن ملت و حکومت است.
* جمهوری اسلامی نماد مقاومت 

در منطقه شده است
رئیس قوه قضاییه با اشاره به اقدامات 

راستای  در  اخیر  های  درهفته  آمریکا 
ایجاد عملیات روانی و تشدید فشارهای 
گفته  گفت:  کشورمان  علیه  اقتصادی 
بودند که ۱3 آبان تحریم ها برمی گردد 
و فروش نفت ایران به صفر می رسد. 
سران  از  نیز  آمریکا  جمهوری  رئیس 
برخی کشورهای اروپایی خواسته بود که 
با او همراهی کنند تا به خیال خودش 
اسلامی  جمهوری  ماه   3 مدت  ظرف 
مضمحل شود.وی افزود: خدا را شاکریم 
که دشمنان ما را به این حماقت دچار 
دهند  تشخیص  توانند  نمی  که  کرده 
طرف مقابلشان کشوری ثروتمند و غنی 
آن  از  مهمتر  و  فراوان  مادی  منابع  با 
سرمایه های انسانی و مردمی بصیر و 
فهیم است که هیچ گاه به هیچ کشوری 
باج نمی دهد و با تلاش خود از مواهب 

کشورشان بهره مند می شوند.
آمریکا  افزود:  لاریجانی  الله  آیت 
و  است  غرق  همیشگی  خبط  این  در 
ضدانقلاب  کنار  در  افراطی  مشاوران 
فراری به هیئت حاکمه آمریکا مشاوره 
را  ها  آن  که  دهد  می  نادرستی  های 
مدام دچار اشتباه محاسباتی می کند 
منطقه  در  امروز  اسلامی  جمهوری  و 
افزود:  است.وی  شده  مقاومت  الگوی 
امروز می بینیم مردم یمن در محاصره 
با  گذشته  سال  چند  ای طولانی طی 
دست خالی و تنگناهای شدید غذایی و 
بهداشتی در برابر دشمن مقاومت کرده 
اند و در جنوب لبنان، سوریه وعراق نیز 
شاهد چنین مقاومت های الگو گرفته از 
ملت بزرگ ایران بوده ایم که همین امر 
موجب هراس دشمنان به ویژه آمریکایی 
ها شده است.بر اساس این گزارش، ادامه 
بحث و بررسی پیرامون »دستور العمل 
نظارت و پیگیری احیای حقوق عامه« 
عالی  مسئولان  امروز  کار  دستور  در 
قضایی قرار داشت و مواد دیگری از آن به 

تصویب رئیس قوه قضاییه رسید.

معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: دستگاه های اجرایی آثار تحریم را مستندسازی 
کنند زیرا آثار تحریم باید رصد و راهکارهای حقوقی برای کنترل آنها اندیشیده شود. 

لعیا جنیدی روز دوشنبه در جلسه شورای هماهنگی امور حقوقی دستگاه های 
اجرایی در ساختمان کوثر نهاد ریاست جمهوری با محوریت بررسی آثار تحریم ها، افزود: 
مستندات تحریم های غیرقانونی آمریکا باید توسط همه دستگاه های اجرایی در دولت 
رصد و جمع آوری شود زیرا برای دعوای اصلی در دیوان بین المللی دادگستری باید تمام 

رفتارهایی که در نتیجه خروج آمریکا از برجام به ما ضرر می زند، مستند باشد. 
وی خاطرنشان کرد: این مقطع مهم از تاریخ ایران باید مستندسازی و مشخص شود 
که چه ستم هایی در این زمان بر اثر رفتارها و تصمیمات نامشروع آمریکا علیه ملت 
ایران روا شده است.جنیدی اظهارداشت: به تازگی رئیس جمهوری، معاونت حقوقی را 
مسئول کمیته حقوقی تحریم کرده اند و این تکلیف فرصتی است تا بیشتر به این 
موضوع بپردازیم. وی درباره تحریم های یک جانبه آمریکا گفت: قواعدی که آمریکا برای 
خودش درباره تحریم گذاشته است، فراسرزمینی و به تعبیری جهان وطنی است در 
حالی که آنان نباید معیارهای حقوقی نظام های دیگر را طبق نظام حقوقی خودشان در 
آمریکا بررسی  کنند.معاون حقوقی رئیس جمهوری تصریح کرد: آمریکا با اعمال تحریم 

ها حاکمیت تقنینی ایران را زیرپا گذاشته و در سرزمینی دیگر قانون اعمال کرده است 
اما از لحاظ اصول حقوق بین الملل یک کشور نمی تواند توقع داشته باشد که قانون او 
را در کشوری دیگر اجرا کنند.جنیدی با تاکید بر نامشروع بودن تحریم های یکجانبه 
آمریکا افزود: در شرایطی که ایران با چند کشور توافق مشترکی را با عنوان برجام امضا 
و آن را با مجموعه ای از التزامات مورد قبول اکثریت کشورها تضمین کرد، این توافق 
و قطعنامه پس از آن توسط یک کشور زیر پا گذاشته شد، این مسأله نامشروع بودن 
تحریم ها را بیش از پیش برجسته می کند. وی ادامه داد: آمریکا به عنوان یکی از امضا 
کنندگان برجام، این توافق را تامین کننده صلح جهانی می دانست، حالا به بهانه تامین 
صلح خود و برای اهداف سیاست خارجی برخلاف تجارت آزاد و اصول حقوق بین الملل 

از آن خارج شده است.
معاون حقوقی رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: ایران باید رفتار ملل متمدن را در برابر 
تحریم ها داشته باشد و مطابق قانون بین المللی با آن مواجه شود زیرا رفتار آمریکا علیه 

ایران غیرمدنی و از نوع انتقام خصوصی است. 
جنیدی گفت: شرکت های خارجی پس از برجام به ایران آمدند و قراردادهای 

همکاری منعقد شد که برخی از آنها تعلیق و برخی نیز فسخ شده است.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

ملت ایران به هیچ کشوری باج نمی دهد

معاون حقوقی رئیس جمهوری: 

دستگاه های اجرایی آثار تحریم را مستندسازی کنند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت 

اخبــار

عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی  گفت 
:یک دفعه یک تشکیلات جدید و موازی ایجاد کردن 
خیلی نه به مصلحت است و نه منطبق بر معیارها و ضوابط 

حقوقی و بنیاد مردم سالاری دینی است.
»محمدرضا تابش«  درباره عملکرد هیات عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و روند قانونگذاری در 
کشور یادآور شد: مجمع در مسایل و موضوعاتی که به 
آن ارجاع شده - که عمدتا در تعیین سیاست های کلی 
نظام است- به رهبر معظم انقلاب اسلامی مشاوره می 
دهد.تابش خاطرنشان کرد: تشکیلات جدیدی در مجمع 
بر تطابق قوانینی که مجلس شورای  تا  درست شده 
اسلامی تصویب می کند با چهارچوب و اصول کلی 
مصوب، نظارت داشته باشد؛ البته نمی دانم این تشکیلات 
منطبق بر قانون هست یا نه؛ من شخصا این روش را نمی 
پسندم.نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی 
برای وضع  را  اسلامی  ما مجلس شورای  داد:  توضیح 
قوانین و شورای نگهبان را نیز برای انطباق قوانین با قانون 
اساسی و شرع داریم که در آنجا ۶ نفر حقوقدان و ۶ نفر 
فقیه وظیفه نظارت بر تصویب قوانین را انجام می دهند و 
اگر قانونی مغایرتی با شرع یا قانونی اساسی داشت آن را 
اعلام می کنند. تابش اظهار داشت: اگر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام می خواهد کاری انجام بدهد باید از مکانیزم 
و راه کاری که در قانون پیش بینی شده است، استفاده 
کند.نایب رییس فراکسیون امید مجلس همچنین اظهار 
داشت: باگذشت 4۰ سال از عمر جمهوری اسلامی که 
یک نظام مردم سالاری را مستقر کرده و در دنیا مایه 

مباهات و فخر است و افتخار می کنیم که این همه 
انتخابات برگزار شده و همه کارهای ما منطبق بر قانون 
است یک مقدار این شیوه عملکرد را بد سلیقگی می دانم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس 
یادآور شد: با این شیوه عمل در تصویب قوانین این 
موضوع به ذهن می آید که قانون، نهادها و دستگاه های 
قانونی هیچ جایگاهی ندارند.وی تصریح کرد: اگر در روند 
مصوبات، موضوعات و مواردی هم وجود دارد باید از 
مکانیزم حقوقی و قانونی برخورد شود و اگر ارجاعات و 
مسائل و موضوعاتی هم وجود دارد نهایتا شورای نگهبان 
نظر بدهد که این منطبق بر شرع و قانون اساسی است 
یا خیر.تابش گفت: یک دفعه یک تشکیلات جدید 
و  است  به مصلحت  نه  کردن خیلی  ایجاد  موازی  و 
نه منطبق بر معیارها و ضوابط حقوقی و بنیاد مردم 

سالاری دینی است.
* مبارزه با فسادباید جدی گرفته شود 

وی همچنین درباره شرایط اقتصادی کشور خاطرنشان 
کرد: نابسامانی های اقتصادی به طور بطئی و کند حادث 
شده است و اکنون این یخ از زیر آب بیرون زده است؛ 
پس باید با همان آرامش و با طمانینه این مشکلات را 
حل کنیم.نماینده مردم اردکان در مجلس مهار نقدینگی، 
تثبیت قیمت ارز و اصلاح و ساماندهی ساختار بانکی را 
سه اقدام ضروری در نظام اقتصادی کشور بیان کرد و 
گفت: مبارزه با فساد نیز باید در کشور جدی گرفته شود. 
تابش تصریح کرد: مهار نقدینگی افسار گسیخته که 
هر روز در یکی از بازارهای کشور مانند بازار سکه ، ارز 

سر باز می کند باید مهار شود.وی یادآور شد: اگرچه فشار 
اقتصادی بر مردم قرار دارد و قیمت ارز و دلار بالا رفته 
است، اما واقعی کردن قیمت دلار و تثبیت آن، می تواند 
جلوی بسیاری از مفاسد اقتصادی در کشور را بگیرد.عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس در عین 
حال ساختار و سیستم بانکی کشور را معیوب دانست و 
گفت: اگر همین ساختار و مکانیزم ها در بانک ها حاکم 

باشد کل اقتصاد کشور را در یک باتلاق فرو می برد.
و  مدیریتی  بسته  حلقه  و  چمبره  باید   *

سیاستمدارها باز شود 
تابش با تاکید بر این که »در فضای کشور قانون باید 
حاکم باشد و نه اعمال سلیقه و دور زدن قوانین«، افزود: 
مبارزه با فساد نباید قوم و خویش و بستگان را بشناسد 
باید دست های آلوده از منابع کشور قطع شوند و کارها 
را بر دست افراد پاک و کاردان که تعداد آنها کم نیست، 
باید چمبره و حلقه بسته  بسپارند. وی تصریح کرد: 
مدیریتی و سیاستمدارها باز شود و کارها را به دست جوان 
ترها و افراد تحصیلکرده و متخصص بدهیم؛ افرادی که 
دارای ایده و پاکدست هستند باید وارد میدان شوند اگر 
این اتفاقات بیفتد می توانیم بر خیلی از مسائل و مشکلات 
فایق بیاییم.عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
از  نهادهای حاکمیتی  اسلامی گفت:  مجلس شورای 
مجلس شورای اسلامی تا قوه قضاییه و قوه مجریه به 
اصلاحات ساختار اساسی نیاز دارند تا منطبق بر مقتضیات 
زمان و پیشرفت علم و فناوری ساختاری فعال و کارآمد 

داشته باشند.

محمد رضا تابش:

ایجاد تشکیلات موازی برای قانونگذاری به مصلحت نیست

یک نماینده مجلس گفت: باید ستاد مرکزی مقابله با 
تحریم ها وجود داشته باشد و دستورات را به استان ها و 
وزارتخانه ها بدهند و برای وزارت خانه های مختلف نسخه 
بپیچد و راه مشخص کند، همچنین ستاد مرکزی باید 
به این وزارتخانه ها بگوید که اگر خودتان هم نقطه نظر 

و پیشنهادی دارید برای ما ارسال کنید تا تبیین شود.
محمد قمی درباره سازوکارهای مقابله با تحریم ها 
اظهار کرد: امریکا در مساله تحریم ها خیلی مصمم است 
درحالی که بعضی از کشورهای غربی و اروپایی نسبت 
به این تحریم ها حساسیت ندارند و برخی هم با ما همراه 
هستند، اما برای مقابله با تحریم ها باید ستاد مرکزی 
وجود داشته باشد و خطوط اصلی اقتصاد مقاومتی، 
تولید داخلی و... را تعیین کرده و استانداران هم ستادی 
سیاست های  از  تا  دهند  تشکیل  منظور  این  به  را 
ستاد مرکزی تبعیت کرده و برای مقابله با تحریم ها 
سیاست های ستاد مرکزی را اجرا کنند.وی تصریح 
کرد: برای پویا بودن این ستاد های زیرمجموعه هم باید 
هرکدام که نقطه نظر و پیشنهادی دارند که برای مقابله 
با این تحریم ها موثر است، این پیشنهادات را به ستاد 
مرکزی ارائه دهند ولی اینکه هر استان خودش بخواهد 
به یک شکل برنامه ریزی کند موثر نخواهد بود بلکه 
باید از ستاد مرکزی تبعیت کنند. استان های مختلف 

نمی توانند ستاد مخصوص خودشان را داشته باشند.
باید ستاد  یادآور شد:  نماینده مجلس دهم  این 
مرکزی وجود داشته باشد و دستورات را به استان ها و 
وزارتخانه ها بدهد و برای وزارت خانه های مختلف نسخه 
بپیچد و راه مشخص کند، همچنین ستاد مرکزی باید 

به این وزارتخانه ها بگوید که اگر خودتان هم نقطه نظر 
و پیشنهادی دارید برای ما ارسال کنید تا تبیین شود. 
وزارتخانه یا استان باید از سیاست های آن ستاد مرکزی 
اینکه وجود ستاد مرکزی  بیان  با  تبعیت کنند.وی 
مقابله با تحریم ها می تواند به سیاست واحدی در کشور 
بیانجامد، گفت: مسئولان هم باید بدانند که مسئولیت 
این ستادها چگونه است و چقدر می توانند روی اجرای 
به  واکنش  در  کنند.قمی  برنامه ریزی  ستادها  این 
اظهارات عباسعلی کدخدایی که گفته بود اشکالات 
CFT قابل رفع نخواهد بود، گفت:  اولین باری نیست 
که شورای نگهبان طرحی را رد یا تایید می کند این شورا 
وظیفه دارد طرح ها و لوایح را با شرع و قانون اساسی 
تطبیق دهد و اگر تایید کرد به شکل قانون در می آید و 
اگر تایید نکرد به مجلس بازمی گردد که اگر باز هم نظر 
شورای نگهبان در مجلس تامین نشود در قانون مجمع 

تشخیص مصلحت نظام هم  پیش بینی شده است.
این نماینده مجلس دهم ادامه داد: ممکن است 
مساله ای فعلا از نظر قانونی و شرعی مشکل داشته باشد 
اما فلسفه مجمع تشخیص مصلحت نظام این است که 
می گوید در حال حاضر به مصلحت مملکت است یعنی 
آن قانون برای مدت مشخص می تواند با توجه به مصوبه 
شورای مجمع تشخیص مصلحت بر کشورو جاری باشد. 
هرچه به مصلحت کشور باشد باید من و شما و دولت 
و مجلس و احزاب و گروه ها تبعیت کنند و بگویند به 
مصلحت نظام بود و اگر به مصلحت نبود کسانی که 
موافق هستند بگویند مجمع تشخیص داده پس به 

مصلحت نیست.

* استانی شدن انتخابات مجلس به نفع کشور 
است

قمی درباره استانی شدن انتخابات مجلس گفت: 
چند دوره است که این بحث در مجلس مطرح می شود 
اما شورای نگهبان یک بار آن را رد کرد. استانی شدن 

انتخابات مجلس همراه با مزایا و معایبی است.
وی در بیان مزایای استانی برگزار شدن انتخابات 
مجلس تصریح کرد: مزیت آن این است که خرید و 
فروش رای و تخلف در انتخابات کمتر می شود. مسائل 
قومی و قبیله ای و طایفه ای در روستاها و شهرهای 
کوچک جمع می شود و اینکه افرادی که صاحب نظر و 
نفوذ هستند و چهره  های شاخصی هستند، برای مجلس 
انتخاب می شوند که فقط دغدغه حوزه انتخابه خود را 
ندارند بلکه دغدغه آنان مسائل کلان کشور خواهد بود. 
از سوی دیگر مقداری از آفت هایی که برای انتخابات 

در مناطق کوچک به  وجود می آید هم زدوده می شود.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات در بیان 
ارزیابی خود از معایب استانی شدن انتخابات، گفت: 
معایب این است که احتمال دارد در شهرهای کوچک 
وقتی انتخابات برگزار می شود روی همان مسائل قومی 
و قبیله ای این مشارکت کمتر شود. البته راه حلی برای 
این مشکل درنظر گرفته اند. یک کاندیدای نمایندگی 
مجلس طبق این طرح باید حداقل ۲۰ درصد از آرا 
را در شهرستان به دست بیاورد درنتیجه می شود این 
نقیصه را برطرف کرد که مردم برای این ۲۰ درصد 

بیشتر شرکت کنند.

محمد قمی نماینده مجلس ؛

»ستاد مقابله با تحریم « در استان ها ایجاد شود

پژمان گرامی

مصطفی داننده
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اقتصادی

نحوه واریز کمک جبرانی دولت مشخص شد
واریزپولبستههایغذاییبهحسابحقوقکارکنان

با توضیحات وزیر کار، ابعاد تازه ای از نحوه اعطای کمک های جبرانی و سبدهای حمایت 
غذایی به کارمندان و بازنشستگان روشن شد.

موضوع توزیع بسته های حمایت غذایی و پس از آن اعطای کمک های جبرانی دولت در 
هفته های اخیر در صدر اخبار روز قرار گرفته و با وسواس خاصی از سوی مردم و گروههای 
درآمدی دنبال می شد تا این که وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی امروز در وزارت کار، جزئیات 

جدیدی از نحوه ارائه بسته های حمایت غذایی و کمکهای جبرانی را اعلام کرد.
آنطور که شریعتمداری گفته قرار است این طرح در دو فاز کالایی و نقدی دنبال شود به این 
نحو که در گام اول ظرف این هفته تمام افراد و دهک های تحت پوشش  نهادهای حمایتی 
در دستور کار قرار می گیرند و با جدول جدیدی که بر این اساس تعریف شده، هر خانوار یک 

نفره تا پنج نفره از رقمی بین ۱۰۰ هزار تا ۳۰۰ هزار تومان بهره مند می شوند.
او با اشاره به توزیع بسته حمایت غذایی، گفت: شکل این بسته کالایی است و لیست 

کالاها هم متنوع است تا دست خانواده ها در انتخاب کالا باز باشد.
وزیر کار درعین حال گام دوم را پرداخت نقدی عنوان کرد و گفت: برنامه ما در گام دوم این 
است که همراه با حقوق این ماه یا زودتر از آن، به کارمندان دولت در بخشهای مختلف واریز 
نقدی داشته باشیم که این کار توسط دولت یا وزارت امور اقتصاد و دارایی صورت خواهد 

گرفت.
شریعتمداری همچنین از برنامه ریزی برای آن دسته دهک های کم درآمدی که جزو اقشار 
تحت پوشش نهادهای حمایتی نیستند، خبر داد و گفت: این افراد جزو گروه سوم هستند 

که طرح مربوط به  آنها دو هفته بعد از اجرای طرح در مرحله اول،  به اجرا درخواهد آمد.
به این ترتیب با گفته های دیروز وزیر کار در فاز نخست، مبلغ ریالی بسته حمایت غذایی 
بر اساس مصوبه دوم آبان ماه هیات وزیران و در راستای طرح حمایت غذایی از گروههای 
کم درآمد جامعه، از این هفته به تمام خانوارهای تحت پوشش نهادهای حمایتی اختصاص 
خواهد یافت و در فاز دوم، این مبلغ ریالی تحت عنوان کمک جبرانی که دولت قبلا مصوبه 
آن را از تصویب هیات وزیران گذرانده بود، از طریق واریز به حسابهای حقوق کارکنان دولتی، 

 عملیاتی خواهد شد.
در فاز سوم،  اقشار و گروههای با درآمد کمتر که جزو اقشار حمایت شده تحت پوشش 
نهادها نیستند، در دستور کار قرار می گیرند که طرح مربوط به آنها دو هفته بعد از اجرای 

این طرح آغاز خواهد شد.
براساس طرح حمایت غذایی از خانوارهای کم درآمد، تمام خانوارهای تحت پوشش و 
پشت نوبتی های کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی، خانوارهای تحت پوشش 
بنیاد شهید و امور ایثارگران و خانوارهای کم درآمد با دریافتی و درآمد ماهانه کمتر از سه 
میلیون تومان که توسط وزارت کار شناسایی شده و یا به تایید سازمان بهزیستی و کمیته 

امداد رسیده باشند مشمول بهره مندی از مزایای این بسته غذایی قرار می گیرند.
و  رسمی  کارکنان  همه  دولت،  جبرانی  کمک  پرداخت  مصوبه  اساس  بر  همچنین 
پیمانی کشوری و لشکری، کارکنان قراردادی و شرکتی و مستمری بگیران صندوق های 
بازنشستگی کشوری و لشکری ، حمایت و بازنشستگان شرکت فولاد و سایر صندوق ها 
که مجموع پرداختی آنها کمتر از ۳۰ میلیون ریال در ماه است،از طریق حسابهای بانکی 
مرتبط با حقوق و دستمزد خود کمک جبرانی دریافت می کنند و سازمان برنامه و بودجه 

مجاز است این کمک جبرانی را به حسابهای حقوق واریز کند.
موضوع اعطای کمکهای جبرانی و بسته های حمایت غذایی در هفته های اخیر از سوی 
فعالان کارگری و کارشناسان حوزه کار مورد بحث و بررسی قرار گرفته و واکنشهای مختلفی 

را به دنبال داشته است.
علی اصلانی عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار در این باره به دولت پیشنهاد کرده 
بود که به جای دادن سبد کالا به خانوارهای کارگری، مبلغی را به عنوان کمک خرجی به 

حساب یارانه آنها واریز کند.
به گفته وی در شرایط حاضر که خط فقر و تورم افزایش یافته است انتظار می رود این 
کمک جبرانی برای کارگران هم که عمدتا حداقل بگیرند و حقوق آنها بیشتر از یک میلیون 

تومان نیست، پرداخت شود.
فتح الهی، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران نیز با اشاره به جامعه هدف 
این طرح که شامل حقوق بگیران زیر سه میلیون تومان می شود، گفته بود: امروز برای 
همه مسجل شده که با این ارقامی که کارگران و کارمندان و بازنشستگان می گیرند دیگر 
نمی شود یک زندگی را اداره کرد و در این بین خانوارهای کارگری که حتی قادر به برآوردن 

نیازهای اولیه خود نیستند، بیشترین آسیب را در این شرایط دیده اند.
وی از دولت خواسته بود تا در کنار اختصاص سبد کالا و اعطای کمک های جبرانی به 
اقشار کم درآمد و کارمندان و بازنشستگان، برای کارگران هم کمک های جبرانی و بسته های 

حمایت غذایی جداگانه  درنظر بگیرد تا بیش از این معیشت کارگران به خطر نیفتد.

علی ربیعی: 

بحرانصندوقهایبازنشستگی،کشوررادچار
مشکلمیکند

وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حل نشدن بحران صندوق های بازنشستگی 
زیرمجموعه این وزارتخانه، کشور را دچار مشکل خواهد کرد.

»علی ربیعی « روز دوشنبه در مراسم معارفه و تودیع وزیران جدید و سابق وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی افزود: این وزارتخانه ۱7 صندوق دارد که دچار بحران های جدی هستند و 

باید برای حل آنها اقدام های جدی انجام شود.
وی به تحولات رخ داده در نهادهای اجتماعی اشاره کرد و ادامه داد: تحولات اجتماعی 
به گونه ای است که گویا مردم جایی دیگر زندگی می کنند و ارزش های اجتماعی دولتی، 

به شکلی دیگر است.
ربیعی خاطرنشان کرد: تحولات جمعیتی به تنهایی می تواند یک جامعه را متحول کند که 

ایران اکنون با این مساله روبرو است.
وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر ضرورت حمایت از فقرا و اقشار ضعیف 
گفت: این وزارتخانه، سخنگوی دهک های پایین و بی پناهی است که نیاز به مراقبت های 
ویژه دارند. به گفته وی پیامدهای عناد و دشمنی سایر کشورها، در زندگی مردم خود را نشان 

می دهد، بنابراین باید با اشتغال زایی برخی از این معضلات را از بین برد.
ربیعی افزود: دهک های پایین نیازمند حمایت هستند و اگر کسی بخواهد تئوری اقتصاد 

آزاد را در این شرایط اجرایی کند بدون شک می خواهد نظام را به خطر بیندازد.
وی با یادآوری این که مخالف واگذاری شرکت های تابعه نیست، تصریح کرد: من با چوب 
حراج زدن به اموال مخالف هستم، اگر واگذاری ها منطقی انجام شود هیچ اشکالی ندارد.

وزیر سابق تعاون کار و رفاه اجتماعی با بیان این که کتاب مصائب یک وزیر را خواهم 
نوشت، اظهار داشت:»امان از ذی نفعانی که حقی ندارند و بر این وزارتخانه می تازند.«

وی تصریح کرد: اینجا وزارتخانه متعلق به بازنشستگان با حقوق یک میلیون و 5۰۰ 
هزارتومان و کارگران با حقوق کمتر از 2 میلیون تومان و یتیمان و زنان سرپرست خانوار است 
که باید برای حل معضلات آنها تمهیداتی جدی اندیشید. ربیعی به سختی های اجرای 
بیمه سلامت اشاره کرد و گفت: اجرای این طرح توانست ۱۱ میلیون فقیر و نیازمند حاشیه 

نشین را مشمول بیمه درمانی کند.

معاون وزیر کشاورزی:

انبارهاپُراست
معاون برنامه ریزی اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد که در تامین مواد غذایی و 
محصولات کشاورزی به ویژه  کالاهای اساسی، هیچ مشکلی نداریم و انبارهای کشور از این 

محصولات پُر است.
عبدالمهدی بخشنده در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: برای تامین مواد غذایی از مبادی 
و کشورهای مختلفی استفاده می کنیم و در ماه های گذشته این مبادی متنوع تر و بیشتر 
شده است و مشکلی برای تامین محصولات کشاورزی و غذایی به ویژه  کالاهای اساسی 

نداشته ایم.
وی با اشاره به این که هر محصولی را که خواستیم وارد کرده ایم و نیازهای ماه های آینده 
نیز تامین شده است، گفت : با توجه به همکاری های صورت گرفته بانک مرکزی و مجموعه 
دولت، کالاهای اساسی همچون برنج، روغن، شکر و آن چه که به نهاده های تولید برای 
تولید گوشت سفید، گوشت قرمز و لبنیات مربوط است، به اندازه کافی خریداری و وارد 

شده است و این واردات با روش های به کار گرفته شده همچنان ادامه  دارد.
معاون برنامه ریزی اقتصادی وزیر جهاد کشاورزی ادامه  داد: مبادی ورودی برای تامین 
محصولات کشاورزی و کالاهای اساسی، کشورهای مختلفی هستند که همکاری های 
خوبی با آنها داریم و به اندازه کافی نیازمان را تامین می کنیم. بنابراین هیچ نگرانی برای 

واردات و تامین این محصولات نداریم و نخواهیم داشت.
به گفته بخشنده، مجموعه دولت و وزارت جهاد کشاورزی برای تامین نیازمندی های مردم 
در حوزه محصولات کشاورزی و مواد غذایی، همه تلاش خود را خواهند کرد و هیچ مشکلی 
در این زمینه وجود ندارد چرا که در حال  حاضر انبارهای کشور از کالاهای اساسی با مصرف 

انسانی و نهاده های تولید در حوزه دام و طیور، پر است.

کارشناسان صنعت خودرو، به روز رسانی منطقی نرخ خودروها را راهکار اصلی 
خروج این صنعت از شرایط کنونی آن و رفع مشکلات میان خودروسازان و فعالان 
صنعت قطعه سازی می دانند؛ شرایطی که به سبب آشفتگی بازار سودهای کلان را 

به جیب دلالان سرازیر می کند.
آشفته بازار خودرویی که از ماه های گذشته آغاز شده است همچنان ادامه دارد. 

این شرایط هر 2 صنعت بزرگ خودرو و قطعه سازی با هزاران نفر کارگر را با مخاطره 
روبرو کرده است؛ به طوری که قطعه سازان از تعدیل نیرو یا تعطیلی برخی واحدها 

خبر می دهند و خودروسازان نیز حال و روز خوشی را تجربه نمی کنند.
برخی کارشناسان می گویند خودروسازان نزدیک به سه ماه است به بهانه افزایش 
قیمت، خودرویی به بازار عرضه نکرده یا عرضه قطره چکانی داشته اند و با اجرای 
برنامه های پیش فروش، از آلام خود کاسته اند و نباید توقع حمایت از سوی دولت 

داشته باشند. 
در این پیوند، رییس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور امروز 
)یکشنبه( در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره پول های جمع آوری شده 
در پیش فروش های اخیر خودروسازان اعلام کرد: بازار خودرو ایران یک بازار یکصد 
هزار میلیارد تومانی است، در حالی که در پیش فروش های اخیر پیش بینی می 

شود حداکثر ۱۰ هزار میلیارد تومان جمع آوری شده باشد.
به گفته »محمدرضا نجفی منش«، این رقم در برابر نیازهای صنعت خودرو بسیار 

ناچیز بوده و تولیدات فعلی خودروسازان با زیان همراه است.
این مقام صنفی یادآوری کرد: خودروسازان بزرگ کشور در 6 ماه نخست امسال 
پنج هزار و 5۰۰ میلیارد تومان زیان داشتند؛ این شرکت ها رسمی و بورسی اند و به 

همین دلیل حساب و کتاب هایشان شفاف است.
از آغاز امسال تاکنون، سایپا 27۰ هزار دستگاه خودرو و ایران خودرو در 2 نوبت 77 

هزار و ۱۰۰ دستگاه خودرو پیش فروش کردند.
* قطعه سازان؛ نخستین قربانیان نابسامانی بازار خودرو

نجفی منش هشدار داد: اگر به داد این صنعت نرسیم و بخواهیم با روال پیشین به 
تولید ادامه دهیم، نتیجه قطعی آن زمین خوردن خودروسازان و قطعه سازان خواهد 

بود.
وی تاکید کرد وقتی قیمت انواع مواد اولیه از جمله مس، آلومینیوم، محصولات 
پتروشیمی، فولاد و غیره بیش از سه برابر شده است، چه اصرار عجیبی است که 

خودرو را با قیمت پایین عرضه کنیم؟
»اگر بر همین قیمت ها اصرار داریم، دولت می تواند بابت هر خودرو پنج میلیون تا 

۱۰ میلیون تومان یارانه بدهد.«
رییس انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور ادامه داد: در شرایط 
کنونی، توان مالی خودروسازان به شدت افت کرده است و حاضر نیستند بدهی 

های خود به قطعه سازان را پرداخت کنند.
وی تصریح کرد: نخستین قربانی این موضوع قطعه سازان اند، به طوری که شاهد 
تعطیلی یا تعدیل نیرو برخی از این واحدها هستیم که آمار آنها هر روز در حال افزایش 

است.
* نیروی انسانی؛ هفت تا هشت درصد هزینه خودروسازان

نجفی منش در پاسخ به پرسش ایرنا درباره گزینه های خودروسازان برای کاهش 
هزینه ها مانند تعدیل نیروی انسانی گفت: اینکه هزینه های نیروی انسانی در 
خودروسازان متورم است بحث درستی است اما فراموش نکنیم دولت چنین تکلیفی 

را بر دوش خودروساز گذاشته است و مدیران نیز تابع دستورات دولتند.
این مقام صنفی ادعا کرد: بسیاری از این افراد با توصیه های نمایندگان مجلس و 
سایر مسئولان به خودروسازان تحمیل شده اند و جالب این است که به خودروسازان 

اجازه تعدیل نیرو نیز داده نمی شود.
وی بیان داشت: با این همه، هزینه یاد شده فقط هفت تا هشت درصد از مجموع 
هزینه های خودروسازان را تشکیل می دهد اما ضرر و زیان خودروسازان در شرایط 

کنونی 5۰ تا 6۰ درصد است.
»مطرح کردن این موضوع در شرایط کنونی، دادن آدرس غلط است و باید توجه 
داشت آنچه اکنون بیش از هر چیز باید در نظر گرفت افزایش قیمت مواد اولیه و ثبات 

قیمت خودرو است که زیان یاد شده را رقم زده است.«
وی تاکید کرد: مشکل جای دیگر است و باید به بهبود دائمی شرایط بیندیشیم 
که چرا در حالی که قیمت خودرویی مثل پراید در بازار به 4۰ میلیون تومان رسیده 
است، همچنان بر قیمت 22 میلیون تومان کارخانه اصرار داریم؟ این شرایط فقط 

به سود دلالان است.
نجفی منش اعلام کرد: باید به هر راهی، قطعه سازان را سرپا نگه داشت که 
کاهش تاخیر پرداخت مطالبات آنها به یک ماه، افزایش قیمت قطعات و تعدیل نرخ 

خودروها از جمله این راه هاست.

وی تصریح کرد: شرایط کنونی فقط اجحاف در حق تولید است، زیرا مشتریان 
خودروها را با قیمت های بالا از بازار می خرند و همه سود آن نصیب دلالان می شود.

* پیش فروش ها در حد هزینه های جاری خودروسازان نیز نیست
»امیرحسن کاکایی« استاد دانشگاه، نیز در این زمینه به ایرنا گفت: به دلیل 
افزایش نرخ ارز، قیمت همه نهاده ها و مواد اولیه افزایش چشمگیری یافته اما تا این 
لحظه شورای رقابت بر مبنای معادلات و فرمول های خود با افزایش نرخ خودروها 

موافقت نکرده است.
وی ادامه داد: از یک ماه پیش نیز شورای رقابت از بحث قیمتگذاری خودرو کنار 
گذاشته شده و سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به عنوان 

جایگزین آن مطرح شده است که به نظر می رسد به این زودی به نتیجه نرسد.
این کارشناس صنعت خودرو تاکید کرد قیمتگذاری کنونی خودروها زیان هزاران 
میلیاردی به صنعت خودرو وارد کرد، به طوری که در نیمه نخست امسال مطابق 
آمارها 2 خودروساز بزرگ کشور بیش از پنج هزار میلیارد تومان زیان کردند؛ آماری که 

رسمی است و نهادهای متولی بر آن نظارت دارند.
وی یادآوری کرد: این آمارها برای 6 ماه نخست امسال است که وعده دلار 42۰۰ 
تومانی به خودروسازان داده شده بود و در نهایت محقق نشد؛ بنابراین برای نیمه دوم 

سال با تداوم شرایط فعلی زیان بیشتری پیش بینی می شود.
عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ایران درباره 
پیش فروش خودروسازان در ماه های گذشته گفت: با لحاظ قیمت های کارخانه 
ای، تولید هر خودرو به طور متوسط با زیان ۱۰ میلیون تا 2۰ میلیون تومانی همراه 
است اما آنچه پیش فروش شده در حد هزینه های جاری شرکت های خودروساز 

نیز نیست.
وی ادامه داد: در پیش فروش های انجام شده به طور متوسط معادل ۳۰ درصد 
قیمت خودروها دریافت شده و تولید خودرو نیز با زیان 5۰ درصدی همراه است؛ 

بنابراین پول دریافت شده از مشتریان معادل زیان وارد شده به خودروسازان نیست.
کاکایی اضافه کرد: 7۰ درصد قیمت خودروها را نیز مواد اولیه و قطعات آنها 
تشکیل می دهد که باید پول آن را به قطعه سازان، آلومینیوم سازان، فولاد فروشان 

و غیره پرداخت کرد.
وی پیش بینی کرد با شرایط به وجود آمده به زودی حتی مشکل نقدینگی در 

شرکت های بزرگ خودروسازی شکل بگیرد.
* لزوم به روز رسانی قیمت خودروها

این استاد دانشگاه بدهی خودروسازان به قطعه سازان را 2۰ هزار میلیارد تومان 
اعلام کرد که تداوم این وضعیت ۱۰ هزار میلیارد تا 2۰ هزار میلیارد تومان زیان تا 

پایان سال به صنعت خودرو تحمیل می کند.
وی تصریح کرد: به روز رسانی منطقی قیمت خودروها یا آزادسازی تولید به عنوان 
2 راهکار در این زمینه پیشنهاد می شود که البته راه حل دوم توصیه نمی شود؛ زیرا 
به از بین رفتن صنایع تولیدکننده منجر می شود که بیشتر آنها به دلیل خصوصی 

بودن، دستور دولت را اجرا نمی کنند.
کاکایی تاکید کرد: به روز رسانی قیمت خودروها سبب می شود از زیان خودروسازان 
جلوگیری شود، مشتریان واقعی برای خرید خودرو اقدام کنند و از سودهای بادآورده 

دلالان که هیچ مالیاتی از این بابت به دولت نمی دهند، نیز جلوگیری شود.
وی همچنین گفت: این روزها برخی خصوصی سازی صنعت خودرو را راهکار 
اصلی خروج از شرایط فعلی اعلام می کنند، در حالی که این راه حل در کوتاه مدت 

پاسخگو نیست.
»همچنین در بلندمدت باید روی مباحث توسعه ای سرمایه گذاری کنیم که از 6 

ماه تا چند سال زمان می برد.«
به گزارش ایرنا، چندی پیش رییس اتحادیه صنف نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران پیش بینی کرد در صورت به ثبات رسیدن نرخ ارز در بازار آزاد، بسیاری 
از کسانی که پیش از این اقدام به خرید و نگهداری خودرو با هدف افزایش قیمت ها 
کرده اند، فروشنده می شوند؛ در نتیجه با افزایش عرضه در بازار، قیمت ها کاهش 

می یابد.

کارشناسان صنعت خودرو مطرح کردند؛

منطقی سازی قیمت؛ راهگشای صنعت خودرو

بنزین ها قابل فروش به غیر هستند 

پیشنهاداختصاصماهانه3۰لیتربنزین
بههرایرانی

عضو کمیسیون انرژی مجلس، گفت: پیشنهاد اختصاص ماهانه ۳۰ لیتر بنزین به هر 
ایرانی مطرح شده که افراد می توانند مازاد بنزین خود را از طریق استارت آپ ها تا 5 

هزار تومان به فروش برسانند.
علی بختیار  با اشاره به اینکه سناریوهای مختلفی در کمیسیون انرژی درباره مدیریت 
مصرف سوخت ارائه شده است، گفت: در این راستا کمیته ای تشکیل شده تا نسبت به 

بررسی موضوعات و سناریوها بر مبنای سیاست های اعلامی اقدام شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه مقرر شده که 
طرحی تهیه و اجرا شود که تاثیر نرخ تورم حداقلی بوده و به اقشار ضعیف و 
متوسط آسیب وارد نکرده و مردم را در مضیقه قرار ندهد، افزود: مقرر شده 
طرح برندینگ احیا و جلوی قاچاق سوخت گرفته شود، همچنین بین سامانه 
هوشمند سوخت و سامانه دیسپچینگ اتصال برقرار شود که مقرر شد انجمن 
نفت، کمیته و مرکز پژوهش ها طرحی را تهیه کنند که این سیاست ها در آن 

نهفته باشند.
تدوین سامانه ای برای فروش مازاد سوخت

وی با اشاره به اینکه تاکنون تصمیمی در حوزه سوخت اتخاذ نشده و تا دو هفته آینده 
تعیین تکلیف می شود، ادامه داد:  در طرح تدوینی مقرر شده که روزانه یک لیتر به 
هر ایرانی اختصاص یابد که ماهانه ۳۰ لیتر می شود، همچنین امکان فروش آن در 
سامانه ای مهیا می شود که مازاد سوختی که هر خانوار دارد بتواند در این سامانه به 

فروش برساند.
نماینده مردم گلپایگان و خوانسار در مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: با این 
اقدام خانوارها می توانند مازاد مصرف خود را با نرخ شناور بنزین به برندهایی که در 
جایگاه های سوخت مستقر هستند از طریق سامانه هوشمند که قابل فروش هستند، 

به فروش برساند.
بنزین به هر فرد داده می شود نه هر خودرو

وی با بیان اینکه بر اساس این طرح سوخت موردنیاز در اختیار مردم قرار می گیرد تا 
در مضیقه قرار نگیرند، افزود: براین اساس بنزین به هر فرد داده می شود نه هر خودرو 
تا برای حمایت از گروه های آسیب پذیر خانوارها بتوانند سوخت را از طریق استارت آپ 
ها تا 5 هزار تومان به فروش برسانند که این علاوه بر درآمد استفاده بهینه از سوخت را 

رقم می زند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: براساس طرح پیشنهادی 
همچنین مقرر شده حدود 2۰ میلیون لیتر روزانه به حمل و نقل عمومیاختصاص داده 

شود.

مدیرعامل سایپا:

مسئولاننسبتبهقیمتگذاریعادلانه
خودرواقدامکنند

مدیرعامل سایپا خواستار تصمیم گیری مسئولان برای قیمت گذاری عادلانه خودرو 
شد و گفت: تصمیم گیری سریع تر از بروز خسارات بیشتر به صنعت خودروسازی 

جلوگیری خواهد کرد.
»محمدرضا سروش« روز دوشنبه در آیین افتتاح سیزدهمین نمایشگاه بین المللی 
قطعات لوازم و مجموعه های خودرو در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران، افزود: 
اکنون قیمت تمام شده محصولات این گروه بیش از قیمت فروش خودروها در کارخانه 
است که یک مدل غیرمتعارف در یک بنگاه اقتصادی به شمار می رود. به گفته این 
مقام مسئول، به این ترتیب نقدینگی و سرمایه در گردش گروه سایپا هر روز کاهش یافته 
و تداوم این روند آن را به شرایط بدی خواهد رساند. وی گفت: تصمیم گیران قیمتی 
اکنون بررسی های داشته و پیشنهاداتی ارائه داده اند؛ اما قیمت گذاری خودرو از 
کنترل خودروسازان خارج شده است. سروش بیان داشت: به دلیل تاخیر ایجاد شده 
خسارت سنگینی به همه خودروسازان وارد شده و به همین دلیل از مسئولان امر انتظار 
می رود هر چه سریعتر در این خصوص تصمیم گیری کنند. وی ادامه داد: یکی از 
متغیرهای اصلی در اقتصاد کشور نرخ ارز است که وقتی تغییر می کند، بر قیمت سایر 
محصولات اثر می گذارد. به گفته این مسئول، بررسی ها نشان می دهد قیمت تمام شده 
محصولات گروه سایپا به طور عمده بالاتر از قیمت فروش آنهاست و با توجه به اینکه نرخ 
ارز بیش از سه برابر شده، سرمایه در گردش شرکت دچار چالش جدی شده و کاهش 
یافته است. مدیرعامل سایپا تاکید کرد: این روند به تدریج در فعالیت های شرکت در 
حوزه تولید و تامین قطعات اثر گذاشته است اما با این وجود سعی کردیم حتی الامکان 
با حفظ چرخه تولید همکاری با زنجیره تامین خود داشته و پرداخت هایی به آنها داشته 
باشیم. وی گفت: به دلیل محدودیت سرمایه در گردش ناگزیر بخشی از مطالبات قطعه 

 سازان با تاخیر پرداخت می شود.
* خروج رنو و مشکل عمل به تعهدات

سروش در ادامه بیان داشت: به دلیل خروج شرکت رنو از کشور، برخی از تعهدات ما 
به مشتریان مازاد مانده که باید به شکلی پاسخگوی آنها باشیم. وی گفت: به این منظور 
گزینه های مختلفی برای مشتریان پیش بینی شده که بخشی از آن با خودروهای موجود 
و قابل تولید، پوشش داده خواهد شد. مدیرعامل سایپا خواستار همکاری مشتریان و 
درک آنها از شرایط پیش آمده برای خودروسازان شد و اظهار داشت: با توجه به محدودیت 
های بین المللی که برای کشور به وجود آمده، انتظار می رود تعداد خودروهای مازاد بر 
قطعات منفصله موجود را بتوانیم با خودروهای جایگزین حل و فصل کنیم. مدیرعامل 
سایپا اضافه کرد: بر این اساس پیشنهادها و راه های متعددی برای مشتریان داریم که 

می توانند با توجه به علاقه مندی خود به انتخاب یکی از گزینه ها مبادرت کنند.

یک کارشناس صنعت خودرو  مطرح کرد

بدهی۲۰هزارمیلیاردتومانیایرانخودروو
سایپابهقطعهسازان

یک کارشناس صنعت خودرو گفت: در حال حاضر ایران خودرو و سایپا حدود 2۰ هزار 
میلیارد تومان بابت قطعات دریافتی به قطعه سازان بدهکارند.

حسن کریمی سنجری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: صنعت خودرو در وضعیت 
بسیار آشفته ای به سر می برد. در حال حاضر دغدغه و مشکل اصلی خودروسازی و 
برای فروش  تعیین شده  پایین بودن قیمت های دستوری  تبع آن قطعه سازی،  به 
محصولات این صنعت است که موجب شده تولید و فروش خودرو به جای سود برای 

خودروسازان و قطعه سازان، با زیان همراه باشد.
وی افزود: در حال حاضر شرکت های خودروسازی در بحث تامین مواد اولیه و قطعات 
دچار مشکل هستند چرا که قیمت های تعیین شده برای فروش، بسیار پایین تر از 
هزینه های تولید و بهای تمام شده است بنابراین بیشتر شرکت های خودروسازی به دلیل 
زیان دهی شرایط بقا برایشان فراهم نیست و به نظر می رسد که صنعت خودروسازی با 

سرعت بسیار زیادی در سراشیبی افتاده و به سمت نابودی پیش می رود.
و  معدن  صنعت،  جدید  وزیر  کاری  اولویت  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
باید هرچه سریع تر موضوع قیمت گذاری   اینگونه اعلام کرد که وی  تجارت را 
خودرو براساس نرخ های تمام شده و واقعی را تعیین تکلیف کرده و اجازه دهد 
را  خود  مالی  شرایط  واقعی،  نرخ های  به  محصولاتشان  فروش  با  خودروسازان 

مقداری بهبود بخشند.
وی با بیان این که چند سالی است که قیمت گذاری های تحمیلی و غیرواقعی که 
توسط شورای رقابت صورت می گیرد، باعث زیان خودروسازان و ضعیف شدن این 
صنعت شده است، اظهار کرد: شورای رقابت یا هر سازمان دیگری که تعیین کننده 
قیمت ها در صنعت خودرو است، باید در نظر داشته باشد که در حال حاضر موضوع  
قیمت گذاری ها بسیار حائز اهمیت است چرا که خودروسازان دچار مشکلات عدیده ای 

به دلیل قیمت گذاری های غلط شده اند.
دو  قطعه سازان،  ادعای  طبق  شرایطی  چنین  در  کرد:  تصریح  سنجری  کریمی 
خودروساز بزرگ حدود 2۰ هزار میلیارد تومان بابت قطعات دریافتی به قطعه سازان 
بدهکار هستند اما به دلیل این که محصولات خود را به قیمت هایی به مراتب پایین تر 
از قیمت تمام شده عرضه می کنند، دچار زیان سنگین شده و در پرداخت مطالبات 

قطعه سازان دچار مشکل شده اند.
وی اظهار کرد: نتیجه این وضعیت ورشکستگی تعداد قابل توجهی از شرکت های 
قطعه سازی و بیکاری پرسنل شاغل در این شرکت ها است که موجب شده فرایند تولید 
قطعه و خودرو مختل و تیراژ تولید خودرو در نیمه نخست امسال حدود 5۰ درصد نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته کاهش داشته باشد و تولید خودرو به نصف برسد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: دنبال کاریابی برای بزرگان 
کشور نیستیم چون مدیران باید براساس مهارت و شایسته سالاری 

انتخاب شوند.
»محمد شریعتمداری« روز دوشنبه در مراسم تودیع و معارفه 
با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  جدید  و  سابق  وزیران 
حضور»اسحاق جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری در محل 
این وزارتخانه افزود: اگر موفقیتی در آینده داشته باشیم نتیجه 
همراهی شرکای اجتماعی با دولت و شکست ها نتیجه ناهمراهی 

دولت با شرکای اجتماعی خواهد بود.
با  نظام  روابط  در  نتوانست مشکلی  ترفندی  افزود: هیچ  وی 
جامعه کارگری ایجاد کند همچنین دولت تلاش کرده تا سه جانبه 

گرایی)دولت، کارفرما و کارگر( رعایت شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: این وزارتخانه بزرگترین 
نهاد اجتماعی کشور است که بار مسولیت اجتماعی بزرگی به 

دوش دارد.
* نتوانستیم دیوار حمایتی به دور فقرا بکشیم

این  زیرمجموعه  بهزیستی  جمله  از  حمایتی  های  »سازمان 
وزارتخانه است؛ البته در سال های اخیر تلاش کردیم اما نتوانستیم 
دیوار بلند حمایتی به دور فقرا که بار عظیم انقلاب به دوش آنها 

بود، بکشیم.«
سالگرد  چهلمین  در  کنیم  تلاش  باید  افزود:  شریعتمداری 
انقلاب بخشی از مشکلات این افراد جبران شود؛ البته دریافتی 
خانوارهای تحت پوشش با یارانه ها به 75۰ هزارتومان رسیده اما 

همه می دانیم با این پول نمی توان زندگی را اداره کرد.
این عضو کابینه دولت دوازدهم ادامه داد: »با دو روش پول پاشی 
و افزایش مهارت این افراد می توان از فقرا حمایت کرد که البته 

دولت به تنهایی نمی تواند بار این مسولیت را به دوش بکشد.«

شریعتمداری، یکی از ماموریت های این وزارتخانه را »تبدیل 
ارائه خدمات اجتماعی دولت به خدمات اجتماعی مردم محور« 
بیان کرد و افزود: بار تکفل ما در دوران تحریم بیشتر می شود زیرا 
فشار نظام سلطه در حال افزایش است اما باید بدانیم تحریم خلق 

فرصت هایی برای ما داشته است.
*بدهی 150 هزار میلیارد تومانی دولت به صندوق تامین 

اجتماعی
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با یادآوری مشکلات صندوق 
ها، اظهار داشت: برای پرداخت بدهی دولت به صندوق تامین 
اجتماعی، قرار بود 5۰ هزار میلیارد تومان در قالب تهاتر پرداخت 
شود اما تاکنون یک دهم این رقم در اختیار ما قرار گرفته؛ هرچند 

مجموع بدهی دولت ۱5۰ هزار میلیارد تومان است.
به  دولت  بدهی  نقدی  پرداخت  امکان  دانیم  می  افزود:  وی 

صندوقها وجود ندارد اما راهکارهایی برای آن در نظر گرفته ایم.
شریعتمداری گفت: اگر با پول پرداختی مردم به صندوقها در 
زمینه های دیگری استفاده شود، خیانت در امانت است؛ اکنون 

زیان های این صندوق ها به مردم تحمیل می شود.
* زیان 1200 میلیارد تومانی سالانه صندوقها

»برای  ساخت:  خاطرنشان  دوازدهم  دولت  کابینه  عضو  این 
جلوگیری از ۱2۰۰ میلیارد تومان زیان سالیانه صندوق ها نمی 
توان به واگذاری آنها اندیشید؛ همچنین برای واگذاری بنگاه های 
زیانده باید راهکارهای خاصی اندیشیده شود در غیر این صورت 

فقر را بین فقرا توزیع کرده ایم.«
»برای حل این مشکلات حاضرم به دولت و مجلس التماس کنم 

و شما آقای جهانگیری در این مسیر باید به ما کمک کنید.«
شریعتمداری افزود: تکریم بازنشستگان نباید در حد یک جشن 
و دادن لوح تقدیر باشد بلکه باید با تامین آینده و معیشت آنها، 

روحیه کار را در افراد شاغل تقویت کرد. 
وی ادامه داد: »کارفرمایان باید بگویند زنده باد کارگر زیرا عناصر 
اصلی کار همین افراد هستند.« »اگر فعالیت تولیدی با عشق و 

رضایتمندی همراه باشد بدون شک بهره وری ما بالا می رود.«
بدون  انسانی  نیروی  »تولید  ساخت:  خاطرنشان  تعاون  وزیر 
مهارت جزو تخصص های ماست که باید با مهارت آموزی این 
معضل را برطرف کنیم؛ اما پیش از آن باید به افزایش رضایتمندی 

کارکنان بیندیشیم.«
* انتشار اقلام خرید وفروش، قدم دوم شفاف سازی در 

شرکت های تابعه
وی بر ضرورت شفاف سازی تاکید کرد و گفت: در کدال بورس 

اسامی هیات مدیره شرکت های تابعه بود اما انتشار آن از سوی 
وزارتخانه یک مطالبه اجتماعی و قدم اول است.

شریعتمداری افزود: قدم بعدی این است که هر کالایی در این 
مجموعه ها خریدوفروش می شود منتشر شود؛ البته ممکن است 

برای کالاهایی که جنبه امنیتی دارد ملاحظاتی صورت گیرد.
وی با تاکید بر اینکه شایسته سالاری و بومی گزینی می تواند 
بهره وری را افزایش دهد، گفت: دولت باید به دنبال افزایش روابط 
با نهادهای اجتماعی باشد؛ تلاش می کنم این اتفاق در وزارتخانه 

رخ دهد تا مورد حمایت قلم ها قرار گیریم.
این عضو هیات دولت افزود: افتخار می کنیم اولین گوش شنوا 

برای سخنان محرومان باشیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

دنبالکاریابیبرایبزرگانکشورنیستیم
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در گفت وگوی صمیمانه با کانال پلاس فرانسه با قدوس مطرح شد؛
از روزهای سخت تا احساس خوب بودن در آمیان 

»سامان قدوس« بازیکن ایرانی الاصل 
تیم آمیان فرانسه در مصاحبه ای صمیمانه 
با کانال پلاس فرانسه از روزهای سخت 
به  رسیدن  تا  سوئد  در  فوتبالش  شروع 

لوشامپیونه سخن گفت.
بازیکن ایرانی الاصل تیم آمیان فرانسه 
خوانندگان  سوی  از  اکتبر  ماه  در  که 
مرد  )یازده   le11amienois تارنمای 
آمیان( به عنوان بازیکن برتر ماه انتخاب 
شد، در مصاحبه ای که از سوی کارمندان 
کانال پلاس فرانسه ترتیب داده شده بود، 

شرکت کرد.
قدوس از یادآوری روزهای سخت ابتدایی حضورش در فوتبال گرفته تا پاسخ قطعی 
»بله« تیم آمیان و البته احساس خوب کنونی اش در جمع مردان این تیم، با کانال پلاس 

درد و دل کرد.
* روزهای سخت شروع فوتبال در ترلبورگ

قدوس در شروع این مصاحبه از نخستین ناامیدی خود برای پیشرفت در فوتبال سخن 
به میان آورد و گفت: فوتبالم را در تیمی به اسم ترلبورگ سوئد شروع کردم، اوضاع خوب 
پیش نرفت؛ پس از اتمام قرارداد یک ساله با این تیم، والدینم از من خواستند تا شغلی پیدا 
کنم و فروشنده گوشی های تلفن شدم، شغلی که در آن خوب نبودم و تمام فکر و ذهنم 
فوتبال بود؛ زندگیم بین توپ و کار پاسکاری می شد اما مدتی بعد با خودم گفتم »این 
زندگی متعلق به من نیست«؛ بنابراین با سرمربی سابقم تماس گرفتم و از او درخواست 
کمک کردم. او هم با برقراری چند تماس تلفنی بالاخره موفق شد جواب مثبت یک 
باشگاه را برای تست گرفتن از من، کسب کند و آن ها تنها یک هفته مرا به طور آزمایشی 
پذیرفتند. با خودم عهد بستم که اگر این بار هم خوب پیش نرفت فوتبال را برای همیشه 

کنار می گذارم و کار دیگری را شروع خواهم کرد.
پس از گذراندن یک دوره تمرینات سخت و فشرده، آن ها قراردادی را پیش روی من 

گذاشتند و گفتند: »واقعا می خواهیم که در تیم ما بازی کنی.«
* زلاتان ابراهیموویچ در قامت یک »الگو«

قدوس درباره الگوی فوتبالی خود اظهار داشت: زلاتان انسان فوق العاده ای است و به 
نظرم او برای تمام مردم سوئد الگو است چرا که همه او را دوست دارند و می خواهند شبیه 
او باشند، به ویژه آن دسته از ساکنانی که اصالتا سوئدی نیستند، برای مثال کسی مثل 
من، یک ایرانی که حرفه اش فوتبال است. وی ادامه داد: این بازیکن به من و امثال من 

کمک بسیاری کرده است و بی شک الگویی فوق العاده برای پیروی است.
بازیکن تیم ملی ایران افزود: در سوئد هیچ تبعیض نژادی احساس نکردم اما مسلما شما 
به عنوان یک غریبه فرصت های یک فرد سوئدی را در اختیار ندارید؛ این چیزی است 
که زلاتان هم بارها به آن اشاره کرده است، در واقع زمانی که او برای تیم ملی سوئد بازی 
می کرد، مجبور بود 10 برابر بهتر از بازیکنان سوئدی الاصل ای تیم تلاش کند و من این 

موضوع را با تمام وجود حس کردم و به حرف هایش پی بردم.
*حضور در آمیان

قدوس در خصوص پیوستنش به تیم آمیان تصریح کرد: من در فاصله 2 روز مانده تا 
بازی بعدی آمیان به تیم اضافه شدم و سرم با فکرهای زیادی در مورد این انتقال و البته 
مشکلات زیاد وابسته به آن، پر شده بود. حس و حال عجیب و البته فوق العاده ای بود 
و انگار هجوم فشارها را به سمت خودم حس می کردم. به عبارت دیگر، بازیکنان برای 
پیوستن به باشگاه های بزرگ، سوئد را ترک می کنند و پس از مدتی نیمکت نشینی، 
دست خالی باز می گردند، آمیان از مدت ها پیش برای جذب من تمایل داشت اما آن 
ها می بایست به من اطمینان می دادند که واقعا مرا می خواهند و حالا، واقعا از بودن 

در این تیم خوشحالم.

نمی خواهیم با چشمی و اسماعیلی برخورد قهری داشته باشیم
خطیر:حضور تیام و جباروف در استقلال شایعه است
معاون ورزشی باشگاه استقلال گفت:حضور تیام و جباروف در استقلال شایعه است. 

علی خطیر در خصوص آخرین شرایط تیم استقلال گفت: تیم ما در حال تمرین است 
و 3 بازیکن در اردوی تیم ملی هستند.

امیدواریم با تمرینات خوب در این هفته نقاط ضعف و قوت تیم شناسایی شود و 
حضوری بهتر و پرقدرت تر بعد از فیفادی داشته باشیم. مسائل دیگری هم هست که اگر 

شفرصلاح بداند بازیکنی اضافه شود این کار را انجام خواهیم داد.
 وی در خصوص اینکه شفر بازیکنی خواسته یا خیر گفت:این هفته جلسه ای در مورد 
نیم فصل با سرمربی تیم خواهیم داشت و اگر قرار است با نظر او کسی به نیمکت تیم 
اضافه شود حاضریم گفت و گوهای لازم را انجام بدهیم. همچنین در این فکر هستیم که 

تیم از نظر سخت افزاری در نیم فصل تقویت شود.
وی درباره اینکه شایعات زیادی پیرامون بازگشت تیام و جباروف به استقلال مطرح شده 
است گفت:خودم از طریق رسانه ها این موضوع را شنیدم، همیشه بازار شایعات داغ بوده 

و حداقل خود من در جریان این موضوع نیستم و خواسته ای هم نداشته است. 
من دیدم که یکی دو روزنامه این مطالب را نوشته اند ولی این فضا اصلا قشنگ نیست 
چون این شایعه ها بازار نقل و انتقالات را تحت تاثیر قرار می دهد و قیمت بازیکنان را 

عوض می کند.
 هواداران هم کمک کنند قیمت بازیکنان تغییر نکند و باشگاه ها در سکوت و آرامش 
نقاط ضعف و قوت خود را پوشش بدهند. وی در خصوص اضافه شدن دستیار به کادر 
فنی شفر گفت:تا الان شفر چنین درخواستی از ما نداشته و به او اعلام کرده ایم اگر 
کسی را مد نظر دارد به ما اعلام کند. ما هم با کمال میل خواسته سرمربی را اجابت می 

کنیم.
وضعیت  خصوص  در  کرد  می  صحبت  تهران  رادیو  با  که  استقلال  باشگاه  معاون 
اسماعیلی و چشمی گفت: اسماعیلی روز گذشته به باشگاه آمد و چشمی هم وکیلش 
را به جلسه کمیته انضباطی فرستاد چون خودش در تیم ملی حضور داشت. هر دو 
بازیکن از بازیکنان خوش اخلاق و با آتیه فوتبال ایران هستند. هر دو بازیکن پسرهای 

باشخصیتی هستند. 
آن اتفاق رخ داده و باشگاه هم از آنها خواسته تا بابت کارشان توضیح بدهند.اسماعیلی 
هم از شفر عذرخواهی کرد و هم از شخص فتحی. ما نمی خواهیم با این بازیکنان برخورد 
قهری داشته باشیم چون آنها سرمایه استقلال هستند. در یکی دو روز آتی باشگاه نظر 
خودش را اعلام می کند ولی نظم و انضباط تیمی برای ما بسیار مهم است و ما خیلی به 

این مساله اهمیت می دهیم.
وی در ادامه تاکید کرد: خواهش من از هواداران این است که یکبار دیگر از استقلال 
حمایت کنند و به کمک و حمایت آنها همیشه در شرایط بد نیاز داریم. هوادار کسی است 

که در شرایط بد از باشگاه حمایت کند.
 من مطمئن هستم با درایت فتحی و شفر به روزهای خوبش بر می گردد. خطیر در پایان 
گفت: عمده مشکل باشگاه های ما مالی است. متاسفانه مشکل حق پخش حل نشده 
و در جلسه رئیس مجلس و مسئولان فدراسیون بحث حق پخش مطرح شده و امید می 
رود یکبار دیگر مسئولان به این مساله ورود کنند چون اگر این موضوع حل نشود باشگاه 

های ایران به زودی دچار مشکل می شوند. 
باشگاه های ایران بیشتر روی بحث تبلیغ روی پیراهن تمرکز کرده اند و امیدواریم 

حداقل مشکل حق پخش حل شود که فوتبال بتواند خودش خودش را اداره کند.
 

 دبیر امور مجامع هیأت های ورزشی استان قم خبر داد

ابقاء روسای 2 هیأت ورزشی قم 
دبیر امور مجامع هیأت های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم از ابقاء روسای 

دو هیأت ورزشی قم با برگزاری مجمع انتخابات خبر داد.
محمد علی مردانی اظهار کرد: مجمع انتخابات هیأت های ورزشی هر چهار سال یک بار 
با حضور رئیس فدراسیون، مدیر کل ورزش و جوانان و دیگر اعضای مجمع شامل نماینده 

داوران، باشگاه ها، مربیان، بخش های تابعه، آموزش و پرورش و ... برگزار می شود.
وی ادامه داد: از ابتدای سال تا کنون چندین هیأت ورزشی با برگزاری مجمع انتخابات 
دست خوش تغییر شده اند و روسای جدید آنها معرفی شده اند، اما دو مجمع اخیر 
انتخابات هیأت های ورزشی قم در رشته های تکواندو و تنیس روی میز با ابقاء روسای آنها 

به پایان رسید.
استان قم اضافه کرد: در چهار سال گذشته  امور مجامع هیأت های ورزشی  دبیر 
مسوولیت ریاست هیأت تنیس روی میز استان قم بر عهده محمد عموئیان بود و مجمع 
جدید نیز با کاندیداتوری وی و مهدی اکرامی در حضور مسوولان فدراسیون و اداره کل 

ورزش و جوانان برگزار شد.
وی خاطرنشان کرد: در این مجمع مهدی اکرامی از کاندیداتوری خود انصراف داد و 
در نتیجه 16 عضو واجد شرایط رای حاضر در مجمع، آراء خود را به محمد عموئیان دادند 
تا وی برای مدت چهار سال دیگر مسوولیت ریاست هیأت تنیس روی میز قم را بر عهده 

بگیرد.
علی مردانی یاد آور شد: بلافاصله شاهد برگزاری مجمع انتخابات تکواندو استان قم 
بودیم، مجمعی که تنها یک کاندیدا داشت و محمد جمشیدی رئیس چهار سال گذشته 
این هیأت، با تمام آراء اعضای مجمع برای مدت چهار سال دیگر تا 1401 به ریاست هیأت 

تکواندو قم ادامه خواهد داد.
وی در پایان به برگزاری یک مجمع انتخابات دیگر تا پایان این ماه اشاره و اظهار کرد: 
مجمع انتخاباتی هیات ورزش های بیماران خاص و پیوند اعضاء استان قم با حضور 
مسوولان فدراسیون و اداره کل ورزش و جوانان روزهای پایانی آبان در سالن کنفرانس 

این اداره برگزار خواهد شد.

علی پروین: 

رسیدن پرسپولیس به فینال لیگ قهرمانان آسیا شاهکار بود

اسطوره فوتبال ایران با اشاره به شرایط سخت کنونی باشگاه پرسپولیس تاکید کرد که 
رسیدن این تیم به فینال لیگ قهرمانان آسیا یک شاهکار بزرگ بود و باید به تمام مجموعه 

این تیم دست مریزاد جانانه ای گفت.
»علی پروین« در گفت و گویی با تمجید از عملکرد پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا 
اظهار داشت: بعد از سال ها یک تیم ایرانی توانست به فینال معتبرترین و مهم ترین تورنمنت 
باشگاهی قاره کهن برسد و این یک افتخار بزرگ برای فوتبال کشورمان محسوب می شود و 

همین کاری بزرگ از سوی پرسپولیس بود.
اسطوره باشگاه پرسپولیس با اشاره به اینکه شاگردان برانکو برای رسیدن به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا حریفان بزرگی را از پیش رو برداشتند، تصریح کرد: رقبای پرسپولیس، تیم 

های حاشیه نشین خلیج فارس بودند که میلیون دلار هزینه کرده و تا بن دندان مسلح 
بودند؛ آنها برای رسیدن به مراحل بالاتر لیگ قهرمانان آسیا هر آنچه می توانستند انجام 
دادند اما پرسپولیس با دست خالی و بدون لابی گری و با تدابیر کادر فنی، تلاش بازیکنان، 

حمایت هواداران به این مرحله رسید.
تیم های فوتبال پرسپولیس ایران و کاشیما آنتلرز ژاپن روز شنبه در دیدار برگشت فینال 
لیگ قهرمانان آسیا در ورزشگاه آزادی به مصاف هم رفتند که در نهایت این دیدار با تساوی 
بدون گل تمام شد اما با توجه به پیروزی 2 بر صفر تیم ژاپنی در دیدار رفت، این تیم برای 

نخستین بار به قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا رسید. 
سرمربی اسبق تیم های ملی و باشگاه پرسپولیس گفت: رقابت با تیم های شرق آسیا 

سخت و دشوار است. فوتبال ایران پُر از استعدادهای خوب است اما نباید فراموش کنیم 
در فوتبال امروز زیر ساخت ها و امکانات نقش بزرگی در موفقیت تیم ها دارند، شما امکانات 

کاشیما آنتلرز را با تیم های ایرانی مقایسه کنید؛ اصلا برابر نیست.
وی تاکید کرد: ژاپنی ها برای استعدادهایشان برنامه ریزی دارند، نونهالان را از سنین پایین 
زیر نظر بهترین مربیان دنیا آموزش می دهند تا به مدارج بالا برسند، امکانات مدارس فوتبال 

آنها از تیم های لیگ برتری ایران بالاتر است.
پروین ادامه داد: دست پرسپولیس درد نکند که به فینال لیگ قهرمانان آسیا رسید و باعث 
شد مسئولان دستی به روی ورزشگاه آزادی بکشند و این استادیوم را برای میزبانی قابل 
قبول در این رقابت ها آماده کنند. به طور حتم اگر پرسپولیس فینالیست نمی شد، شرایط 

ورزشگاه آزادی هیچ گونه تغییری نمی کرد.
* بدترین اتفاق، دادن جام به کاشیما بود

اسطوره باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
به عنوان مسئول اهدای جام قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا مشخص شده بود، اما حاضر 
نشد به تیم کاشیما آنتلرز جام قهرمانی را بدهد گفت: من به پرسپولیس تعصب و علاقه 
زیادی دارم و از قبل هم گفته بودم در صورتی جام قهرمانی را می دهم که تیم محبوبم در 
مجموع دو بازی رفت و برگشت بتواند برنده و قهرمان شود و در غیر این صورت از انجام این 

کار صرف نظر می کنم.
وی افزود: من از جوانی و در روزهایی که بازی می کردم و حتی زمانی که مربی بودم، از 
باخت تنفر داشتم و زمانی که شکست می خوردیم، دوست نداشتم با بازیکن و مربی حریف 
دست بدهم. این برای من بدترین اتفاق بود که به تیمی جام بدهم قهرمانی را از پرسپولیس 

گرفته است.
* حضور بانوان به پاکسازی فضای ورزشگاه ها کمک می کند

پروین در ادامه به حضور بانوان در ورزشگاه آزادی برای تماشای بازی پرسپولیس و کاشیما 
آنتلرز اشاره کرد گفت: این یک اتفاق بزرگ برای فوتبال ایران بود که برای اولین بار در یک 
بازی رسمی بانوان توانستند یک بازی را از نزدیک تماشا کنند و امیدوارم این مهم در آینده 

نیز ادامه داشته باشد.
سرمربی اسبق تیم ملی ادامه داد: حضور بانوان به پاکسازی فضای ورزشگاه کمک زیادی 
می کند و باعث می شود خیلی از ناهنجاری هایی که صورت می گیرد از بین رود. در همین 

بازی فینال لیگ قهرمانان آسیا همه شاهد یک روز به یاد ماندنی در فوتبال ایران بودند.
وی در پایان اظهار داشت: به طور حتم پرسپولیس در لیگ برتر و جام حذفی مدعی اصلی 
قهرمانی است و می تواند افتخارات دیگری را به کلکسیون باشگاه اضافه کند؛ در نیم فصل 
دوم و با پایان یافتن محرومیت نقل و انتقالات و اضافه شدن بازیکنانی که به خدمت گرفته 
شده اند، می توانند در ترکیب این تیم به میدان بروند و قدرت پرسپولیس برای رویارویی با 

رقبا افزایش می یابد.

مربی تیم فوتبال امید ایران:

برای صعود به المپیک امکانات لازم فراهم نیست
»رضا شاهرودی« مربی تیم فوتبال امید ایران 
گفت: برای صعود به بازیهای المپیک 2020 ژاپن 
نیازمند امکانات و شرایط لازم هستیم که فعلا این 

مهم فراهم نیست.
شاهرودی روز دوشنبه و در حاشیه تمرین تیم 
فوتبال امید در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
کمپ تیم های ملی فعلا در اختیار تیم بزرگسالان 
مجموعه  در  را  تمرینات  شدیم  مجبور  و  است 
ورزشی الیاف برگزار کنیم. البته قرار بود »زلاتکو 
کرانچار« سرمربی تیم امروز به جمع ما اضافه 
شود که به دلیل مشکل روادید از فردا - سه شنبه 

- در تمرین حاضر خواهد بود.
المپیک  بازیهای  به  راهیابی  برای  وی گفت: 
2020 نیاز است همه دست به دست هم دهیم تا مشکلات بر طرف شود. البته در زمانی که 
خودم بازیکن بودم چنین شرایطی وجود داشت ولی با توجه به انتظاری که از تیم فوتبال امید 

وجود دارد، امیدوارم شرایط بهتری فراهم شود تا به بهترین شکل ممکن کار را ادامه دهیم.
مربی تیم فوتبال امید کشورمان در خصوص شانس ایران برای صعود به المپیک 2020 ژاپن 
اظهار داشت: در گروه سختی قرار داریم ولی بازیکنان به طور کامل در اختیار تیم هستند و 
خوشبختانه مرحله اول مقدماتی به میزبانی تهران برگزار می شود که می توانیم از امتیاز حضور 

هواداران استفاده کنیم و امیدوارم از گروه  خود صعود کنیم.
شاهرودی درباره مصاف با تیم عراق در مرحله گروهی نیز اظهار داشت: با عراق 2 بازی 
دوستانه در شهر سلیمانیه برگزار می کنیم که تیم خوب و با کیفیتی است البته تیم یمن هم 
قدرتمند است و نباید آنها را دست کم گرفت. با توجه به اینکه در خانه به مصاف حریفان می رویم 

به صعود امیدواریم.
وی خاطرنشان کرد: قرار است بازیکنان دعوت شده از تیم استقلال به زودی به اردو اضافه 

شوند و امیدوارم با تدارک بازی های دوستانه، تیم به شرایط آمادگی لازم برسد. 

انتقاد مدیرعامل از دروازه بان؛

آذری: مظاهری هرجا می خواهد برود
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن با انتقاد از عملکرد دروازه بان این تیم، گفت: 
بازیکنی که تمرکز نداشته باشد را به زور نگه نمی داریم و هرتیمی که مظاهری را 

می خواهد به ما نامه بزند.
سعید آذری مشکل اصلی تیم ذوب آهن را تمرکز نداشتن چند بازیکن از جمله 
رشید مظاهری دروازه بان این تیم دانست و تاکید کرد که این دروازه بان گل 
های بچگانه ای خورده است. مدیرعامل ذوب آهن با بیان اینکه با کمال میل 
رضایتنامه رشید مظاهری را برای تیم های دیگر صادر می کند، به خبر مذاکره 

ذوب آهن با افشین قطبی و جواد نکونام هم واکنش نشان داد.
آذری درباره باخت تیم فوتبال ذوب آهن به تراکتورسازی و فشاری که روی تیم 
ذوب آهن قرار دارد، گفت: ما روزهای خیلی بدتر از این را هم تجربه کرده ایم 
و خم به ابرو نیاورده ایم. با قدرت کارمان را انجام می دهیم. سیستم مدیریتی 
ذوب آهن قوی و سازمان یافته است. ممکن است یکسری بخواهند فشار 
درست کنند. اینها آدم های فرصت طلبی هستند که قیمتشان پایین است. 
وقتی تیم نتیجه نمی گیرد، از کمین گاه بیرون می آیند و انتقاد می کنند. این 

آدم ها فقط دنبال پول هستند.
وی افزود: سعی کردم این مسائل را درک کنم و با واقعیت ها کنار بیایم. با 
قدرت مدیریتی که بر ذوب آهن حاکم است، اسیر هیاهو و جوسازی نمی 
شویم. ما با تفکر و تعقل و قدرت کار را جلو می بریم. روزهای خوب ذوب آهن هم 
بر می گردد. کسانی که در روزهای سخت علیه ذوب آهن جوسازی می کنند 

بدانند تا زمانی که سعید آذری هست، دستشان به جایی نمی رسد.
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن با اشاره به شکست سنگین مقابل تراکتورسازی، 
تصریح کرد: آن روز واقعا یک روز استثنایی بود. در نیمه اول، تراکتورسازی را با 
حمایت هوادارانش در زمین خودش حبس کردیم ولی در نیمه دوم، جایی که 
نقطه اتکای تیم ذوب آهن بود، به چالش خوردیم. دو سه بازیکن ما بخصوص 
رشید مظاهری دروازه بان تیم تمرکز ندارند. مظاهری همیشه یکی از ستون 

های تیم ذوب آهن بوده است که این روزها تمرکز ندارد.

غلامرضا محمدی: از رسول خادم رخصت گرفتم

 مسئولیت سنگینی را در این برهه قبول کردم
سرمربی جدید تیم ملی کشتی آزاد با بیان اینکه قطعا در این شرایط حساس،مسئولیت 
سنگینی را بر عهده گرفته است گفت: از رسول خادم برای قبول سرمربیگری تیم ملی 

رخصت گرفتم.
غلامرضا محمدی در گفتگو با ایسنا، درباره انتخابش به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی آزاد 
اظهار کرد: شاید در این برهه از زمان و با توجه به شرایط کشتی، خیلی  از افراد فکر کنند این 
تصمیم من منطقی نبوده اما همیشه سعی کرده ام بخاطر کشتی و موفقیت آن هر چه در توان 
دارم را انجام بدهم و هیچ گاه برایم فرقی نداشته که در کجا خدمت کنم. همیشه بدون آنکه 
به منافع شخصی ام فکر کنم بدنبال موفقیت و سربلندی کشتی بوده ام و امیدوارم با همدلی 
همه خانواده کشتی و حمایت های مردم و مسئولان بتوانم از پس این مسئولیت سنگین 
بخوبی برآیم و جواب اعتماد فدراسیون کشتی و شخص حمید بنی تمیم را که جا دارد بخاطر 
اعتمادش از او تشکر کنم، به خوبی بدهم. سرمربی تیم ملی کشتی آزاد درباره اینکه قطعا 
مسئولیت سنگینی را باتوجه به جانشینی رسول خادم بر عهده دارد گفت: قطعا همینطور 
است. رسول خادم جزو نوابغ و مفاخر ورزش ایران است و طی سال های گذشته با تمام وجود 
و همه توانش برای کشتی و تیم ملی زحمت کشید. معتقدم هیچ انسانی بدون ایراد و معایب 
نیست اما هیچ فردی حق ندارد حرمت فرد بزرگی همچون رسول خادم را نگه ندارد و همراه 
با بی حرمتی دست به انتقاد بزند. نباید به خودمان این اجازه را بدهیم که زحمات بزرگان 
ورزش ایران همچون رسول خادم را نادیده بگیریم و حرمت شکنی کنیم. وی افزود: قطعا کار 
بسیار سختی در پیش دارم و از آقا رسول نیز برای قبول سرمربیگری تیم ملی رخصت گرفتم 
که او نیز صحبت های بسیار دلگرم کننده ای با من داشت و جا دارد از زحماتش قدردانی 
کنم. می دانم وظیفه سنگینی را در این شرایط بر عهده گرفته ام اما وقتی کسی با خدا معامله 
می کند دیگر نباید از آینده واهمه ای داشته باشد و حواشی دیگر برایش مهم نخواهد بود. 
مهمترین انگیزه من برای کار و تلاش بیشتر مردم عزیز و خود کشتی است که بسیار مظلوم 
است. محمدی درباره انتخاب دستیارانش نیز گفت: هنوز به جمع بندی در اینباره نرسیده ام 
و ان شاءالله ظرف روزهای آینده و پس از بررسی های دقیق این کار را انجام خواهم داد. ما 
رقابت های قهرمانی کشور، جام تختی و جام جهانی را در ایران پیش رو داریم و تمامی این 

رقابت ها را با دقت زیر نظر خواهیم گرفت.

تیم ملی وزنه برداری ایران در حالی در رقابت های قهرمانی جهان 
در ترکمنستان عنوان سوم تیمی را کسب کرد که سهراب مرادی با 
رکوردشکنی های خود نشان داد امید اصلی ایران برای کسب مدال 

در بازی های المپیک 2020 توکیو است.
رقابت های وزنه برداری قهرمانی جهان روزهای 10 تا 19 آبان 
در عشق آباد ترکمنستان در حالی برای نخستین مرتبه در 10 وزن 
جدید مردان و زنان برگزار شد که همه تیم ها می توانستند با 10 وزنه 
بردار در این مسابقات شرکت کنند، اما تیم ایران با ترکیبی ناقص و 

هشت نفره پای به این رویداد گذاشت.
این در حالی است که فدراسیون وزنه برداری نام 12 وزنه بردار 
)دو نفر رزرو( را اعلام کرده بود که فدراسیون بین المللی بر روی نام 
محمد زارعی، همایون تیموری و علیرضا سلیمانی خط قرمز کشید.
دلیل این موضوع نیز آن است که ورزشکارانی که قصد حضور 
در مسابقات بین المللی را دارند، براساس قوانین جدید از سه ماه 
پیش از آغاز مسابقات باید در حوضچه آنتی دوپینگ سازمان جهانی 
مبارزه با دوپینگ )وادا( قرار گیرند و به نظر می رسد نام سه وزنه بردار 
تیم ملی ایران دیرتر از موعد مقرر به فدراسیون بین المللی اعلام شد.
به طور حتم حضور دو نماینده دیگر ایران از نظر تیمی می توانست 
جایگاه ایران را تا نایب قهرمانی ارتقا دهد که به دلیل عدم برنامه 

ریزی فدراسیون، این جایگاه از کشورمان گرفته شد.
برای  پایان دوران محرومیتش  از  بعد  مرادی  نام سهراب  حذف 
حضور در رقابت های جهانی سال 2015 در آمریکا نیز به همین 
دلیل بود که سبب شد حضور این نابغه وزنه بردار برای بازی های 
المپیک به خطر بیفتد، اما با تمهیدات فدراسیون، مرادی در بازی 
های المپیک 2016 ریو حضور یافت و مدال طلا را نیز به گردن 

آویخت.
از خداحافظی بهداد سلیمی، مصدومیت سعید علی  بعد  اما 
کنارگذاشتن  و  محمدپور  سعید  موسوی،  ایوب  سید  حسینی، 
کیانوش رستمی از رقابت های جهانی، تیم ملی به یک باره خالی از 
ستاره هایی شد که امید زیادی برای کسب مدال آنها وجود داشت 
و به نوعی مدال آوران سنتی ایران در میادین جهانی در این سالها 

بودند.
نامی  جویای  جوانان  شد  مجبور  ملی  تیم  فنی  کادر  بنابراین 
همچون حسین سلطانی، عارف خاکی، امیر حقوقی، رضا بیرالوند 
و علی داودی را راهی رقابت های جهانی کند. وضعیت رکوردی این 
وزنه برداران البته به غیر از رضا بیرالوند نشان می دهد که هنوز فاصله 
زیادی با مدال های جهانی دارند و حداقل تا بازی های المپیک 

2020 توکیو، نمی توان حسابی را روی آنها باز کرد.
این موضوع نشان می دهد که فدراسیون نه تنها نتوانسته خلاء 
قهرمانان بزرگ خود را با جوانان پر کند، بلکه در توجه به وزنه برداری 

پایه عملکرد خوبی نداشته است. یکی از نکات مهم و واضح رقابت 
های جهانی امسال و در فاصله دو سال پیش از آغاز بازی های 
المپیک 2020 توکیو، جوان گرایی گسترده در بین تیم های مدعی 
جهان بود که نوید حضور وزنه برداران جوان و جدیدی را در عرصه 
مسابقات جهانی و المپیک در سال های آینده می دهد. هر چند 
تیم مدعی روسیه بعد از 2 سال محرومیت از مسابقات المپیک 
و جهانی با همان وزنه برداران پا به سن گذاشته خود به عشق آباد 
آمده بود، اما با وجود ظرفیت های گسترده ای که در این رشته در 
سرزمین تزارها وجود دارد، به طور حتم آنها تا المپیک توکیو در 

برخی اوزان مدعیان جدیدی را معرفی خواهند کرد.
در بین نفرات جوان تیم ملی تنها رضا بیرالوند در دسته 102 
کیلوگرم و تا حدودی علی داودی در دسته فوق سنگین عملکرد 
خوبی داشتند. با این حال به غیر از سهراب مرادی و رضا بیرالوند، 
هیچ یک از ملی پوشان حتی به رکورد ورودی که برایشان در نظر 

گرفته شده بود دست نیافتند.
کاهش رکوردی در برخی از اوزان نیز نشان می دهد که هنوز وزنه 
برداران در وزن های جدید جا نیفتاده اند و این امر نیاز به زمان دارد. 
مرادی به طور حتم در کنار لاشا تالاخادزه گرجستانی در فوق 
سنگین از نوابغ این سالهای وزنه برداری جهان هستند. این وزنه 
بردار اهل لنجان اصفهان با رکورد شکنی یک ضرب، دو ضرب و 
مجموع جهان )186 یک ضرب، 230 دو ضرب و 416 کیلوگرم 
مجموع( هر سه مدال طلا جهان را به گردن آویخت و با همین رکورد 
حتی می توانست در دسته 102 کیلوگرم، جایی که علی هاشمی 
با مجموع 396 کیلوگرم مدال طلا گرفته بود با 20 کیلوگرم بیشتر، 

طلا بگیرد و یا در دسته 109 کیلوگرم به مدال برنز دست یابد.
که  دارد  سهمیه  دو  توکیو  المپیک 2020  های  بازی  در  ایران 
امتیازات آن را باید از رقابت های جهانی 2018 و 2019 کسب کند 
و به طور حتم سهراب مرادی تنها وزنه برداری است که می توان امید 

به کسب مدالش در بازی های المپیک 2020 توکیو داشت.
اما از نکات بسیار مهم جایگاه از دست رفته وزنه برداری ایران در 
عرصه بین المللی است؛ به طوری که بعد از کسب مدال طلای 
سهراب مرادی و علی هاشمی که به طور معمول از مسوولان همان 
کشور و حتی الامکان از رییس فدراسیون کشور مربوطه دعوت می 
شود تا برای اهدای مدال در جایگاه قرار گیرد، اما فدراسیون بین 

المللی حتی اجازه این کار را نیز به علی مرادی نداد.
این موضوع از شکاف و اختلاف فدراسیون بین المللی و شخص 
تاماش آیان با علی مرادی رییس فدراسیون کشورمان نشات می 
گیرد که طی چند سال گذشته با جبهه گیری های نامناسب خود، 
ضمن آنکه نتوانسته جایگاه کشورمان را در عرصه بین المللی حفظ 

کند، بلکه همان داشته های قبلی را نیز از دست داده ایم.

کاهش رکوردی در برخی از اوزان نشان می دهد 

مرادی تنها امید مدال وزنه برداری ایران در المپیک توکیو

در این روزها که قایقرانی ایران بدون رئیس اداره می شود اتفاق هایی برای رشته »دراگون 
بوت« افتاده که نشان می دهد این فدراسیون سر و سامان ندارد و باید هرچه سریع تر انتخابات 

برگزار شود.
صحبت های زیادی درباره وضعیت تیم ملی دراگون بوت و اعزام ورزشکاران این رشته به 
کاپ جهانی و قهرمانی آسیا شنیده می شود. از یک طرف تیمی مجوز شورای برون مرزی 

گرفته و سه شنبه راهی مسابقات می شود و از طرفی برخی ورزشکاران اعتقاد دارند که تیم 
اعزامی به هیچ وجه شایستگی اعزام را ندارد چرا که در تست های تیم ملی انتخاب نشده اند و 

با پارتی بازی یک باشگاه و حمایت فدراسیون قرار است به این مسابقات بروند.
* برگزاری تست  های تیم ملی

از ابتدای سال، فدراسیون قایقرانی تست های انتخابی تیم ملی را برگزار کرد و حتی در این 
مدت از ورزشکاران حاضر در این تست ها آزمایش دوپینگ هم گرفت. در همین مدت یک تیم 
به کاپ جهانی رفت اما با بازگشت این تیم مشکلات نیز آغاز شد. از خبر لغو اردوی تیم ملی 
که فدراسیون منتشر کرد تا اعتراض ورزشکارانی که اعتقاد داشتند باید به مسابقات قهرمانی 
آسیا اعزام شوند. ماجرا هم از اینجا شروع می شود که یک نامه توسط احمد گواری سرپرست 

کنونی فدراسیون امضا شده است.
* اعتراض قایقران ها

در این مدت قایقران هایی که توسط باشگاه سکان و به عنوان نماینده ایران در رقابت های 
کاپ  جهانی نیز حضور داشته اند پس از بازگشت به کشور با نامه ای که احمد گواری سرپرست 
فدراسیون امضا کرده بود تمرین هایشان را شروع می کنند تا به رقابت های قهرمانی آسیا اعزام 
شوند اما مشخص می شود که باشگاه آوش هرمزگان مجوز شورای برون مرزی برای حضور 
در این مسابقات را با هماهنگی فدراسیون گرفته و قرار است ورزشکاران این باشگاه راهی 
چین شوند. پس از این اتفاق خبر لغو اردوی تیم ملی منتشر می شود. همین مساله اعتراض 
ورزشکاران را در پی داشت چرا که اعتقاد دارند در تست های تیم ملی بهتر بوده اند و باید راهی 
قهرمانی آسیا شوند. این ورزشکاران حتی نامه اعتراض خود را به فدراسیون هم دادند و تاکید 

کرده اند که باشگاه آوش با پارتی بازی توانسته راهی این مسابقات شود.
* همه چیز از قبل مشخص بود

زمانی که ماجراها شدت می گیرد و اعتراض ورزشکاران زیاد می شود همه درصدد حل ماجرا 
بر می آیند که مشخص می شود همه چیز از قبل هماهنگ شده بود. فدراسیون در زمان 
حضور غلامرضا امینی با هماهنگی دو باشگاه دو مجوز شورای برون مرزی برای کاپ  جهانی 
و قهرمانی آسیا می گیرد و تصمیم بر این بوده که هر کدام در یک مسابقه شرکت کنند. حالا 
ورزشکارانی که در کاپ  جهانی بوده اند از اینکه نامشان در لیست اعزامی به قهرمانی آسیا 

نیست ناراحت شده اند.
از زمانی که دراگون بوت دوباره به فدراسیون قایقرانی بازگشت فدراسیون و اعضای این رشته 
تصمیم گرفتند تمام هزینه های دراگون بوت با هماهنگی فدراسیون و از سوی اسپانسرها 
پرداخت شود. دو باشگاه سکان و باشگاه آوش نیز در این رشته فعالیت دارند که اکنون دچار 
مشکل شده اند. از ابتدای سال با هماهنگی فدراسیون قرار بوده باشگاه سکان راهی کاپ 
جهانی شود و باشگاه آوش به قهرمانی آسیا اعزام شود و مجوز شورای برون مرزی نیز برای این 
دو باشگاه صادر می شود اما با بازگشت ورزشکاران سکان به ایران نامه شروع اردوی تیم ملی 
برای ورزشکاران این تیم توسط یکی از اعضای فدراسیون به وسیله احمد گواری امضا  شد اما 
وقتی مشخص می شود که قرار بوده باشگاه آوش نماینده ایران در قهرمانی آسیا باشد خبر 
لغو اردو منتشر می شود. حالا این موضوع باعث ناراحتی و اعتراض برخی ورزشکاران شده 
که همه این ها نشان می دهد فدراسیون قایقرانی شرایط خوبی ندارد و خیلی زود باید شرایط 

برگزاری انتخابات مهیا شود.

حاشیه های »دراگون بوت« در روزهای بی سر و سامانی قایقرانی
اصل ماجرا چیست؟
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از فواید شگفت انگیز آب اسفناج

سطوح بالای پتاسیم در آب اسفناج می تواند به افرادی که دارای فشار خون بالا 
هستند، کمک کند.

جدا از تمام مواد مغذی که اسفناج ارائه می کند، گرفتن آب این سبزی امکان ترکیب با 
مواد غذای مغذی دیگر و حمل و نقل ساده را فراهم می کند. اسفناج سرشار از ویتامین 
ها و مواد معدنی ضروری است، به عنوان یک درمان یا عامل پیشگیری از بسیاری 

مشکلات سلامت عمل می کند و عطر و طعم خوبی نیز دارد.
منبع عالی برای ویتامین ها

آب اسفناج سرشار از ویتامین ها و مواد مغذی دیگر است. مصرف اسفناج می تواند به 
راحتی مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای ویتامین A را تامین کند. این ویتامین برای 
سلامت تیروئید، سیستم ایمنی قوی، و دید خوب در شب ضروری است. جدا از ویتامین 
A، آب اسفناج حاوی روی، فیبر، نیاسین، ویتامین های C، E، K ،B6، کلسیم، منیزیم، 

پروتئین، آهن، فولات، مس، تیامین، پتاسیم، منگنز، و فسفر است.
کاهش فشار خون

سطوح بالای پتاسیم در آب اسفناج می تواند به افرادی که دارای فشار خون بالا هستند، 
کمک کند. پتاسیم می تواند آثار بد سدیم در بدن را خنثی کند که به نوبه خود می تواند در 
تنظیم سطوح سدیم و بهبود مشکلات فشار خون بالا کمک کند. به طور کلی، سبزی هایی 
مانند اسفناج و کیل غذاهایی خوب برای افراد مبتلا به پرفشاری خون محسوب می شوند.

حفظ وزن
آب اسفناج حاوی فیبر زیادی است. یک وعده آب اسفناج می تواند تا 3 گرم فیبر 
داشته باشد. مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای فیبر برای مردان 38 گرم و برای 
زنان 25 گرم است. از آنجایی که بیشتر مردم به میزان کافی در روز فیبر مصرف نمی 
کنند، نوشیدن آب اسفناج می تواند به بهبود این شرایط کمک کرده و احساس سیری 
را نیز هرچه بیشتر تقویت کند. این شرایط می تواند به حفظ وزن و کاهش خطر ابتلا به 

یبوست کمک کند.
سلامت استخوان ها

زمانی که موضوع سلامت استخوان ها مطرح می شود، کلسیم یکی از مواد مغذی 
کلیدی در نظر گرفته می شود. یک وعده آب اسفناج می تواند 12 درصد از مقدار مصرف 
توصیه شده روزانه برای کلسیم را تامین کند. دندان ها نیز برای حفظ سلامت خود به 
کلسیم نیاز دارند. با حفظ سطوح سالم کلسیم در بدن به طور قابل توجهی خطر پوکی 
استخوان را کاهش می دهید. همچنین، این ماده مغذی به انقباض رگ های خونی و 

ماهیچه ها کمک می کند.
رشد گلبول های قرمز خون

زمانی که مواد مغذی مورد نیاز خود را در اختیار دارید، بدن قادر است به میزان کافی 
گلبول های قرمز تولید کند تا خللی در شرایط سلامت شما ایجاد نشود. آب اسفناج به 
عنوان یک خون ساز کارآمد شناخته می شود. افزون بر این، ویتامین K موجود در اسفناج 

به حفظ غلظت خون سالم، و توانایی لخته شدن آن کمک می کند.
تقویت مو

آب اسفناج برای حفظ سلامت مو و پوست نیز مفید است. سرشار از ویتامین های 
A و C و آهن، این نوشیدنی به سود پوست و مو عمل می کند. ویتامین C برای تولید 
کلاژن ضروری است که ماده کلیدی برای حفظ سلامت پوست و مو محسوب می شود. 
ویتامین A یک ماده مهم برای سبوم، چربی طبیعی مو، است. سطوح پایین آهن نیز می 

تواند خطر ریزش مو را افزایش دهد.
سلامت گوارشی

از آنجایی که آب اسفناج حاوی فیبر است، به بهبود مشکلات گوارشی نیز کمک کند. 
مصرف این نوشیدنی احتمال پرخوری را کاهش داده، و به اجابت مزاج راحت کمک می 

کند. فیبر غذایی احتمال ابتلا به یبوست را کاهش می دهد.
سلامت قلب

بیماری قلبی یکی از دلایل اصلی مرگ و میر مردم در جهان است. حفظ سلامت خوب 
قلبی عروقی یکی از فواید مصرف آب اسفناج است. این نوشیدنی حاوی فولات، به نام 
اسید فولیک و ویتامین B9 نیز شناخته می شود، است که به کاهش خطر سکته مغزی، 
سخت شدن دیواره سرخرگ ها، و حفظ انعطاف پذیری رگ های خونی کمک می کند. 
این موارد در پیشگیری و ریکاوری از حمله قلبی کلیدی هستند. سطوح بالای نیترات در 

آب اسفناج نیز می تواند مدت زمان ریکاوری پس از حمله قلبی را تسریع کند.
نکته هایی برای تهیه نوشیدنی اسفناج

اگر علاقه چندانی به آب اسفناج خالی ندارید می توانید نکته های زیر را برای بهبود 
عطر و طعم آن مد نظر قرار دهید: یک پایه از خیار، کدو سبز، کاهوی رومی، هویج یا 
جعفری تهیه کنید. آنها دارای یک شیرینی طبیعی هستند و مکملی خوب برای اسفناج 
هستند. به نوشیدنی خود ادویه ها و گیاهان دارویی که به بهبود عطر و طعم کمک می 
کنند، اضافه کنید. این کار را به آرامی انجام دهید تا زمانی که به عطر و طعم دلخواه 
برسید. آب اسفناج ممکن است عطر و طعمی قوی برای شما داشته باشد. شما می 
توانید آن را عصاره های دیگر مانند کرفس، لیمو یا سیب ترکیب کنید. گاهی اوقات به 
جای اندکی شیرینی شاید به اندکی تندی و گرما علاقه داشته باشید. در همین راستا، 
شما می توانید افزودن فلفل هالوپینو یا چیلی قرمز به آب اسفناج را مد نظر قرار دهید. از 
دیگر ادویه هایی که می توانید برای بهبود عطر و طعم آب اسفناج مد نظر قرار دهید می 
توان به نعناع و زنجبیل اشاره کرد. برای برخی افراد ترکیب کیل و اسفناج ممکن است 
طعم خوشایندی نداشته باشد، اما با افزودن اندکی فلفل چیلی می توانید این مساله را 
برطرف کنید. آب سیب و لیمو نیز می توانند به بهبود عطر و طعم این نوشیدنی کمک 
کنند. افزودن میوه هایی مانند سیب، آناناس، و موز به مخلوط کن همراه با اسفناج می 
تواند به طور طبیعی عطر و طعمی شیرین برای شما به ارمغان آورد. برخی افراد به آب 
اسفناج شیر اضافه می کنند که نه تنها مواد مغذی بیشتری به این نوشیدنی اضافه می 

کند، بلکه بافتی کرمی و نرم به آن می بخشد.

برای داشتن کودک باهوش، در بارداری ماهی بخورید

خواص بی نظیر ماهی قزل آلا
ماهی قزل آلا دارای پروتئین بالا و اسیدهای چرب امگا 3 است. انواع مختلف ماهی 
قزل آلا در شمال اقیانوس اطلس و اقیانوس آرام وجود دارد و در بسیاری از نقاط جهان 
مصرف می شود. ماهی قزل آلا یک گزینه عالی و بسیار سالم برای یک وعده غذایی 

بشمار می رود.
افزایش مصرف ماهی های چرب مانند ماهی آزاد، خطر ابتلا به چاقی، دیابت و بیماری 
های قلبی را کاهش می دهد. مصرف ماهی قزل آلا نیز از سطوح کلسترول سالم 
حمایت می کند. ماهی قزل آلا یک جایگزین فوق العاده برای منابع پروتئینی مانند مرغ 
یا گوشت گاو است. این ماهی حاوی پروتئین فراوان است اما مقدار چربی اشباع شده 
را کم می کند و باعث می شود که منبع ایده آلی برای حفظ وزن و یا شاخص توده بدنی 
باشد. مطالعات اخیر در مورد ارتباط بین اسیدهای چرب امگا 3 و بیماری های قلبی 
عروقی )CVD( نشان می دهند که مصرف این اسیدهای چرب با سلامت قلبی عروقی 
ارتباط بهتری دارند. مصرف ماهی پخته یا آب پز سبب کاهش خطر ابتلا به بیماری های 
قلبی و نارسایی قلبی مرتبط می شود. افرادی که مبتلا به بیماری تیروئید هستند در 
معرض کمبود سلنیوم هستند، این در حالیست که ماهی قزل آلا منبع خوبی از سلنیوم 
است.  ماهی قزل آلا می تواند به مغز و روند شناختی کمک کند. محققان دریافتند که 
مصرف بسیاری از مواد مغذی موجود در ماهی با کاهش خطر ابتلا به اختلالات عاطفی 
مانند افسردگی همراه است. مصرف ماهی کاهش وابستگی حتی برای کودکان مبتلا به 
اختلالات خلقی و مسائل مربوط به رفتارهای ناهنجار بین ۴ تا 12 ساله، مانند برخی از 
انواع اختلال بیش فعالی را در پی دارد.  مصرف ماهی قزل آلا در زنان باردارسبب افزایش 

سطح IQ کودک آنها می شود.

معمولا شیر یکی از حیاتی ترین بخش های یک رژیم غذایی خوب و موثر بر سلامتی 
 D محسوب می شود که مواد مغذی ضروری برای بدن مانند کلسیم، پروتئین و ویتامین
را فراهم می کند. البته مصرف شیر برای برخی مضراتی نیز دارد. در این مطلب به بررسی 

مزایا و خطرات مصرف شیر می پردازیم.
حقایقی در مورد شیر

- شیر یک منبع بسیار ارزشمند از ویتامین D، پتاسیم و کلسیم است.
- مصرف شیر می تواند تأثیرات بسیار مثبتی روی سلامت استخوان ها، مغز و قلب داشته 

باشد.
- شیر می تواند منجر به آلرژی، حساسیت و مشکل "عدم تحمل لاکتوز" شود و یا علائم 

آن ها را تشدید کند.
- شُک های آنافیلاکسی ناشی از مصرف شیر که آلرژی را تشدید می کنند می تواند 

کشنده و مرگ بار باشد. 
انواع شیرها و محصولات شیری

تأثیرات مصرف شیر بر سلامتی، بستگی به فرد مصرف کننده و نوع شیری که مصرف 
می کند دارد. به طور مثال شیر پاستوریزه ای که غنی از پروتئین، کم چرب و عاری از مواد 

افزودنی غیرضروری است می تواند برای بسیاری از مردم و سلامتی آن ها مفید باشد.
همان طور که پیداست امروزه شیر گاو را نه به یک شکل بلکه در اشکال مختلف می توان 
تهیه کرد. شیر گاو تازه، شیر با مدت ماندگاری زیاد، شیر بدون چربی و یا بدون لاکتوز، 
شیر غنی شده با امگا 3، شیر بدون هورمون، شیر ارگانیک، شیر خام و یا انواع و اقسام 
دیگر. همچنین انواع متنوعی از محصولات مشتق شده از شیر مثل ماست، دوغ، پنیر و 

محصولات دیگر وجود دارند. 
محتوای مغذی درون شیر، بستگی به میزان چربی درون آن شیر دارد. به طور مثال:

یک فنجان 2۴۴ گرمی شیر با 3.25 درصد چربی و ویتامین D افزوده، حاوی موارد 
زیر می شود:

1۴9 کالری- 8 گرم چربی- 12.32 گرم شکر- 7.69 گرم پروتئین- 276 میلی گرم 
کلسیم- 205 میلی گرم فسفر- 322 میلی گرم پتاسیم

12۴ آی یو )یکای بین المللی برای اندازه گیری مقدار ویتامین و برخی موارد دیگر( 
 D ویتامین

و همچنین یک فنجان 2۴5 گرمی از شیر بدون چربی با ویتامین D افزوده حدوداً حاوی 
مقادیر زیر است:

گرم  شکر- 299  گرم  پروتئین- 12.۴7  گرم  چربی- 8.26  گرم  کالری- 0.2   83
D کلسیم- 2۴7 میلی گرم فسفر- 382 میلی گرم پتاسیم-115 آی یو ویتامین

لازم به ذکر است، شیر کولین، منیزیم، ویتامین A، ریبوفلاوین )ویتامین B2(، ویتامین 
B6 و ویتامین B12 را نیز برای بدن فراهم می کند. 

کلسیم عملکردهای زیادی در بدن دارد. وظیفه کلسیم 
در بدن در مرحله اول توسعه و حفظ سلامت استخوان ها و دندان ها است. همچنین 
کلسیم در لخته شدن خون و بهبود زخم، حفظ فشار خون طبیعی و انقباض عضلات که 

ضربان قلب را نیز شامل می شود، نقش مهمی دارد. این ماده همچنین در کاهش ریسک 
ابتلا به برخی سرطان ها نیز می تواند مؤثر باشد. نکته حائز اهمیت این است که باید سعی 
شود غذاهای غنی از کلسیم را به همراه منابع ویتامین D مصرف کرد که کلسیم بهتر جذب 

بدن شود. 
کولین

کولین در واقع به عنوان جزئی از ویتامین های گروه ب شناخته می شود. کولین یک ماده 
مهم برای کمک به خواب، حرکت عضلات، یادگیری و حافظه است. همچنین کولین در 

موارد زیر نقش مشارکت کننده ای دارد:
- نگه داری ساختار غشاهای سلولی - انتقال امواج عصبی - جذب چربی

- کاهش التهاب های مزمن 
پتاسیم

خوب است بدانیم دریافت پتاسیم زیاد با کاهش ریسک سکته، بیماری های قلبی، 
فشار خون بالا، محافظت در مقابل از دست دادن حجم عضلات، حفظ تراکم معدنی 
استخوان ها و کاهش شکل گیری سنگ کلیه مرتبط است و تاثیرات مثبتی دارد. یک رژیم 
غذایی غنی از پتاسیم می تواند تا 20 درصد کاهش خطر مرگ ناشی از تمامی علل را در 

پی داشته باشد. بنابراین از دریافت پتاسیم نباید غافل شد. 
D ویتامین

ویتامین D برای شکل گیری، رشد، و ترمیم استخوان ها حائز اهمیت است. همان طور 
که بیان شد، ویتامین D در جذب کلسیم و عملکرد ایمنی بدن نیز تأثیرگذار است. کمبود 
ویتامین D می تواند منجر به پوکی استخوان، افسردگی، خستگی و بی حالی مزمن، درد 

عضلانی، سندروم پیش از قاعدگی، فشار خون بالا، سرطان سینه و سرطان کولون شود.
شیر و سلامتی

مواد مغذی داخل شیر می توانند به طرق مختلف روی سلامتی ما اثر گذارند که در زیر به 
برخی از آن ها اشاره می کنیم.

سلامت استخوان
شیر به علت فراهم کردن ویتامین D و کلسیم برای سلامت استخوان ها مفید است.

سلامت مغز
محققان از دانشگاه کانزاس امریکا طی تحقیقی یافتند بزرگ سالانی که محصولات لبنی 
بیشتری مصرف کرده بودند، دارای مقادیر بیشتری گلوتاتیون نسبت به سایرین هستند. 
گلوتاتیون یک آنتی اکسیدان قوی در مغز است. در واقع آن هایی که روزانه سه وعده شیر 
و لبنیات مصرف کرده بودند، حدوداً 30 درصد آنتی اکسیدان بیشتری داشتند نسبت به 

افرادی که روزانه نیم وعده مصرف کرده بودند. 
فشار خون و سلامت قلب

دریافت پتاسیم بیشتر و سدیم کمتر برای بیماری های قلب و عروق بسیار مهم است. 
در یک تحقیق مشخص شد افرادی که ۴069 میلی گرم پتاسیم در روز مصرف می کنند، 
با کاهش ۴9 درصدی ریسک مرگ ناشی از ایسکمی قلبی )بیماری سرخرگ کرونری( 
مصرف  روز  در  پتاسیم  میلی گرم  حدود 1000  که  آن هایی  به  نسبت  هستند  مواجه 

می کنند. 
افسردگی

ویتامین D کافی و متناسب در بدن از تولید هورمون سوتونین پشتیبانی می کند؛ 
سروتونین هورمونی است مرتبط با خلق وخو، اشتها و خواب. همچنین کمبود ویتامین 
D با افسردگی در بزرگ سالان مرتبط است. شیر ویتامین D را برای بدن فراهم می کند و 

همچنین منبع خوبی برای کلسیم است که کمک می کند کلسیم بهتر جذب بدن شود. 
ساخت عضلات و کاهش وزن

شیر یک منبع طبیعی از پروتئین باکیفیت است که برای حفظ و یا افزایش حجم توده 
عضلانی لازم است. گفتنی است عضلات با حجم مناسب و سالم از متابولیسم پشتیبانی 
می کند و در کاهش و حفظ وزن نیز مشارکت دارد.  یک رژیم غذایی دارای پروتئین زیاد 
می تواند حجم عضلات را افزایش داده و وزن را کاهش دهد. البته دریافت پروتئین اضافی 
نیز مضر است و می تواند تولید اسید را افزایش دهد. این تولید اسید بیشتر، به مصرف 
بیشتر کلسیم از استخوان ها برای خنثی کردن اسیدها منجر می شود که می تواند برای 
سلامت استخوان ها مضر باشد. در رابطه با مصرف زیاد پروتئین باید گفت: طی تحقیقاتی 
که روی پرستاران انجام شد مشخص گردید؛ زنانی که روزانه 95 گرم پروتئین مصرف 
می کنند، بیشتر در معرض شکستگی مچ دست قرار دارند نسبت به زنانی که روزانه حدود 

68 گرم پروتئین مصرف می کنند.
خطرات مصرف شیر

برخی از مردم بنا بر دلایلی مثل پیروی از رژیم های غذایی خاص مثل رژیم غذایی گیاهی 
یا رژیم غذایی پالئو از مصرف لبنیات صرف نظر می کنند. برخی نیز می گویند: "انسان ها 
تنها موجوداتی هستند که بعد از گرفته شدن از شیر مادر نیز به مصرف شیر روی می آورند" 
و این اتفاق را غیرطبیعی می پندارند. البته بسیاری از مردم نسبت به اهمیت شیر و مصرف 
لبنیات و تأثیرات مثبت آن در طولانی مدت روی زندگی انسان مطالبی را بیان می کنند و 
تأکید بر مصرف بیشتر لبنیات دارند. دسته ای از مردم هستند که مصرف شیر در آن ها 
منجر به تحریک یا بروز یک آلرژی و یا یک واکنش ناخوشایند می شود و این علت عدم 

مصرف لبنیات در آن هاست. 
آلرژی به شیر، عدم تحمل لاکتوز و حساسیت

عدم تحمل لاکتوز: زمانی رخ می دهد که یک شخص آنزیم کافی برای تجزیه قند موجود 
در شیر را نداشته باشد. مصرف شیر در این افراد می تواند به التهاب، نفخ و یا اسهال منجر 
شود. در شیرهای فاقد لاکتوز آنزیمی برای کمک به هضم لاکتوز اضافه می کنند. این 
اقدام ممکن است علائم عدم تحمل لاکتوز را از بین ببرد یا کاهش دهد. البته گفتنی است 

میزان عدم تحمل لاکتوز در افراد متفاوت، مختلف است. 
آلرژی به شیر: این مورد با عدم تحمل لاکتوز متفاوت است. آلرژی شیر به یک واکنش 
ایمونولوژی )ایمنی شناسی( غیرطبیعی که در آن سیستم ایمنی بدن افراد آنتی بادی های 

)پادتن های( آلرژیک از قبیل ایمونوگلوبین تولید می کند، اطلاق می شود.
علائم آلرژی شیر شامل موارد زیر است:

- ناخوشی دستگاه گوارش همراه با استفراغ و اسهال - آسم - اگزما - خون ریزی
- ذات الریه

یک واکنش شدید در این زمینه می تواند باعث ایجاد شوک آنافیلاکسی ناگهانی مرگ بار و 
کشنده شود. افرادی که دارای آلرژی به شیر هستند باید اکیداً از مصرف شیر و محصولات 

شیری در هر شکلی اعم از کره، شیر، ماست، پنیر و ... اجتناب کنند. 
حساسیت به کازئین: کازئین یک پروتئین در شیر است، این مورد نیز با آلرژی به شیر و 
عدم تحمل لاکتوز متفاوت است. حساسیت به کازئین می تواند منجر به التهاب در سراسر 
بدن شود و علائم و نشانه هایی اعم از سینوزیت، عود کردن آکنه، جوش پوستی و میگرن 
ایجاد کند.  البته بسیاری از مردم می توانند بدون اینکه این مشکلات برایشان پیش آید از 
محصولات لبنی استفاده کنند. بنابراین هر فردی که احتمال می دهد با مصرف لبنیات 
دچار مشکلات و علائمی می شود می تواند با یک پزشک یا متخصص تغذیه در این مورد 

مشورت کند. 
ریسک سرطان

لازم به ذکر است دریافت زیاد کلسیم از طریق لبنیات می تواند با  افزایش ریسک سرطان 
تخمدان در بانوان مرتبط باشد. همچنین دریافت زیاد کلسیم از هر منبعی برای مردان نیز 

می تواند با افزایش خطر ابتلا به سرطان پروستات در مردان مرتبط باشد. 
شیرهای طعم دار

در مورد شیرهای طعم دار نیز باید گفت، شکر اضافه شده به آن، محلول های طعم دهنده، 
شیرین کننده های مصنوعی و سایر عناصر افزودنی بسیاری که می توانند در این شیرها 
موجود باشند هیچ کدام نقشی در بهبود سلامتی انسان ندارند. بنابراین با بررسی موارد 
افزوده شده به این نوع شیرها که در روی بسته بندی درج شده  است، می توان فهمید چه 

چیزی درون بسته بندی وجود دارد و چه چیزی قرار است مصرف کنیم.

شیر گاو، فواید و مضرات

خوب و بدی های 
مصرف شیر

 

یک مطالعه جدید از تفاوت حدود 10 درصدی در مصرف انرژی استراحت)REE( بین 
ساعات اولیه صبح و عصر پرده برداشته است.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، یک مطالعه جدید نشان داده است که بدن ما 
کالری را در طول روز با نرخ های مختلف می سوزاند.

این تحقیق، مصرف انرژی در حالت استراحت بدن را ارزیابی کرده و نشان می دهد که 
ساعت بیولوژیک بدن ما نقش مهمی در تنظیم متابولیسم دارد و ممکن است اینکه چرا 
افرادی که برنامه خواب یا الگوهای خوردن نامنظمی دارند، از اضافه وزن و چاقی رنج 

می برند را توضیح دهد.
در  را  هفته  چندین  داوطلب،  هفت  آزمایش،  یک  طی  که  می گویند  محققان 
آزمایشگاهی که هیچ نشانه ای برای تشخیص زمان شبانه روز در آن نبود، گذراندند. این 

کار به منظور جداسازی اثرات ساعت روز در متابولیسم انرژی صورت گرفت.
در این آزمایشگاه هیچ ساعت، پنجره یا حتی امکان استفاده از موبایل و اینترنت وجود 
نداشت و به افراد در زمان مشخصی گفته می شد که بخوابند و بیدار شوند و هر شب، این 

زمان خواب و بیداری به عقب کشیده شد.
"جین دافی" یکی از محققان این مطالعه توضیح داد: از آنجا که بدن داوطلبان به 
صورت هفتگی خود را با چرخش زمین هماهنگ می کند، ساعت داخلی بدن آنها 
نمی توانست ثابت باقی بماند و به همین ترتیب نوسان پیدا کرد و تغییر یافت. این به 

ما اجازه داد تا میزان متابولیسم را در تمام زمان های مختلف بیولوژیک روز اندازه گیری 
کنیم.

این مطالعه به بررسی مصرف انرژی استراحت)REE( پرداخته است که مطالعات 
نشان داده است بیش از 60 درصد کل کالری مصرفی روزانه ما را تشکیل می دهد.

این تحقیق جدید کشف کرد که بدن ما در حالت استراحت در وقت عصر در مقایسه با 
صبح زود، 10 درصد بیشتر کالری می سوزاند.

"کیرسی مارجا زیتینگ" سرپرست این مطالعه از بخش خواب و اختلالات چرخه ای 
بیمارستان بیرگام و بیمارستان زنان و دانشکده پزشکی دانشگاه هاروارد گفت: این 
واقعیت که بدن در طول استراحت در عصر، کالری بیشتری را مصرف کرد، ما را شگفت 

زده کرد.
این تحقیق اولین مطالعه ای است که ارتباط بین مصرف انرژی استراحت و ساعت 
بیولوژیکی بدن را نشان می دهد. همچنین نشان داد که بدخوابی و اختلال در آن 

می تواند به طور مستقیم مشخصات متابولیک فرد را تغییر دهد.
این مطالعه هم قاعدتا بدون محدودیت نبوده است و در کنار تعداد کم داوطلبان، 
محققان، مکانیزم پایه این تغییرات متابولیکی در ارتباط با ریتم روزانه را درنیافته اند. با 
این حال، سرنخ های کلیدی از این مطالعه به دست آمده است که می تواند منجر به 

شناخت این مکانیزم شود.
محققان معتقدند که شواهد کافی برای جابجایی تمرینات ورزشی صبح با عصر یا شب 
وجود ندارد، اما این مطالعه تاکید می کند که زمان خوردن وعده های غذایی بسیار مهم 

است.
اما زمانی که ما غذا  دافی می گوید: موضوع فقط چیزی که می خوریم، نیست. 
می خوریم و استراحت می کنیم، تاثیر زیادی روی مصرف انرژی ما و نحوه ذخیره آن به 
شکل چربی دارد. منظم بودن عادات روزانه مانند غذا خوردن و خوابیدن برای سلامتی 

بسیار مهم است.
مرحله بعدی تحقیق این است که دقیقا دریابید که بدن در اوقات مختلف روز چه 
واکنشی به غذا نشان می دهد و همچنین اینکه رفتارهای روزانه چه تاثیری بر روی این 
واکنش ها می گذارند. بنابراین فعلا برنامه روتین روزانه خود را تغییر ندهید، اما مطمئنا 

باید از غذا خوردن حوالی ساعت سه صبح اجتناب کنید.

یک برنامه جدید به تازگی برای گوشی های هوشمند 
توسعه یافته که می تواند تعیین کند آیا کاربر در معرض 

حمله قلبی جدی قرار دارد یا خیر!؟
پژوهشگران  گیزمگ،  از  نقل  وبه  ایسنا  گزارش  به 
بر  مطالعه  با   "Intermountain Healthcare  " سازمان 
روی این برنامه دریافتند که برنامه مذکور در شناسایی 
حمله قلبی دقتی همانند یک دستگاه الکتروکاردیوگراف 
نمودار ثبت شده  به  نوار قلب  یا  الکتروکاردیوگرام  دارد. 
تغییرات پتانسیل الکتریکی ناشی از تحریک عضله قلب 
الکتروکاردیوگراف، این نمودار  گفته می شود. دستگاه 
این  ویژه  که  خط کشی شده ای  کاغذی  نوار  روی  بر  را 
کار است، به طور پیوسته ضبط می کند. اطلاعاتی که 
روی الکتروکاردیوگرام ضبط می شود نشان دهنده امواج 
الکتریکی محرک قلب است. این امواج نمایشگر مراحل 
مختلف تحریکات قلبی هستند. منحنی ای را که رسم 
می شود »الکتروکاردیوگرام« می نامند. پزشکان می توانند 

از روی این منحنی به نحوه عمل قلب پی ببرند.
نوع  یک  می تواند  تنها  سیستم  این  حاضر  حال  در 

بسیار خاص و مرگبار حمله قلبی به نام "سکته قلبی" یا 
"انفارکتوس میوکارد  " )STEMI( را شناسایی را کند.

سکته قلبی یا آنفارکتوس میوکارد، عبارت از انهدام و 
مرگ سلولی دائم و غیرقابل برگشت در بخشی از عضله 
قلب )میوکارد( است که به علت ازبین رفتن جریان خون 
آن  در  خون(  )کم رسیدن  شدید  ایسکمی  یک  وقوع  و 
قسمت از قلب روی می دهد. این توقف گردش خون 
ممکن است ناگهانی و بدون هیچ علائم قبلی نمایان 
شود یا پس از چند حمله آنژینی نمود یابد. عمده ترین 
دلیل سکته، بسته شدن رگ های تغذیه کننده قلب است.

 )J. Brent Muhlestein( موهلستین"  برنت  "جی 
نویسنده ارشد این مطالعه گفت: اگر شخصی درد قفسه 
سینه شدیدی که تا به حال نداشته است را تجربه کند، 
اورژانس مراجعه  به  و  نگرفته  را جدی  آن  ممکن است 
نکند. اما افراد باید بدانند که این درد بسیار خطرناک 
است و باید سریعا به اورژانس مراجعه کنند. پزشکان هر 
چه زودتر شریان مسدود شده را باز کنند و بیمار سریعتر 

بهبود خواهد یافت.

برنامه مذکور" AliveCor"  نام دارد و دقت آن نیز بسیار 
بالا است و برنامه مذکور بر روی 20۴ بیمار مبتلا به درد 
قفسه سینه حاد آزمایش شده است. بیماری همه این 
افراد ابتدا یکبار توسط الکتروکاردیوگراف و سپس این 
برنامه مورد بررسی و آزمایش قرار گرفت. این مطالعه نشان 
داد که دقت سیستم مبتنی بر برنامه گوشی هوشمند 
تقریبا مشابه الکتروکاردیوم سنتی در تشخیص سکته 
وحمله قلبی بود. موهلستین در انتها افزود: ما دریافتیم 
که این برنامه به طور موثری به ما در تشخیص حملات 

قلبی کمک می کند.

محققان یک دستگاه شتاب سنج کوانتومی رونمایی کرده اند که می تواند بدون جی 
پی اس و فناوری ماهواره ها به طور دقیق تر فرایند مکان یابی را انجام دهد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، دستگاه های جی پی اس به بخشی مهم از 
مسیریابی مدرن تبدیل شده اند. اما این دستگاه ها بسیار ظریف هستند و از سوی دیگر 

اگر ماهواره ای دچار اختلال شود کارآیی خود را از دست می دهند.
درهمین راستا محققان از یک شتاب سنج کوانتومی رونمایی کرده اند که می تواند 

بدون »جی پی اس« یا فناوری ماهواره مسیریابی کند.
این دستگاه با استفاده از لیزر دمای اتم ها را به شدت کاهش می دهد و در محله بعد 
ویژگی های امواج کوانتومی اتم های مذکور را حین شتاب گرفتن اندازه گیری می کند.

نتیجه این فرایند یک دستگاه بسیار حساس است که درمقایسه با سرعت سنج های 
فعلی قابل اعتمادتر است. البته دستگاه های سخت افزاری موجود می توانند موقعیت 

مکانی را با اندازه گیری شتاب تعیین کنند اما بدون کمک ماهواره ها از کار می افتند.
البته قطب نمای کوانتومی هنوز آماده جایگزین شدن با شتاب سنج های فعلی در 
موبایل نیست. این دستگاه را هم اکنون می توان در کشتی ها، قطارها و دیگر وسایل 

نقلیه بزرگ به کار گرفت.
حتی اگر جی پی اس ها از کار بیفتند این سیستم همچنان به سیستم حمل ونقل 

کمک می کند به فعالیت خود ادامه دهد.
همچنین از این دستگاه می توان برای بررسی امواج گرانشی نیز استفاده کرد.

در چرت عصر بیشتر از خواب صبح کالری می سوزانیم

شناسایی حمله قلبی جدی تنها با یک برنامه

مکان یاب کوانتومی »جی پی اس« را منسوخ می کند

تاثیر یوگا بر حملات قلبی

 پژوهشگران هندی دریافتند که تمرینات یوگا احتمال بستری شدن و مرگ ناشی از 
حملات قلبی را کاهش می دهد.

به گزارش ایسنا و به نقل از تلگراف، محققان اخیرا با انجام مطالعات جدیدی دریافتند 
که "یوگا" به بیمارانی که حمله قلبی داشته اند کمک می کند که سریع تر بهبود یابند.  

یوگا همچنین احتمال بستری شدن و مرگ ناشی از حملات قلبی را کاهش می دهد.
"یوگا" ورزشی جسمی و روانی است که منشا آن در هند بوده و می توان آن را علم 
کنترل امواج فکر و مهار قوای ذهن به منظور تسلطی همه جانبه بر توان بالقوه خود 
دانست.   این مطالعه توسط انجمن تحقیقات پزشکی هند انجام شده و در انگلیس 
صورت گرفته است. محققان این پروژه پیشنهاد داده اند که تمرینات تنفسی، فیزیکی 
و آرامش بخش به طور قابل توجهی کیفیت زندگی را بهبود می بخشد. پزشکان 2۴ 
بیمارستان در سراسر هند بیش از سه سال به بررسی سلامت ۴000 بیمار که به 
حملات قلبی دچار شده بودند، پرداختند. حدود نیمی از این بیماران مرتبا به مصرف 
دارو پرداختند و رژیم غذایی مناسبی را پیش گرفتند. این افراد در عین حال به انجام 
تمرین های یوگا نیز پرداختند. "دورایراج  پرابهاکاران"متخصص قلب و معاون بهداشت 
عمومی هند و سرپرست این پروژه اظهار کرد: ما شواهدی به دست آورده ایم که نشان 
می دهد تمرینات یوگا که قیمتی هم ندارد و بی خطر است، برای بیماران قلبی اثرات 
سودمندی دارد. وی این نتایج را در نشست علمی انجمن قلب آمریکا در شیکاگو  اعلام 

کرد. این بیماران طی 13 جلسه و در بیش از سه ماه، تمرینات یوگا انجام دادند.
پزشکان مشاهده کردند، در بیمارانی که 10 یا بیش از 13 جلسه تمرینات یوگا انجام 

دادند، خطر مرگ و بستری کم تر بود.

سامسونگ از موبایل تاشوی ۲۷۰۰ دلاری 
رونمایی کرد

یک تولید کننده دستگاه های الکترونیکی موبایلی تاشو با قیمت 2700 دلار در چین 
عرضه کرده است. این دستگاه دو نمایشگر »فول اچ دی« دارد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیجیتال ترندز، شرکت سامسونگ از موبایل 
W2019رونمایی کرده که دستگاهی تاشو با ویژگی های خاص، مانند 6 گیگابایت 
RAM و تراشه کوالکام اسنپ دراگون 8۴5 است.  موبایل مذکوردر رویدادی درچین 
رونمایی شده است. W2019 در حقیقت جانشین W2018 است که سال گذشته 
رونمایی شد و مجهز به تراشه اسنپ دراگون 835 بود.  به هرحال موبایل جدید علاوه 
بر یک تراشه ارتقا یافته مجهز به ویژگی های تازه مانند 2 دوربین پشتی و یک اسکنر اثر 
انگشت در کنار دستگاه است. همچنین این موبایل مجهز به 2 نمایشگر است. نمایشگر 
های داخلی و خارجی دستگاه  ۴.2و S-AMOLED با وضوح Full HD هستند. این 
موبایل تاشو در 2 رنگ رز گلد و پلاتینیوم عرضه می شود. طبق اعلام سامسونگ باتری 
 W2019 موبایل 3070 میلی آمپری و سیستم عامل آن اندروید8.1 اوریو است. در
جک هدفون 3.5 میلیمتری نیز حذف شده است. RAM شش گیگابایتی دستگاه 
نسبت به نسخه سال قبل تغییر نکرده و حافظه داخلی دستگاه نیز با دو گزینه 128 و 
256 گیگابایتی است. همچنین پشت دستگاه دو دوربین 12 مگاپیکسلی قرار دارند. 

دوربین پشتی دستگاه می تواند با سرعت 60 فریم برثانیه  ویدئو۴K ثبت کند.
این موبایل فقط درچین باقیمت 2700 دلار )18999یوان(عرضه می شود.

آگهی ابلاغ اجرائیه
آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 139704030011002061/1

بدین وسیله به آقای رضا مرادی ، نام پدر : علی به شماره ملی : 0381۴32653 شماره 
شناسنامه 29۴5۴ بدهکار پرونده کلاسه 9702171 که برابر گزارش مامور پست مامور 
پست شناخته نگردید اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی شماره 269۴57۴37 
بین شما و بانک سپه شعبه شهرک قدس مبلغ 102/591/563ریال که روزانه از تاریخ 
1397/7/10 مبلغ 70/228 ریال )که طبق مندرجات محاسبه قرارداد محاسبه شده 
و تا یوم الاداء  به ان اضافه می گردد( بدهکار می باشید که  بر اثر عدم پرداخت وجه 
بستانکار درخواست صدور اجراییه  نموده  است و پس از انجام  تشریفات قانونی اجراییه 
صادر و به کلاسه 9702171 در این اداره مطرح می باشد لذا طبق ماده 18/19 آیین 
نامه ی اجرایی مفاد اسناد رسمی به شما ابلاغ می گردد که از تاریخ انتشار این آگهی که 
تاریخ ابلاغ اجراییه محسوب است و فقط همین یک نوبت در روزنامه  منتشر می گردد  
ظرف مدت  ده روز نسبت به پرداخت آگهی خود اقدام نمایید  در غیر این صورت بدون 
انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب خواهد شد . )م 

الف 16801( 
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
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فیلم »به وقت شام« آخرین ساخته »ابراهیم حاتمی کیا« که در سی و ششمین 
جشنواره فیلم فجر موفق به دریافت سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی برای وی شد 
و البته دلخوری های وی را نسبت به انتقادات به فیلمش برانگیخت، از زمان اکران 

عمومی تا به امروز، بحث ها و صحبت های زیادی را در پی داشته است.
به رغم تمامی انتقادات و جریان هایی که نسبت به حاتمی کیا به ویژه پس از دریافت 
سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی برای فیلم به وقت شام و مخصوصا بعد از سخنان 
تند و انتقاد آمیز وی در اختتامیه جشنواره سی و ششم فیلم فجر به راه افتاد، هیچ 
کس نمی تواند منکر اهمیت، جایگاه و قدرت اثرگذاری حاتمی کیا و سینمای او پس 

از انقلاب اسلامی در ایران باشد. 
*کارنامه حاتمی کیا

حاتمی کیا )1340 تهران( فارغ التحصیل رشته سینما از دانشکده سینما و تئاتر 
هنر است که از همان ابتدای راه و شروع فعالیت هنری، سینمای مستند و جنگ 
را سوژه دوربین خود قرار داد. پس از ساخت فیلم های کوتاه و مستند، حاتمی کیا 
شروع فیلم سازی خود به صورت آثار بلند سینمایی را با فیلم »هویت« در سال 1365 
شروع کرد. او در سال 1372 از پایان نامه خود دفاع کرد، اما یک سال پیش از آن 
و در سال 1371 اولین شاهکار ماندگار تاریخ و منتقدان ایرانی، فیلم » از کرخه تا 

راین« را ساخت. 
دهه هفتاد اوج درخشش و کارنامه پرافتخار فیلم سازی حاتمی کیا و همچنین تاریخ 
سینمای دفاع مقدس و جنگ در ایران است. فیلم های از کرخه تا راین)1371(، 
بوی پیراهن یوسف )1374(، آژانس شیشه ای)1376(، روبان قرمز )1377( و فیلم 

ارتفاع پست )1380( شاهکارهای فیلم سازی حاتمی کیا در این دهه هستند. 
پس از آن و در دهه هشتاد حاتمی کیا کمتر کار تر شد و چهار فیلم به رنگ ارغوان 
)1383(، به نام پدر )1384(، دعوت )1387( و گزارش یک جشن )1389( محصول 
این دوره کاری وی هستند. حاتمی کیا که در این دهه و به ویژه با فیلم »دعوت« به 
دنبال فاصله گیری از ژانر همیشگی و تخصصی خود و تجربه زمینه هایی جدید 
بود، خیلی زود و پس از عدم اقبال و استقباال از این تغییر رویکرد و نگرش به زمینه 
همیشگی خود یعنی فیلم های ژانر جنگ و مستند بازگشت و فیلمهای چ )1392(، 

بادیگارد )1394( و به وقت شام )1396( محصول این دوره کاری او هستند. 
البته حاتمی کیا در این سالها دو شاهکار از سریال های تلویزیونی را نیز در تجربه 
خود گنجانده است. سریال خاک سرخ )1381( و حلقه سبز )1385( دو نمونه و 
اثر خوب از هنر به تصویر کشیدن وقایع روز و گذشته از چشم دوربین است. البته 
انتقاداتی بسیار جدی بابت اقتباس های بدون نام و نشان در کارهای حاتمی کیا به 
ویژه از فیلم های هالیوودی وجود دارد، انتقاداتی که عمدتا از طرف وی یا انکار شده 

اند و یا بی پاسخ بوده اند. 
*درباره فیلم

این فیلم که به گفته تهیه کننده اش با هزینه 8 میلیارد تومانی در ایران ساخته و در 
دمشق سوریه، تکمیل و خاتمه یافته است پس از اکران عمومی در اسفند 1396 و 
پس از گذشت هشت ماه موفق گردیده تا با 13 میلیارد فروش، جایگاه پنجم پرفروش 

ترین ها در لیست گیشه در سال 97 را از آن خود کند. 
این فیلم که در فاصله 4 ماه، فیلمبرداری و ساخته شده است داستان پدر و پسر 
خلبانی است که مامور می شوند هواپیمایی را در »تدمر« )شهری باستانی در سوریه 
و مابین دمشق و حمص( به سمت دمشق به پرواز درآورند و مردم ستم دیده و زیر 
گلوله سوری را از زیر آتش داعش نجات دهند.  حوادث عجیب و غریب و غم انگیز و 
دراماتتیکی که از خلال این داستان برای آنها پیش می آید، داستان فیلم را رقم می 
زنند. مواجهه با داعشی ها و اسارت و از طرف دیگر همسر خلبان ایرانی که در حال 
زایمان است و تنهایی های ناشی از سنگینی دِین و مسئولیتی که این سربازان وطن 
برعهده گرفته اند و در نهایت شهادت این خلبان ایرانی در خارج از ایران، فراز و نشیب 

های این فیلم و فیلمنامه است. 
*کارهای سفارشی جذاب نیستند

ریشه کلیه انتقادات اساسی و به واقع درستی که باعث دلخوری مخاطب، انتقادات 
تند و تیز منتقدان و در نهایت دلخوری و حرف های حاتمی کیا در اختتامیه جشنواره 
سی و ششم فجر گردید )که البته خود این صحبت ها نیز موج جدیدی از واکنش 
ها و نقدهای جدید را مطرح ساخت( را باید در شرکت تولید کننده این فیلم یعنی 

»سازمان هنری رسانه ای اوج« دید. 
سازمان هنری رسانه ای اوج در طول 7 سال گذشته )پس از شروع فعالیتش 
در سال 1390( با دنبال کردن و همکاری با کارگردانان و اسامی محبوب )ابراهیم 
حاتمی کیا یا سریال پایتخت و...( سعی در انتقال معانی مطلوب خود را داشته 
است.  در این فیلم حاتمی کیا به لطف سرمایه گذاری و بودجه کلان سازمان 
هنری رسانه ای اوج اگرچه توانسته است جلوه های ویژه بصری جذابی همانند 
سررسیدن دو جنگنده روسی در آسمان سوریه و در تقابل با هواپیمای داعشی 
ها را خلق کند اما همه چیز تحت روح کلی داستان و فیلم و سفارشی بودن آن 
قرار گرفته و باعث دلخوری مخاطبان گردیده است. آنچه حاتمی کیا از داعش و 
داعشی نشان می دهد بسیار فانتزی و مبالغه آمیز و مدل وار است. در واقع این 
یکی از قسمت هایی است که آماج حملات شدیدی از سوی بینندگان و منتقدان 
واقع شده است و شاید تاثیرات سفارشی بودن و دیده شدن موسسسه اوج را به 

اوج رسانده است. 
به گزارش ایرنا، این که در این فیلم تکلیف از همان ابتدا مشخص ، گره افکنی و نبرد 
حق و باطل هرچه کمرنگ تر و ایدئولوژی بر همه چیز غلبه دارد، آنچه باعث جذابیت 
در فیلم های دیگر حاتمی کیا همچون آژانس شیشه ای و یا بادیگارد می شود، تقابل 
دو نماینده متفاوت، در یک پایه ایدئولوژیک یکسان است که در تقابل باهم، ادعای 
منحرف کردن جریان را به یکدیگر نسبت می دهند. این تقابل به شدت جذاب است 
و توانایی همراهی و تایید حق به جانب بودن هر دو نماینده فکری از طرف بیننده را 
دارد. چیزی که به وقت شام به شدت فاقد آن و به همین دلیل اگرچه خوش رنگ و 

لعاب اما نخواستنی است. 
* ایدئولوژی نباید نور بالا بزند

است.  فراوانی  های  مهارت  نیازمند  و  سخت  بسیار  ساختن  ایدئولوژیک  فیلم 
مهمترین مهارت در ساخت چنین فیلم هایی، هوش بسیار بالای سازندگان و هرچه 
فاصله گرفتن ظاهری و حتی محتوایی از المان های واضح و مبرهن است. یعنی 
قدرت یک فیلم ایدئولوژیک، رابطه مستقیمی با بیان غیر مستقیم آن دارد. به این 
معنی که مخاطب باید مفاهیم را به لطف نشانه ها و اثرگذاری غیرمستقیم و در پس 
زمینه و ناخودآگاه دریافت کند. اساسا در چنین فیلم هایی این »خوب است« و آن 
»خوب نیست« و سایر گزاره های اخلاقی، هرچقدر آشکارتر گفته شوند، اثرگذاری 
کمتری دارند. کاری که به وقت شام کرده همین است؛ بیان یک سری گزاره های 
اخلاقی که به صورتی بسیار واضح، کاملا در متن و با تاکید مبالغه آمیز بر درستی 

شان تکرار و بازتکرار می شوند . 
*مرد کم تکرار سینمای ایران

توانایی حاتمی کیا در بازی گرفتن از هنرپیشه های کار بلدی چون بابک حمیدیان 
باورپذیری و  ایران که کمتر شاهد  و ساخت جلوه های ویژه بصری در سینمای 
قدرت آن در طی سالیان بوده ایم، از نکات برجسته فیلم به وقت شام است که قابل 
تحسین هستند. بابک حمیدیان و رابطه ضد و نقیضی که با پدرش دارد شاید یکی از 
همزادپنداری نسل جدید و واگویی حرف های دل آنان باشد که در شروع فیلم سازی 
حاتمی کیا، کودکانی کوچک و حتی انسان هایی هنوز متولد نشده بودند که امروز 

هم در گلایه دارند و هم توانایی کنار گذاشتن آرمان های پدرانشان را ندارند. 
حاتمی کیا رامی توان یکی از بهترین کارگردانان در زمینه ارائه خلاقانه موضوع 
جنگ و سینمای مستند دانست که به لطف استعداد و موهبت هنرمندانه اش 
توانایی به روز سازی و انطباق دادن مسائل معاصر با مفاهیم گذشته را دارد. همچنان 
که در سال 1381 و در رای گیری از 55 فیلمشناس ایرانی، حاتمی کیا به عنوان یکی 

از 10 فیلمساز برتر تاریخ سینمای ایران شناخته است.

رییس اتحادیه نانوایان سنتی و ماشینی استان قم:

 همایش تکریم نان،تجلیل از نانوایان در قم 
برگزار می شود

 رییس اتحادیه نانوایان سنتی و ماشینی 
استان قم گفت: به مناسبت روز ملی نان 
روز  نانوایان  از  نان،تجلیل  تکریم  همایش 

پنجشنبه 24 آبان ماه در قم برگزار می شود
علی اکبر زارعی در گفتگو با خبرنگاران 
واحد  اینکه در حاضر حدود 800  بیان  با 
بیان  می کند،  فعالیت  قم  در  نانوایی 
داشت:  از این تعداد 327 واحد لواشی و 
تافتون،250 واحد سنگگی و مابقی بربری 
هستند و این درحالی است که در برخی 
از استان ها نانوایی سنگک به ندرت وجود 
دارد و به عبارتی قم پایگاه نان سنگگ کشور 
است و بهترین و ماهرترین کارگران در این 

رسته در قم فعالند.
وی در ادامه ضمن تأکید بر اینکه جایگاه 
خوبی  جایگاه  کشور  در  نان  بحث  در  قم 
است بیان داشت: البته برخی از مواقع به 

دلایل مختلفی همچون گرما و سرما  و عدم یکدست بودن نان تحویلی به نانوایان ممکن 
است کیفیت آرد دچار نوسان شود که این موضوع در نهایت تأثیر چندانی بر کیفیت نان 

استان قم ندارد.
رئیس اتحادیه نانوایان قم درادامه با اشاره به مباحثی که پیرامون کیفیت نان سنگک قم 
مطرح می شود، گفت: کیفیت نان سنگک در کشور زبانزد است و برخی شهروندان نان 

سنگک را از قم به عنوان سوغات می برند.
وی بیان کرد: ذائقه مردم قم به نان سنگک سازگار و درخواست برای این نان در استان زیاد 

است و براین اساس تعداد این نانوایی در قم قابل توجه است.
زارعی در بخش دیگری از سخنان خود به مشکلات در پیش روی نانوایان اشاره کرد و 
گفت:در سال 92 با حذف  حدود و سقف صنفی برای کلیه صنوف از جمله صنف نانوایان، 
تعداد نانوایی ها گسترش یافته که این امر باعث شده تا سرمایه گذران و همچنین افرادی 
که با سابقه زیاد در محل های قدیمی نانوایی داشتند به دلیل نزدیک بودن نانوایی ها به 
یکدیگر دچار مشکل شوند و ازاد سازی نانواها این امر را تشدید کرد.وی با بیان اینکه علی 
رغم افزایش بسیاری از هزینه های نانوایی ها، ولی قیمت نان افزایش متناسبی نداشته 
است ادامه داد:بسیاری از نانوایی ها به دلیل افزایش هزینه ها،از جمله مزد کارگر،ارد، مواد 

اولیه، حامل های انرژی و... با مشکلات بسیاری روبرو شده اند
زارعی با بیان اینکه کارگران نانوایی از جمله قشر بسیار زحمت کش هستند، افزود: به 
عنوان مثال یک نانوایی سنگک در روز 15 ساعت کاری در سه شیفت فعالیت دارد که با 

توجه به نوع کار کارگان زحمت زیادی را متحمل می شوند.
رییس اتحادیه نانوایان سنتی و ماشینی قم تصریح کرد: قشری که در زمینه تهیه و تولید 
نان در قم فعالیت می کنند جزو گروهی هستند که بیشترین ارتباط را با مردم دارند و شایسته 

است تا حمایت های لازم از ان ها در ابعاد مختلف صورت بگیرد.
وی از برگزاری همایش تکریم نان،تجلیل از نانوایان به مناسبت روز ملی نان در قم خبرداد 
و افزود: این همایش روز پنجشنبه 24 ابان ماه از ساعت 14 الی 18 با حضور مسئولین 
استانی و کشوری و اتحادیه های سراسر کشور در تالار مرکزی شهر واقع در میدان نواب 

برگزار خواهد شد.
به گفته وی تجلیل از چندین واحد نانوایی برترملی و استانی ،رونمایی از تمبر روز ملی نان 

از برنامه های پیش بینی شده در این همایش است.

 رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم :

برنامه بازآفرینی برای تمام محله های قم 
اجرایی می شود

رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم با بیان این که 
رویکرد برنامه بازآفرینی محله محوری است، گفت: تمام محله های قم شناسایی شده تا با 
همکاری دستگاه های اجرایی به ویژه دستگاه های فرهنگی و خدماتی از جمله بهزیستی، 
سازمان تبلیغات و کمیته امداد امام خمینی)ره( نسبت به رفع کمبودهای آن ها اقدام شود.
فهیمه فتاحی زاده افزود: ستاد بازآفرینی شهری از سال 94 فعالیت خود را با هدف جلب 
همکاری و مشارکت همه دستگاه های ذیربط درفرآیند بازآفرینی پایدار محدوده ها ومحله 
های هدف به منظور حفظ حقوق شهروندی، ارتقاء کیفیت زندگی، بازیابی هویت شهری، 
مدیریت یکپارچه و ایجاد وحدت رویه و مشارکت عوامل مرتبط در سطح استانی، منطقه ای 

و محلی آغاز نمود.
وی اضافه کرد: برنامه ریزی به منظور بسیج منابع و ظرفیت های دستگاه های مدیریت 
شهری و ایجاد مدیریت یکپارچه با هدف بازآفرینی پایدار محدوده ها و محله های هدف، 
تدوین ساز و کارهای تعامل و اقدام مشترک نهادهای دولتی، عمومی و مردمی در سطوح 
منطقه ای و محلی برای تحقق مدیریت یکپارچه و هماهنگ شهری از دیگر اهداف تشکیل 

ستاد بازآفرینی شهری است.
وی ادامه داد: این ستاد هماهنگی بین بخشی و همسوسازی برنامه های همه دستگاه 
های مرتبط استانی به منظور انجام اقدام مشترک و جلوگیری از دوباره کاری و انجام 
اقدامات موازی و بسترسازی لازم برای تهیه و تدوین سندهای منطقه ای و محلی بازآفرینی 
پایدار محدوده ها و محله های هدف برنامه های احیاء، بهسازی و نوسازی شهری را دنبال 

می کند.
فتاحی زاده بیان کرد: 23 دستگاه و 25 شخصیت حقوقی عضو ستاد استانی بازآفرینی 
پایدار شهری هستند که ریاست و دبیری آن به ترتیب به عهده استاندار و مدیرکل راه و 

شهرسازی است.
وی ادامه داد: در یک سال گذشته با برگزاری 12 جلسه، بیش از 70 دستورالعمل در ستاد 

بازآفرینی شهری به تصویب اعضا رسیده است.
فتاحی زاده گفت: کارگروه اجتماعی، 'فرهنگی و سلامت'، ' اقتصادی و اشتغال'، ' پیش 
بینی و پیشگیری از گسترش بافت های ناکارآمد شهری' و کارگروه 'وقف' زیرمجموعه ستاد 

بازآفرینی شهری می باشد.
وی با بیان این که خالی شدن از سکنه تهدیدی برای محله های فرسوده شهری است، 
افزود: اگر این محله ها به حال خود رها شوند، وضعیت اجتماعی و فرهنگی آن ها از شرایط 
موجود ضعیف تر می شود و احتمال خالی شدن جمعیت و افزایش ضعف و فرسودگی های 

کالبدی و ساختار اجتماعی در این محله دور از انتظار نیست.
وی ادامه داد: به همین منظور در مرحله نخست در کوتاه ترین زمان ممکن سعی می شود 
ضعف ها و مشکلات محله ها تا حدودی کاسته و انگیزه ماندگاری در ساکنان تقویت شود.

فتاحی زاده خاطرنشان کرد: تقویت محورهای تاریخی و فرهنگی قم از مهمترین اقدامات 
و اهداف در محله های هدف بازآفرینی شهری است و تمام قراردادها برای بهسازی محله 
ها سه ماه تا حداکثر پنج ماه به اتمام می رسد. به گفته وی، طرح ساماندهی محوطه بیت 
النور، ساماندهی بیت النور تا آب انبار لب چال، احداث درمانگاه امام علی النقی)ع(، 
احداث مدرسه فاطمیه در منطقه انارستان شهرک فاطمیه، محور غیاثیه تا آب انبار درخت 
پیر و آسفالت معابر محلات هدف بازآفرینی از جمله طرح های مصوب در ستاد بازآفرینی 
شهری است که بخشی انجام شده و بخش دیگر در حال انجام است. وی بیان کرد: تمام 
تصمیمات در خصوص در بافت های شهری که زیرمجموعه عملکرد ستاد محسوب می 
شود شامل بافت تاریخی، بافت فرسوده مرکزی شهر، بافت های حاشیه شهر، بافت های 

پیشینه روستایی و اراضی ناهمگون شهری، در این ستاد مطرح و مصوب می شود.
 

رئیس شورای اسلامی شهرقم  تاکید کرد

ضرورت جلوگیری از توسعه و گسترش نماهای 
غیراسلامی درقم

رئیس شورای اسلامی شهرقم با اشاره به  ضرورت جلوگیری از توسعه و گسترش نماهای 
غیراسلامی و غربی در شهرسازی و معماری شهر قم گفت: باید در راستای تغییر نماهای 

شهری حرکت کرده و از صدور مجوز نماهای غربی و رومی جلوگیری شود. 
عبدالله جلالی صبح دیروز در هفتادمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم که در 
سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: مدیریت پسماندهای 

ساختمانی در مرحله نخست نیازمند یک برنامه اصول فرهنگ سازی است.
وی با تأکید بر ضرورت توجه به فضای کالبد شهری و فضایی شهر مقدس قم در مبحث 
شهرسازی افزود: باید مختصات خاص شهر قم در تمام جوانب به ویژه در مبحث شهرسازی 
مورد توجه قرار بگیرد. رئیس شورای شهر قم با اشاره به ضرورت جلوگیری از توسعه و 
گسترش نماهای غیر اسلامی و غربی در شهرسازی و معماری شهر قم گفت: باید در 
راستای تغییر نماهای شهری حرکت کرده و از صدور مجوز نماهای غربی و رومی جلوگیری 
شود. جلالی با اشاره به اخذ مجوز اعمال ماده 9 نحوه خرید و تملک در اراضی و املاک 
واقع در طرح های دولتی طرح احداث پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر خاطرنشان کرد: با 
توجه به این که باید 56 پلاک ثبتی در این طرح تملک شود ضروری بوده تا برآوردهای لازم از 
اعتبارات موردنظر سنجیده شود چراکه اعتبار قابل ملاحظه ای برای این طرح مهم ترافیکی 
موردنیاز است. وی با بیان لایحه اخذ مجوز افزایش تعرفه بهای خدمات جمع آوری مکانیزه 
پسماندهای جزء عمرانی و ساختمانی خاطرنشان کرد: درصد شهروندانی که از این طرح 
استفاده می کنند اندک بوده و فراگیری کامل را ندارد بنابراین باید در قیمت گذاری این بخش 
واقعیت های موجود در جامعه را مدنظر قرارداده و از متضرر شدن سایر شهروندان جلوگیری 
شود. رئیس شورای شهر قم لایحه اخذ مجوز افزایش تعرفه بهای خدمات جمع آوری مکانیزه 
پسماندهای جزء عمرانی و ساختمانی را مورد توجه قرارداد و تأکید کرد: به نظر می رسد 
افزایش این باکس ها تا 50 هزار تومان امری معقول و مطلوب باشد. عضو شورای شهر قم 
نیز با تأکید بر لایحه اخذ مجوز افزایش تعرفه بهای خدمات جمع آوری مکانیزه پسماندهای 
جزء عمرانی و ساختمانی ابراز کرد: تورم موجود در جامعه 33 درصد است و در این وضعیت 
بسیار  ورود در خدمات رسانی های شهری  برای  بین بخش خصوصی  در  انگیزه  ایجاد 
دشوار است. وی اثر منفی نوسانات قیمت در بخش های عمرانی را در تحقق برنامه های 
پیش بینی شده شهرداری را مورد توجه قرارداد و تأکید کرد: متأسفانه به دلیل نوسانات بسیار 
زیاد در بخش های مختلف تحقق برنامه های پیش بینی شده شهرداری دشوار شده و برخی 

از این امور در هاله ای از ابهام قرارگرفته است.

آیت الله اعرافی در دیدار رئیس ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور:

کاهش سن اعتیاد نگران کننده است
 مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: پایین آمدن سن اعتیاد در کشور نگران کننده است و باید 

برای نجات جوانان کاری کرد.
آیت الله علیرضا اعرافی قبل از ظهر دوشنبه در دیدار رئیس ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور 
که در مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار شد، با بیان اینکه اعتیاد در همه ابعاد آسیب زا است، 
اظهار داشت: اعتیاد یکی از آسیب های اجتماعی است که همه حوزه های فرهنگی و سیاسی و 

حتی بحث های علمی را تحت تأثیر منفی قرار می دهد.
وی بیان داشت: وجود نزدیک به سه میلیون معتاد با طیف های مختلف در کشور نشان 
می دهد بخش زیادی از خانوارهای ما مبتلا به این مسئله هستند و همه خانواده این افراد با آن 

دست و پنجه نرم می کنند.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه کشور عنوان کرد: مبارزه با چنین آسیب بزرگ اجتماعی 
مشارکت مردم و همه نهادهای عمومی و نه فقط حاکمیتی را می طلبد و البته حاکمیت باید به 

وظیفه خود عمل کند.
وی تصریح کرد: باید ضمن مبارزه با وضع موجود اعتیاد در کشور، برای جلوگیری از به دام 
افتادن جوانان کار مطالعاتی در حوزه روش شناسی و پیدا کردن شیوه مؤثر و محتوا داشته باشیم 

و هر میزان در این باره سرمایه گذاری شود کم است.
آیت الله اعرافی پایین آمدن سن اعتیاد را نگران کننده دانست و گفت: باید برای نجات جوانان 
از این مشکلات و آسیب ها تلاش بیشتری انجام شود.وی افزود: در حال حاضر برنامه پنج ساله 
برای روحانیون و مبلغان مستقر داریم تا آموزش ها و دوره های مختلف به آن ها ارائه شود و گامی 

در جهت پیشگیری از این آسیب اجتماعی و آگاه سازی مردم برداشته شود.
مدیر حوزه های علمیه کشور بیان کرد: ما در همسایگی افغانستان، بزرگ ترین تولید کننده 
مواد مخدر جهان قرار داریم و برای مبارزه با مواد مخدر و جلوگیری از توزیع آن چهار هزار شهید 

داده ایم که این مسئله باید درعرصه بین الملل پررنگ عنوان شود.
آیت الله اعرافی ابراز کرد: در حوزه علمیه قم از هر روستا و شهر و 130 کشور جهان تحصیل 
می کنند و با وجود 100 هزار اتباع خارجی و حاشیه نشینی و چنین آسیب هایی، باید توجه ویژه 

به قم داشت تا این شهر الگویی برای همگان شود.

فرمانده انتظامی استان قم:

عامل 70 درصد جرایم در قم خرده فروشان 
مواد مخدر هستند

فرمانده انتظامی استان قم گفت: عامل بیش از 70 درصد جرایم در این استان، خرده فروشان 
و مصرف کنندگان مواد مخدر هستند.

سردار عبدالرضا آقاخانی روز دوشنبه در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان، 
افزود: برای کاهش آمار معتادان باید اقدام های مقابله و پیشگیری با قدرت بیشتری انجام شود.
وی ادامه داد: روزانه طرح دستگیری معتادان در قم با اولویت محله محور اجرا می شود و 
درصد زیادی از چهار تُن مواد مخدری که امسال کشف شده، از خرده فروشان و با اجرای طرح 

های محله ای بوده است.
وی در ادامه گفت: کمپ های درمان نیازمند اعتبار است و باید ردیفی برای این امر تعریف 

شود تا کسانی که دستگیر می شوند، در این کمپ ها به صورت استاندارد درمان شوند.
آقاخانی افزود: علاوه بر این که مبارزه با اعتیاد باید به عنوان یک واحد درسی توسط اساتید 
تدریس شود، باید نمایشگاهی نیز به این منظور در قم برپا شود. وی خاطرنشان کرد: نیروی 
انتظامی زمین این نمایشگاه را تامین می کند و دستگاه های دیگر نیز تجهیز آن را بر عهده 
بگیرند. سید محمدرضا هاشمی معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم نیز در این 
جلسه، راه مبارزه با مواد مخدر را در پیشگیری و آموزش دانست و گفت: باید ستاد فرعی مبارزه 
با مواد مخدر با محوریت دهیاران، پایگاه های بسیج و روحانیان مستقر در روستاها تشکیل شود 

که این روند نتایج مطلوبی را در پی خواهد داشت.
رضا سیار فرماندار قم نیز در این جلسه با بیان این که طرح آموزش مقابله با مواد مخدر در 
روستاهای استان اجرایی شده است گفت: تا پایان سال جاری همه خانوارهای روستایی دست 

کم در کارگاه آموزشی 2 ساعته شرکت خواهند کرد. 
 معاون دادستان و سرپرست دادسرای عمومی و انقلاب قم نیز در این جلسه گفت: معتادانی 

که در قم دستگیری می شوند، تحت روانشناسی و روانپزشکی قرار می گیرند.
سید محمد ملیحی افزود: از 21 خردادماه امسال تاکنون، اطلاعات 2 هزار و 350 معتاد در 
بانک اطلاعاتی ثبت شده است که بر درمان بیش از دو سوم این افراد نظارت مستقیم می شود.
وی اضافه کرد: معتادان چند هفته در کمپ ترک اعتیاد تحت درمان قرار می گیرند و مجددا 

از نظر اعتیاد معاینه می شوند.
وی با بیان این که معتادان از ابتدای ورود به کمپ با خانواده در ارتباط هستند، ادامه داد: 
سازمان تبلیغات اسلامی با اعزام روحانیان به زندان ها، برای معتادان برنامه های فرهنگی اجرا 

می کند.
*18 هزار معتاد درقم تحت درمان قرار گرفتند 

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم نیز گفت: 93 مرکز درمانی در استان فعال است 
که 9 مرکز، دولتی و بقیه خصوصی می باشد.

ابوالفضل شریفی افزود: سال گذشته 18 هزار معتاد در این استان تحت درمان قرار گرفتند.
وی با اشاره به کارگاه های آموزشی برای گروه های سنی مختلف، گفت: اجرای چهار ساعت 
آموزش برای دانش آموزان مقطع دوم متوسطه، 2 ساعت برای اولیا و 2 ساعت نیز برای معلمان 

از مصوبات شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر است.
وی افزود: بر اساس تفاهم نامه با دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، تعدادی از طلاب و 

مبلغان نیز تحت آموزش قرار گرفتند و به پنج استان آسیب خیز کشور اعزام شدند.
شریفی اضافه کرد: کارگاه های آموزشی نیز برای کارگران برگزار شده و در تمام روستاها نیز 

برنامه های فرهنگی پیشگیری اجرا شده است.
در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم که با حضور سردار اسکندر مومنی 
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر، سید مهدی صادقی استاندار و مسئولان استانی در تالار امام 
جواد)ع( استانداری ترتیب یافت، در حوزه فرهنگی و پیشگیری 14 پیشنهاد، در حوزه مقابله با 
عرضه 10 پیشنهاد و در حوزه درمان و حمایت های اجتماعی هفت پیشنهاد مطرح و بررسی 

شد.

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

199 هزار میلیارد تومان هزینه سالانه 
مواد مخدر در کشور است

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: بر اساس برآورد و تحقیقات علمی، 199 هزار میلیارد 
تومان هزینه سالانه مواد مخدر از جمله مصرف و درمان معتادان در کشور است.

سردار اسکندر مومنی روز دوشنبه در شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر قم، افزود: این 
هزینه برابر با 11.7 درصد تولید ناخالص ملی است که می تواند در بهبود وضعیت اقتصادی و 

توسعه کشور نقش آفرین باشد.
وی در ادامه گفت: با توجه به این که ایران در مسیر ترانزیت مواد مخدر قرار دارد و تولید مواد 
نیز طی 2 دهه در افغانستان با افزایش 50 برابری به 10 هزار تُن رسیده است، باید مبارزه و 

پیشگیری از اعتیاد را استمرار بخشیم.
مومنی با تاکید بر پیشگیری و ایجاد حساسیت در جامعه نسبت به مواد مخدر، افزود: در پنج 
سال گذشته نیروی انتظامی نظرسنجی در جامعه انجام داده که یکی از سئوالات این نظرسنجی 

این بود که دغدغه اصلی شما در خصوص جرایم موجود در کشور کدام است؟
وی اضافه کرد: در تمام این پنج سالی که نظرسنجی شد، اولویت و دغدغه اول مردم مواد 

مخدر بود و این مساله نشان می دهد جامعه چقدر درگیر این موضوع است.
وی گفت: همه سازمان ها باید با هر امکاناتی که در دست دارند، نسبت به مبارزه با مواد مخدر 

اقدام نمایند و از نظر اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی گام های اساسی و عملی بردارند.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر افزود: باید در این راستا ایده ها و خلاقیت های نو داشته 
باشیم، در روستاها ستاد و شورای مواد مخدر تشکیل دهیم و با این کار پیشگیری از مواد مخدر 

را به دل جامعه ببریم.
وی اضافه کرد: درمان معتادان موثر است و باید اقدامات درمانی لازم در حد توان صورت گیرد، 

اما خانواده ها باید بدانند که درمان اعتیاد بسیار سخت است.
وی با بیان این که پیشگیری اولویت درازمدت و جمع آوری معتادان متجاهر اولویت کوتاه مدت 
ستاد مبارزه با مواد مخدر است، گفت: تا زمانی که مردم می بینند کنار محله هایشان معتاد و 

فروشنده مواد مخدر فعالیت می کند، حرف های ما را باور نمی کنند.
مومنی با بیان این که احساس ناامنی از ناامنی عینی کمتر نیست، افزود: هر چه اعتبار برای 

این امر نیاز باشد، اختصاص می دهیم تا اهداف مدنظر محقق شود.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد

کشف 2کیلوگرم مواد روانگردان شیشه در قم 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی قم گفت: با تلاش ماموران انتظامی، 
حدود 2 کیلوگرم مواد روانگردان شیشه از یک دستگاه خودرو در این استان کشف و ضبط شد.

سرهنگ غلام عباس بلفکه روز دوشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در پیگیری پلیس مبارزه 
با مواد مخدر استان قم مشخص شد فردی قصد دارد مقدار قابل توجهی مواد روانگردان شیشه 
را با یک دستگاه پژو از استان همجوار به قم منتقل کند که بلافاصله موضوع در دستور کار ماوران 

این پلیس قرار گرفت.
وی ادامه داد: ضمن هماهنگی قضایی انجام شده، ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 

به محل های مورد نظر اعزام و با شناسایی و توقیف خودرو مذکور متهم را دستگیر کردند.
وی افزود: با انتقال پژو به یگان طی بازرسی صورت گرفته یک کیلو و 991 گرم مواد روانگردان 

شیشه کشف و متهم برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.
*دستگیری هفت سارق و 12 معتاد در قم

فرمانده انتظامی شهرستان قم نیز از دستگیری هفت سارق و 12 معتاد در قم خبر داد. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان گفت: در راستای ارتقاء امنیت اجتماعی محله محور و استقرار 
نظم و امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله با تبهکاران، مزاحمین نوامیس و اراذل و اوباش، 
برخورد با سارقان، جمع آوری معتادان متجاهر و خرده فروشان مواد مخدر، طرح ارتقاء امنیت 
محله محور قدر 2 در حوزه تعدادی از کلانتری و پاسگاه های فرماندهی انتظامی شهرستان 

قم برگزار شد.
وی هدف از برگزاری طرح مذکور را کاهش جرایم و پیشگیری از هرگونه ناهنجاری دانست و 

بر استمرار آن تاکید کرد.
جعفریان، نتایج این طرح را شامل دستگیری هفت سارق، 12 معتاد، 2 دستگاه موتورسیکلت 

مسروقه، توقیف 6 دستگاه خودرو و 18 دستگاه موتورسیکلت برشمرد.

به بهانه قرار گرفتن فیلم به وقت شام در بین 5 فیلم پرفروش سال 97

حاتمی کیا و داعش

حال که سریال "هزار دستان" در فهرست ملی برنامه حافظه 
جهانی یونسکو ثبت شده، نمایندگان مجلس از تصویر ذهنی 
شخصیت  یک  بر  تأکیدی  می گویند؛  سریال  این  از  خود 

پشت پرده که وقایع را رقم می زد.
جهانی شدن سریال "هزار دستان" نشان داد که بیراه نیست 

از دهه شصت به عنوان دهه نوستالژی ها نام برده می شود.
روایت جذاب و هدفمند علی حاتمی از برهه ای از تاریخ 
ایران، نه تنها آن را به سریالی جذاب در دهه شصت تبدیل کرد 

بلکه باعث شد نسل های دیگر هم مخاطب آن شوند.
این سریال به داستان زندگی رضا خوشنویس، که شخصیتی 
تخیلی مبتنی بر شخصیتی تاریخی به نام کریم دواتگر است، و 
نظریهٔ توطئه ای مبنی بر دست داشتن شخصیتی به نام خان 
مظفر در وقایع پشت پردهٔ سیاسی و اجتماعی ایران در دوران 
قاجار و پهلوی می پردازد. نگاه به تاریخ ایران و رویدادهای 
کشور از منظری هنرمندانه، در کنار تیمی از بازیگرانی که 
هر یک از آنها در سال های بعد به ستاره ای تبدیل شدند، 
ماندگاری "هزار دستان" را رقم زد؛ افرادی که به نام خود به یاد 
می آیند و نه به نام کاراکترشان در این سریال. هفته پیش خبر 
رسید که سریال "هزار دستان" در فهرست ملی برنامه حافظه 
جهانی یونسکو به ثبت رسید؛ سریالی که در دهه شصت از 
در  ماندنی  یاد  به  مجموعه ای  و  شد  پخش  ایران  تلویزیون 
حافظه مردم ثبت کرد. در پرسش از نمایندگان مجلس از آنها 

جویا شدیم از این سریال چه به یاد دارند.

هزاردستان؛ از مظفرخان تا شیش انگشتی
سریال  از  مجلس  در  دماوند  مردم  نماینده  نیکو  میرزایی 
هزاردستان، شخصیت شیش انگشتی با بازی داوود رشیدی 
را بیشتر به خاطر دارد، مازنی، رییس کمیسیون فرهنگی 
مجلس به نقش هایی اشاره می کند که  جمشید مشایخی و 
عزت الله انتظامی، کاراکتر آنها را ایفا کردند و الیاس حضرتی 
نیز می گوید: »شخصیتی در این سریال را بیشتر در ذهن دارم 

که مرحوم انتظامی نقش او را بازی می کرد.«
کاراکتری که داستان را دَستان می کند

خان  شخصیت  به  گویی  و  گفت  در  نیکو  میرزایی  قاسم 
مظفر با بازی عزت الله انتظامی اشاره می کند و می گوید: در 
این سریال یک نفر به عنوان پدرخوانده تمامی مسائل را رقم 
می زند و همه امر و نهی ها را انجام می دهد. عضو کمیسیون 
شوراهای مجلس اضافه می کند: یک نفر همه کارها و برنامه ها 
را بدون توجه به خرد جمعی یا قانون یا بدون رعایت شرایط 
و  می دهد  انجام  می خواهد،  دلش  که  آنطور  فقط  و  افراد 
داستان را دَستان می کند. الیاس حضرتی نیز در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگزاری خانه ملت توضیح می دهد: من این سریال 
را در دهه شصت دیدم و آنچه به صورت ویژه تر در ذهن دارم 
آن فردی است که نقش چهره پشت صحنه را بازی می کرد و 
تمامی کُشتن ها، صلح ها و دوستی ها را سازماندهی می کرد 
و وقایع را با انگشتانش می چرخاند که مرحوم انتظامی نقش 

او را بازی می کرد.

تاریخ تکرار می شود
طیبه سیاوشی شاه عنایتی موارد بیشتری از این سریال را 
در ذهن دارد نیز در گفت وگویی می گوید: این سریال بخشی 
از تاریخ ایران بود؛ البته موارد و داستان هایی به جریان اصلی 
آن اضافه شد که در مجموع اتفاقات مهم سیاسی در تاریخ 
ایران را به نمایش می گذاشت و تا حدی زندگی اجتماعی 
مردم را. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس درباره کاراکترهای 
این سریال توضیح می دهد: نقشی که محمد علی کشاورز را 
بازی کرد، به خوبی به یاد دارم و از آنجا که گویی جریان های 
سیاسی در کشور ما تکرار می شود، "شعبان استخوانی" نقشی 
ویژه بود؛ نقشی را که علی نصیریان بازی کرد و حتی خانمی 
که نقش همسرش را در فیلم داشت و به یادم مانده که نام او 
"جیران" بود؛ نقش عزت الله انتظامی هم در ذهن من ماندنی 
شده است که صلابت یک شخصیت معتبر و لابی کننده و 
پشت پرده را بسیار خوب نشان داد و اینکه او چطور توانست 
به راحتی حکومت و کسانی را که به نوعی مخالف او بودند، 

قلع و قمع کند.
سریال هایی که متعلق به یک زمان خاص نیست

وی درباره دلیل ماندگار شدن شخصیت های این سریال 
سیاسی  چهره ای  که  حالی  در  افراد  اینکه  است:  معتقد 
هستند، یک خانواده پشت سر خود دارند که جزئیات بیشتری 
از شخصیت آنها را نمایش می دهد و اتفاقاتی که برای این 
خانواده می افتد، مهم است. عضو فراکسیون زنان مجلس 
همچنین اضافه می کند: سریال هایی هستند که متعلق به 
یک زمان خاص نیست و اگر برای نسل بعد هم نمایش داده 
شود برای او جذابیت دارد؛ هزار دستان از جمله اینهاست که 
حافظه تاریخی شفاهی یک ملت به شمار می روند. سیاوشی 
با انتقاد از اینکه در سال های بعد چنین تولیداتی نداشتیم، 
می گوید: بعد از حاتمی، این اتفاق به ندرت افتاد و کارگردانان 
آثار  این  و  باشند  ساخته  ماندگار  سریال  که  نبودند  زیادی 
سریال های  به  پرداختن  آنکه  ضمن  هستند  انگشت شمار 

تاریخی هم کمرنگ شد.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس همچنین اضافه می کند: 
بجز موارد معدودی، سریال ماندگاری سراغ ندارم؛ البته "روزی 
روزگاری" نیز از جمله آثار تاریخی بود که تاریخ محلی را نشان 
می داد و تجربه موفقی بود یا به تازگی سریال "سرزمین کهن" 
پخش شده بود که در همان یکی دو قسمتی که پخش شد، 
قوی نشان داد و البته به دلیل برخی کج سلیقگی ها پخش 

آن قطع شد.

به بهانه ثبت سریال هزار دستان در یونسکو 

سریال هزار دستان؛ از حافظه یک ملت تا حافظه جهانی

را مهم ترین چالش  ارز  تأمین  ،مشکل  قم  استان  تجارت  و  رئیس سازمان صنعت، معدن 
سرمایه گذاری در انرژی های خورشیدی دانست و گفت: از سرمایه گذاری در حوزه انرژی های 

خورشیدی حمایت ویژه می شود.
محمود سیجانی در سی و سومین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید که در سالن جلسات 
فرمانداری برگزار شد، اظهار داشت: نوسانات نرخ ارز حجم سرمایه در گردش واحدهای تولیدی را 
کاهش داده است. وی با اشاره به گزارش وضعیت و طرح ها و واحدهای صنعتی معرفی شده برای 
دریافت تسهیلات رونق تولید به بانک های قم افزود: تاکنون برای 22 طرح صنعتی قم 90 میلیارد 
تومان در دو بخش سرمایه در ثابت و سرمایه در گردش پرداخت شده است. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم حجم کل اعتبارات پرداخت شده در قالب تسهیلات رونق تولید را مورد 
توجه قرار داد و گفت: تاکنون 140 میلیارد تومان درمجموع در قالب ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید برای طرح های تولیدی و صنعتی استان پرداخت شده است. سیجانی با بیان برخی از عوامل 
کندی و معطلی پرونده های رونق تولید در بانک های عامل استان ادامه داد: وجود مشکلات بانکی 
یا پیچیدگی های ویژه بانکی از عوامل مهم در کندی پرداخت تسهیلات رونق تولید در قم بوده که 
باید برای بهبود این وضعیت نیز تدبیر درستی شود. وی با تأکید بر اینکه 80 درصد از تسهیلات 

رونق تولید استان توسط بانک صنعت، معدن و تجارت پرداخت شده عنوان کرد: بانک صنعت 
معدن قم 69 میلیارد تومان برای 12 طرح صنعتی در سال پرداخت کرده است، بانک ملی برای دو 
طرح صنعتی 1 میلیارد و 850 میلیون تومان در قالب تسهیلات رونق تولید پرداخت کرده است. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره مبحث واردات پنل های خورشیدی و 
حمایت استان از سرمایه گذاری در این حوزه ابراز کرد: متقاضیان زیادی در این بخش وجود داشته 
که مشکل تأمین ارز مهم ترین دغدغه این سرمایه گذاران برای ورود و سرمایه گذاری در این بخش 
بسیار حیاتی است. سیجانی خاطرنشان کرد: با توجه به شرایط خاص اقتصادی کشور و حفظ 
اشتغال موجود باید حفظ سرمایه در گردش بنگاه های اقتصادی در اولویت نخست بانک های 
عامل استان قرار گیرد. وی اثر منفی کاهش ارزش پول ملی در امر تولید را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: به دلیل کاهش ارزش پولی کشور و نوسانات نرخ ارز حجم سرمایه در گردش واحدهای 
تولیدی استان به یک سوم کاهش پیداکرده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
ابراز کرد: سعی شده در جلسات مشترک با وزیر صنعت، معدن و تجارت کشور اختیار واحدهای با 
بیشتر از 100 نفر اشتغال برای پرداخت تسهیلات و مسائل دیگر به استان واگذار شود تا علاوه بر 

کاهش حجم تردد به تهران روند پرداخت تسهیلات نیز با سرعت بیشتری انجام شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  مطرح کرد

حمایت ویژه استان قم از سرمایه گذاری در حوزه انرژی خورشیدی
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در فراکسیون امید چه کردید که اکنون برای شهرداری تعیین تکلیف می کنید؟ 

انتظار گزاف عارف

 اقبال شورای پنجم چندان بلند نیست. هنوز دو ساله نشده اما برای سومین بار با 
چالش انتخاب شهردار مواجه است. این یعنی آغاز دور تازه ای از رقابت های درون جریانی. 
همان رقابت هایی که بار قبل به کدورت میان اتحاد ملت و کارگزاران و پیروزی گزینه 
اعتماد ملی ختم شد. باید دید که این بار زور کدام یک از احزاب اصلاح طلب به دیگران 
می چربد.خلاصه اینکه رقابت های حزبی برای انتخاب شهردار تهران به اوج رسیده است. 
محمد رضا عارف رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان اما از این رقابت ها 
دل خوشی نداشته و انتظار دارد که این نهاد انتخابی در تصمیم گیری های خود نظر 

شورای عالی را مد نظر قرار دهد! 
هفته گذشته بود که گفت: اعضای شورا به پشتوانه حضور در فهرست امید رای آورده 
اند نه عقبه حزبی؛ لذا باید به جای رقابت حزبی در مسائل کلان مثل انتخاب شهردار، با 

شورای عالی مشورت کنند. )نقل به مضمون( 
اینکه رقابت های حزبی میان اصلاح طلبان چه نتیجه ای دارد و شهردار برآمده از 
این رقابت ها چطور عمل می کند، بحث مفصلی است اما انتظار عجیب و گزاف عارف را 

نمی توان نادیده گرفت. 
عارف طوری از اعتمادی مردم به جریان اصلاح طلب و چک سفید امضایی که به این 
جریان دادند، سخن می گوید و تاکید می کند که اگر با شورای عالی مشورت شده بود 
اکنون ناگزیر به تغییر شهردار نشده بودند که گویی مردم نتیجه اعتماد خود به اصلاح 

طلبان را در مجلس دهم و همان فراکسیونی که او رئیس اش است ؛ دیده اند!
ساکت ترین نماینده برآمده از فهرست امید اخیرا اظهارنظرهای قابل توجه و جالبی 
می کند. همین چند هفته قبل بود که در واکنش به انتقادات گسترده از اضافه شدن سه 
عضو جوان به شورای عالی تهدید به استعفا کرد. عارف پشت عماد بهاور، پرستور سرمدی 
و مهدی شیرزاد ایستاد و گفت که اگر دست به ترکیب شورا بخورد، استعفا خواهد داد! 
تهدید او البته این سوال را به ذهن می رساند که او اصلاح طلبان را از چه می ترساند؟ مگر 

عملکرد قابل دفاع و ویژه ای در این تشکل داشته است؟!
عارف در مجلس شورای اسلامی و فراکسیون امید نیز کارنامه ای بهتر از شورای عالی 
ندارد. او در هیچ یک از مقاطع حساس و بزنگاه ها موضع گیری روشنی نکرده است. 
نگاهی به عکس های صحن علنی در جلسات مختلف نشان می دهد که او کمترین 
تحرک را داشته و حتی در جلسات مهمی مثل رای اعتماد به وزرا نیز از روی صندلی خود 
بلند نشده تا به نفع جریان اصلاحات رایزنی کند. حتی با توجیه دموکرات بودن،  اعضای 
فراکسیون را آتش به اختیار  اعلام کرده و بستر را برای پیروزی لابی رقیب فراهم کرده 
است. مصداق این ادعا اظهارات اخیر محمودصادقی نماینده تهران در واکنش به اندک 
بودن موافقان سی اف تی است ، که گفته بود: » در بررسی لایحه CFT جنبه ارعابی 
حاکم تأثیرگذار بود. پیش بینی می کردم که اگر شرایط عادی بود حداقل رأی موافق این 
لایحه ۱۶۰ رأی بود. استدلال آن است که براساس اعلام صورت گرفته دو فراکسیون 
امید و مستقلین رأی موافق داشتند کما اینکه آقای عارف رسماً موضع گیری آشکار نکرد 
ولی رویکرد چیز دیگری را نشان می داد. با این حساب باید لایحه CFT بیشتر از ۱۴۳ 

رأی را کسب می کرد.«
عملکرد امیدی ها یکی از اصلی ترین انتقادات به عارف و شورای عالی سیاست گذاری 
است. هنوز از آن جاروجنجالی که در تهیه این فهرست به راه انداخت و انتقاداتی که مطرح 
بود خیلی نگذشته است. ریزش امیدی ها در مجلس شورای اسلامی خود گواه خوبی بود 
و نشان داد که باز کردن آغوش اصلاح طلبی به روی هر کسی سر نماینده شدن دارد؛ 
نتیجه خوبی ندارد. رانت ها و پارتی بازی هایی که در جریان تهیه فهرست 2۱ نفره تهران 
و انتخابات شورای شهر انجام نیز هنوز فراموش نشده است. با وجود همه حرف و حدیث 
ها ، مردم به اصلاح طلبان اعتماد کرده و به قول عارف ، چک سفید امضا دادند. انتظار 
مردم در مقابل رای به این فهرست و ساختن یک شورای شهر یکدست اصلاح طلب این 
است که در حوزه مدیریت شهری حافظ منافع آنان باشند.  قاعدتا سوال مردم از عارف 
این است که شما در فراکسیون امید، مجلس و شورای عالی چه کردید که اکنون خود را 

مرجع مناسبی برای دخالت در انتخاب شهردار می دانید؟

ربیعی خطاب به شریعتمداری: 

آش کشک خاله اتم
وزیر سابق رفاه با بیان اینکه این پنج سال زود گذشت گفت: خوشحالم که با 
جهانگیری آمدم و با جهانگیری هم می روم. او سنگ زیرین است و دوران تلخی 
می گذراند و با سختی کار می کند و سرمایه اجتماعی اش را به میدان آورده است. در 
اوضاع پر از شایعه، تهمت ، افترا، زدن و له کردن و هول دادن آنها که بمانند و بایستند، 

بسیار ارزشمند است.
علی ربیعی در مراسم تودیعش از وزارت رفاه ادامه داد: یکی پرسید آقای خاتمی چه 
کرده که او را دوست داری؟ گفتم به خاطر کارهایی که نکرده او را دوست دارم. گاهی 
اوقات فقدان برخی آدم ها اندازه گیری نمی شود. شهیدان بهشتی و مطهری رفتند و 

قابل اندازه گیری نبودند.
وزیر سابق رفاه با بیان اینکه اگر امروز باز صحنه انتخابات سال ۹2 باشد باز به 
روحانی رای می دهم، گفت: بخشی از این دولت بودم و اشکالات زیاد در کارمان بود و 
هست، گاهی اوقات تصمیمات خوبی نگرفتیم، ولی قصد و نیت بدی نداشتیم و دلمان 

می خواست وضع زندگی مردم بهتر شود و هرچه در چنته داشتیم گذاشتیم.
وی با بیان اینکه معتقدم حتما از این شرایط عبور می کنیم افزود: حتما این کشتی 

به ساحل آرامش خواهد رسید.
ربیعی ادامه داد: از آمدن شریعتمداری که رفیق ۴۰ ساله ام است خوشحالم. در 
دوران جنگ ما در صف بودیم و وی در ستاد. دوستی ما ۴۰ ساله است و خوشحالم 

که او آمد و نمی تواند بگوید وزیر قبلی کار را خراب کرده است.
ربیعی خطاب به شریعتمداری افزود: معمولا مدیران جدید چند پاکت باز می کنند، 
پاکت اول اینکه می گوید شش ماه باید بررسی کنم، پاکت دوم آنکه مدیر قبلی گند 
زده و باید آن را پاک کنم و پاکت سوم اینکه می گویند مدتی بمان و برو. خب آقای 
شریعتمداری هیچ کدام را نمی تواند باز کند و آش کشک خاله اش است. من هم آش 

کشک خاله ات هستم.
وی خطاب به همکاران گذشته اش و وزیر جدید رفاه گفت: سه مسئله اساسی 
داریم یکی صندوق هاست؛ شما مدیر ۱۷ صندوق هستی. اگر نتوانیم اصلاح دردناک 
در آن صورت دهیم نظام را تحت مخاطره قرار می دهد. دوم تحولات اجتماعی عظیم 
است. وزارتخانه مسئول است. اتفاقات عظیم در نهادهای اجتماعی رخ داده و بار آن بر 
عهده بهزیستی و معاونت رفاه است. بخواهید یا نخواهید این وزارتخانه نقش گسترده 

در تحولات اجتماعی دارد.
وزیر سابق رفاه با بیان اینکه مسئول سیاست گذاری اشتغال هستیم افزود: بیکاری 
مسئله مهمی است. لجاجت دیکتاتور آمریکایی شاید مستقیم به وزارت ما مرتبط 

نباشد ولی از آثارش تاثیر می گیریم.
ربیعی افزود: این وزارتخانه سخنگوی فقرا و صداهای خاموش است. اینجا پناه ۱.5 
میلیونی بازنشستگان و کارگران دو میلیونی و خروجی سالی سه هزار یتیمی است که 
پناه ندارند. در گونه های فقر ،اینجا دارای فقر حمایتی بوده است. آقای میدری )معاون 
وزیر رفاه(  ۸۰ هزار بازمانده از تحصیل را به مدرسه برگرداند و ایده بازگرداندن بازمانده 

از تحصیل ها به مدرسه مربوط به وزارت رفاه بود.
وی به فقر درمانی و طرح تحول اشاره کرد و گفت: هرچند به ما تاختند و روزهای 
تلخی از زندگی من با طرح تحول گره خورد، اما مهمترین کار ، بیمه ۱۱ میلیون 
حاشیه نشین بود که باید از آنها محافظت کرد. معتقدم اینجا پناهگاه صداهای خاموش 

است.
وی خطاب به شریعتمداری گفت: نوشتن "زنده باد استیضاح" تمام شود، کتاب " 
مصائب یک وزیر" را بدست می گیرم. امان از ذینفعان من غیر حق که می تازانند. آنها 
ایدئولوژی می نویسند و امضا جمع می کنند. از خداوند برایت آرزوی مقاومت می کنم 
که منافع کارگران حفظ شود؛ من با فروش مخالف نبودم اما با فروشی که تاراج باشد 

مخالفت کردم . باید سرمایه گذاری جدید انجام دهیم.
وزیر سابق رفاه در پایان گفت: از این وزارتخانه قطعا جدا نمی شوم. سال 5۶ پشت 
در این وزارتخانه ژاندارمری مرا که کارگر ژنرال موتور بودم دستگیر کرد، البته شیشه 
نشکستم و از کار برمی گشتیم. سال 5۸ همسرم را همین جا انتخاب کردم و عضو 
شورای عالی اشتغال بودم و بعد از این هم هر کاری داشته باشید کنار شما هستم و 
خوشحالم که پایه گذار تشکیلات کارگری بودم و به توصیه شهید بهشتی انجامش 
دادیم. خدایا تو شاهد باش هرچه بلد بودم انجام دادم، اشتباه هم کردم اما هرچه دستم 

می آمد انجام دادم و یک انگشت به خروارها عسل ثروت اینجا نزدم.

نکتـه

ویــژه

تولید  موانع  رفع  و  اشتغال  جمهوری  رییس  اول  معاون 
را دستور کار اصلی دولت اعلام کرد و گفت: با دستور رییس 
جمهوری بنگاه های اقتصادی دولتی تا پایان سال ۹۸ به بخش 

خصوصی واگذار می شوند.
»اسحاق جهانگیری« روز دوشنبه در مراسم تکریم از »علی 
ربیعی« و معارفه »محمد شریعتمداری« وزیران پیشین و جدید 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی که در سالن ۱۷ شهریور این وزارتخانه 
برگزار شد، افزود: رییس جمهوری دستور داده است که تا پایان 
سال آینده بنگاه های اقتصادی واگذار شوند و در حال حاضر نکته 
منفی اداره بنگاه ها این است که میلیاردها تومان منابع کشور با 

بازده اندک اداره می شوند.
وی با یادآوری این که بنگاه های اقتصادی بزرگی زیرمجموعه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قرار دارد که البته باید تا پایان 
سال ۹۸ به بخش خصوصی واگذار شوند، اظهارداشت: امروز 
هزاران میلیارد تومان از منابع کشور در اختیار این بنگاه ها قرار 

دارد اما بازدهی آنها بسیار پایین است.
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: اگر بنگاه های 
اقتصادی سالانه ۱۰ درصد از چند صد میلیارد ارزش دارایی آنها 
برای کشور بازدهی داشته باشند، هیچ نیازی به منابع دیگر برای 

اداره کشور نیست. 
جهانگیری همچنین با بیان این که در هیچ کجای دنیا برای 
مدیریت حرفه ای - اقتصادی بنگاه ها براساس من بمیرم تو 
بمیری رییس هیات مدیره انتخاب نمی شود، گفت: مدیران حتما 

براساس دانش حرفه ای و بهره وری بالا انتخاب شوند.

* بنگاه ها بد اداره می شوند
فرمانده ستاد اقتصاد مقاومتی تصریح کرد: در شرایط تحریم 
دو خطر از جمله بیکاری و کاهش قدرت خرید کشور را تهدید 

می کند.
جهانگیری با یادآوری این که در ابتدای دولت این دو مقوله در 
دستور کار قرار گرفت، ادامه داد: اگر خوب دقت نکرده و ایستادگی 
نکنیم و سیاست گذاری مناسبی نداشته باشیم ممکن است سال 

آینده بگوییم قدرت خرید مردم شدیدا کاهش یافته است.
وی با بیان این که بنگاه های کشور بد اداره می شوند و این در 
بنیادها، آستان ها و شرکت های دولتی هم مشهود است، اظهار 
داشت: با وجود سرمایه کشور در این بنگاه ها که توقع داریم از 
چند ۱۰ میلیارد دلار سرمایه ای که در آنها وجود دارد، دولت از 
سود آن بهره ببرد در آخر دیده می شود که کمک دولتی نباشد 

از پرداخت حقوق خود عاجز هستند. 
جهانگیری با یادآوری دوران مسئولیت خود در وزارت صنایع 
گفت: وقتی راهبرد توسعه صنعتی کشور را می نوشتیم دو منطقه 
همزمان توسعه صنعتی را شروع کرده بودند که دستاوردهای 
بیشتری نسبت به ما داشتند از جمله شرق آسیا و آمریکای لاتین 
و مساله مهم این بود که چرا این دو منطقه زودتر توسعه پیدا 

کردند و ما به سرعت پیش نرفتیم.
وی افزود: نکته برجسته آن این است که سیاست گذاری های 
توسعه ای در این مناطق براساس راهبرد بلندمدت متناسب با 
شرایط و ظرفیت داخلی و براساس سیاست عالمانه برای توسعه 
خود صورت می گرفت ولی در کشور ما به رغم نیروی انسانی، 
دانشگاهی و توانمندی که از این دو منطقه کمتر نبودند سیاست 

گذاری ها ثبات و استمرار نداشت. 
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: در برخی از این 
دو منطقه دولت ها با کودتا عوض شدند و دولت های دیکتاتور 
سرو کار آمدند و در برخی دموکراسی عالی وجود داشت نقطه 

مشترک این دولت ها ثبات و استمرار سیاست های توسعه ای 
کشور بود و اصرار بر این سیاست ها که منابع مردم را تامین می 
کرد. جهانگیری ادامه داد: آنها تردید نکردند و پیشرفت کردند ولی 
در کشور ما گاهی وقتی دولتی عوض می شود سیاست دولت 
قبلی را کنار می گذارند یا وزیری که عوض می شود سیاست 
های وزیر قبلی را تغییر می دهد و همین سبب شده توسعه در 

کشور عقب بماند. 
وی ابراز امیدواری کرد که به این درجه از بلوغ برسیم که 
سیاست گذاری هایی که بتواند کشور را به پیش ببرد اتخاذ کنیم 

و بر ثبات و استمرار آن تاکید داشته باشیم. 

*  حوزه اجتماعی تعیین کننده است نمی توان از آن 
غفلت کرد

معاون اول رییس جمهوری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
را وزارتخانه مهمی عنوان کرد و گفت: حوزه اجتماعی امروز تعیین 
کننده است و نمی توان از آن غفلت کرد، مسائل اجتماعی مردم 
چه آنها که به مسائل مادی ، آسیب های اجتماعی و چه مسائل 
سیاسی - اجتماعی مربوط می شود همه با هزینه کم برای کشور 
قابل اجرا است. جهانگیری ادامه داد: در شرایط قبل از اتفاقات 
تحریم همواره می گفتیم که کشور با چالش ها و ابرچالش های 
جدی روبرو است و این مساله برخی اقتصاددانان نیز بارها گفته اند 
ولی موضوع بیکاری مساله ای جدی ای است که از باب سیاست 
گذاری در حوزه مسئولیت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

تعریف می شود. 
وی تصریح کرد: ایجاد اشتغال در کشور به عنوان اصلی ترین 
مساله باید در دستور کار قرار گیرد که در این راستا اعتبارات 
بسیار خوبی تحت عنوان اشتغال مناطق روستایی و مرزی به 
مبلغ ۱.5 میلیارد دلار در اختیار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
است که بوسیله آن بتواند به مردم این مناطق تسهیلات با سود 

پایین ارائه کند. 
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: اگر به مساله بیکاری 
دقت نکنیم از دست دادن برخی نیروهای فعلی تشدید می شود و 
از عوارض دوره تحریم این است که که بنگاه های تولیدی با رکود 
کار روبرو شوند و از طرفی هنر دولت و صاحبان بنگاه ها و مدیران 

اقتصادی این است که بنگاه های اقتصادی وارد دوره رکود شوند. 
جهانگیری همچنین گفت: پیش از آغاز تحریم ها ستادهای 
تسهیل رفع موانع تولید در استان ها تشکیل شد و در این مقطع 
به این ستادها بیشتر نیازمند و آنها باید در کنار نظام بانکی جدی 
تر به صحنه بیایند تا از اشتغال موجود حفاظت کنند و از طرفی 

ایجاد اشتغال جدید هم باید جزو اولویت ها باشد. 
وی افزود: دولت منابع خوبی را برای فعالان اقتصادی در نظر 
گرفته اگرچه در پرداخت از زمان عقب هستیم ولی باید دقت 
شود چرا که در این پول رانت زیادی نهفته است البته اگر رانت به 
قیمت ایجاد شغل باشد ما طرفدار رانتی هستیم که موجب توسعه 
کشور و اشتغال شود. وی با یادآوری این که موضوع آسیب های 
اجتماعی از دیگر اولویت های دولت است، تصریح کرد: اگر توسعه 
مناطق صورت گیرد بخشی از مهاجرت ها کاهش خواهد یافت 
و کار اصلی و در دستور کار دولت اشتغال، رفع موانع تولید است 

و معتقدیم شورای اشتغال باید فعال تر به این موضوع بپردازد. 

* سود سهام عدالت در ماه های آینده افزایش می یابد
معاون اول رییس جمهوری با بیان این که در ابتدای این دولت 
موضوع مبارزه با چهره خشن فقر مطرح شد، خاطرنشان کرد: 
دولت برای این که چهره خشن فقر را دور کند منابع زیادی در 
نظر گرفت و به همین منظور فقیرترین افراد کسانی هستند که 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی قرار دارند و از اوایل سال 
گذشته دولت میزان مستمری این افراد را برخی تا چهار برابر 

افزایش داد. 
این که برخی می گویند فلانی  جهانگیری تصریح کرد: 
گفت چهره خشن فقر را برطرف می کنیم هیچ اقدامی صورت 
نگرفته این قبیل اقدامات تصمیماتی بود که گرفته شد و افزایش 
مستمری ها صورت گرفت، حال ممکن است برخی بگویند چهار 
برابر کم است البته درست است ولی توان دولت در وضع درآمدی 
حتی امسال که درآمد دولت کاهش یافته بود از این بخش ها 

حمایت کردیم. 
وی با بیان این که هفت هزار میلیارد تومان برای بخش هایی 
که تحت پوشش کمیته امداد امام )ره( و بهزیستی نیستند در نظر 
گرفته شد، یادآور شد: آرزو داریم کسی در کشور سر گرسنه زمین 

نگذارد و باید این تصمیم استمرار داشته باشد و هر سال متناسب 
با تورم افزایش یابد. 

معاون اول رییس جمهوری همچنین گفت: تصمیم دیگر 
دولت بیمه ۱۱ میلیون حاشیه نشین شهرها بود و دولت قبول 
کرد که هر کس بیمه نشده است، بیمه کند و امروز رضایت 

عمومی از طرح بیمه سلامت توسط مردم احساس می شود. 
جهانگیری ادامه داد: کار دیگر دولت سهام عدالت بود که ۶۰ 
مورد از بهترین بنگاه ها به این سهام تعلق گرفت و ۴۸ میلیون 
نفر از مردم احساس می کنند که سهمی در این بنگاه ها دارند. 

وی افزود: به رغم فشارهای برخی که مایل نبودند سود سهام 
عدالت پرداخت شود ما سال گذشته سود این سهام را به مردم 
پرداخت کردیم و در ماه های آینده نیز سود بیشتری پرداخت 

خواهیم کرد و سال آتی سود این بنگاه ها بیشتر می شود.
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: لایحه ای به مجلس 

داده شده تا سهامداران بتوانند سهام خود را بفروشند.

* ربیعی تلاش کرد سخنگوی جامعه کارگری در دولت 
باشد

جهانگیری در بخش دیگری از سخنان خود، ربیعی را چهره 
شناخته توصیف کرد که در طول دوران پس از انقلاب که در 
مسئولیت های مهم و حساسی حضور داشت، کارهای بزرگی 

انجام داده است.
وی ادامه داد: ما چه زمانی که وی را به عباد می شناختیم و 
چه وقتی که با نام ربیعی شناختیم، وجه مشترک این بود که وی 
را به عنوان راه حل مسائل اجتماعی و سیاسی کشور می دانستیم 
و در جلسات در رابطه با پیچیده ترین مسائل کشور جز با روش 

های تعامل و اجتماعی روش دیگری را مطرح نمی کرد. 
دوره  در  ربیعی  شد:  یادآور  جمهوری  رییس  اول  معاون 
مسئولیتش تلاش وسیعی کرد که سخنگوی جامعه کارگری 
کشور در دولت باشد و زندگی وی با این گروه آمیخته بود و 

توانست نقش خود را به خوبی ایفا کند. 
وی ادامه داد: در حال حاضر هم برای ایشان در دولت جا 
باز است و با افتخار آمادگی استفاده از ظرفیت و توان ربیعی را 
داریم و خلا حضورش در بحث های سیاسی- اجتماعی دولت 

احساس می شود. 
های  تلاش  از  تقدیر  ضمن  جمهوری  رییس  اول  معاون 
چندماهه انوشیروان محسنی بندپی به عنوان سرپرست وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: شریعتمداری نیز نیاز 
به معرفی ندارد وی از مدیران عالی کشور در بخش های مختلف 

بوده است. 

* شریعتمداری مدیر کارآزموده در دوران سخت است 
مدیر  شریعتمداری  افزود:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
کارآزموده در دوران پیچیده و سخت است که حضور وی در این 
وزارتخانه می تواند تحول مناسبی ایجاد و کارهای نیمه تمام را 

تکمیل کند و اگر جایی نیاز به اصلاحات دارد، انجام دهد. 
جهانگیری تصریح کرد: اینکه مدیری فکر کند باید گذشته را 
تخریب کند، کار ناموفقی است در حالی که نقص مدیر برطرف 
کردن ضعف های گذشته و پیشرفت در مسئولیت جدید است. 

معاون اول رییس جمهوری در این مراسم به نمایندگی از 
دکتر روحانی از خدمات علی ربیعی و محسنی بندپی با اهدای 

لوح قدردانی کرد.
همچنین در این مراسم حکم انتصاب محمد شریعتمداری به 

عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به وی تقدیم شد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: سیاست خارجی 
با منافع ملی و مصالح کشور در ارتباط است بنابراین نمی توان در 
این حوزه رگ گردن را برجسته کرد و فریاد کشید بر این اساس 
اگر cft را نپذیریم موضع ترامپ در تحریم ایران را تقویت کرده ایم.

محمد صدر درباره تبعات نپذیرفتن cft از سوی ایران گفت: 
اگر ما به این کنوانسیون ملحق نشویم در واقع هدیه بزرگی به 
ترامپ داده ایم زیرا ترامپ به طور جدی به دنبال تحریم ایران 
و البته گسترش دامنه تحریم ها است.وی با بیان اینکه تحریم 
روزهای اخیر ترامپ در حوزه نفتی، بانک وبیمه یک طرفه بوده و 
اجماع جهانی ندارد، تصریح کرد: در این شرایط اگر cft را نپذیریم 
در واقع خودمان تحریم های یک جانبه ترامپ را به تحریم بین 
المللی تبدیل و همه دنیا را در تحریم ها علیه ایران شریک کرده 
ایم به طوریکه نخواهیم توانست با هیچ کشوری مراودات مالی و 
بانکی داشته باشیم که قطعا به ضرر مردم و جمهوری اسلامی 
خواهد بود.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه 
امروز اروپا به ویژه سه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان با آمریکا 
همراه نیستند افزود: علاوه بر آن چین، روسیه، ترکیه و کره نیز به 
دنبال ایجاد کانال مالی جدید با ایران هستند که باید از این فرصت 

بهترین بهره را برد.
توان  نمی  خارجی  سیاست  با  مرتبط  مسائل  در   *

شعاری برخورد کرد 
صدر تاکید کرد: دوستانی که با تصویب لایحه cft مخالفت 
می کنند به این موضوع توجه ندارند که با رد آن، موضع ترامپ 
در تحریم ایران را تقویت می کنیم.وی با بیان اینکه روز رد لایحه 
cft در ایران روز جشن ترامپ، نتانیاهو و عربستان سعودی است، 
تاکید کرد: فکر می کنم افرادی که در تریبون های نماز جمعه یا 
سایر تریبون ها با این لایحه مخالفت می کنند نخست اینکه به 
طور دقیق نمی دانند Cft چیست و دوم اینکه عوارض عدم اجرای 

آن را نمی دانند.این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید 
بر اینکه در مسائل مرتبط با سیاست خارجی نمی توان شعاری 
برخورد کرد گفت: سیاست خارجی با منافع ملی و مصالح کشور 
در ارتباط است بنابراین نمی توان در این حوزه رگ گردن را 
برجسته کرد و فریاد کشید. مخالفان این نکته را درک نمی کنند 
که تصویب نشدن cft خدای نکرده ممکن است مقدمات سقوط 
جمهوری اسلامی را فراهم کند زیرا فشار اقتصادی وحشتناکی 
به مردم وارد می شود که به هیچ عنوان قابل مقایسه با دوران 

جنگ نیست.
بی  ترکمانچای  و  کاپیتولاسیون  با   cft مقایسه   *

سلیقگی است
صدر درباره مقایسه cft از سوی مخالفان با کاپیتولاسیون یا 
عهدنامه ترکمانچای گفت: این اظهارات به نوعی کم لطفی و بی 
سلیقگی است زیرا این موارد به هیچ وجه قابل مقایسه نیستند، 
در معاهده ترکمانچای بخشی از خاک ایران را جدا کردند اما در 
کنوانسیون cft با اقداماتی که انجام می گیرد نه تنها تمامیت 

ارضی کشور حفظ شده بلکه منافع نظام جمهوری اسلامی و 
آسایش مردم را تامین می کنیم.وی شرایط کشور را حساس 
خواند و گفت: در شرایط کنونی بسیاری از شرکت ها به دلیل 
تهدیدهای آمریکا رابطه تجاری و اقتصادی خود را با ایران قطع 
کردند به همین دلیل بیش از هر زمان دیگری نیازمند انسجام 
داخلی هستیم . واقعیت آن است که باید کمی در سیاست داخلی 
خود تجدیدنظر کرده وسعی کنیم خواسته های همه مردم، گروه 
ها، احزاب و رسانه ها را به گونه ای تامین کنیم که بتوانند در 
صحنه حضور داشته و در جهت منافع کشور اقدامات لازم را 
انجام دهند، در این بخش نیازمند بازشدن فضای سیاسی داخلی 

هستیم که کمک می کند توطئه های ترامپ به نتیجه نرسد.
* دلواپسان نیاز به قیم دارند

صدر با انتقاد از مواضع دلواپسان در برخورد با لایحهcft  افزود: 
متاسفانه افرادتندرو و دلواپس مواضعی می گیرند که نه تنها به 
نفع نظام نبوده بلکه حتی به نفع خودشان هم نیست. در قوانین 
اسلامی آمده کسی به قیم نیاز دارد که حتی منافع خود را هم 
تشخیص نمی دهد، بر این اساس گاهی که اظهارت نمایندگان 
تندرو را در مجلس می شنوم احساس می کنم به قیم نیاز دارند 
چون اظهارات شان نه تنها به نفع رقبایشان نبوده بلکه به نفع 
خودشان هم نیست. امیدوارم این آقایان سر عقل بیایند و در 

جهت منافع ملی و جمهوری اسلامی حرکت کنند.

* احتمال تصویب cft در مجمع زیاد است
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در پاسخ به اینکه در 
صورت اصرار نمایندگان بر نظر قبلی و ارسال لایحه cft به مجمع، 
جو عمومی مجمع تشخیص نسبت به لایحه cft چیست گفت: در 
مجمع موافقان و مخالفان لایحه وجود دارند ولی احتمال تصویب 

آن زیاد است.

سـخنگوی شـورای نگهبـان گفت: این شـورا نظر خود را تحمیـل نمی کند، بلکه 
قانـون را اعـلام می کند. 

عباسـعلی کدخدایی شـامگاه یکشـنبه در برنامه 'بدون توقف' شبکه سه در گفت 
وگو با جمعی از دانشـجویان رشـته حقوق در پاسـخ به سـئوالی درباره وظایف شورای 

نگهبان، گفت: وظیفه شـورای نگهبان نظارت در حوزه تقنین و انتخابات اسـت.
وی ادامـه داد: همـه جوامع انسـانی این موضـوع را پذیرفته اند کـه در اداره جامعه 
بایـد مکانیـزم هـای نظارتی وجود داشـته باشـد، مـا در زندگی اجتماعی نیز شـاهد 

هـزاران مـورد از نظارت ها هسـتیم.
وی بـا بیـان ایـن کـه نظـارت امـری ضـروری بـرای حیـات اجتماعی انسـان ها 
اسـت، گفت: شـورای نگهبـان موضوع نظارت تقنینـی را انجام می دهد کـه البته در 
کشـورهای دیگـر نیـز برخی از دسـتگاه ها عهده دار این وظیفه هسـتند کـه از میان 
آنهـا مـی توان بـه دادگاه قانون اساسـی، دادگاه عالی و شـورای قانون اساسـی اشـاره 
کرد.کدخدایـی تاکیـد کـرد: پس از پیروزی انقلاب اسـلامی این مکانیزم بسـیار موثر 
در اختیـار شـورای نگهبـان قرار گرفـت، در قبل از انقلاب اسـلامی ایـران ما مکانیزم 
های نظارتی قانونمندی نداشـتیم ولی بعد از انقلاب شـورای نگهبان مکانیزم نظارتی 
را بر عهده گرفت.کدخدایی در پاسـخ به این سـوال که در کشـورهایی مثل فرانسـه یا 
شـیلی هم ما شاهد چنین مکانیزمی هستیم؟ گفت: شـورای قانون اساسی فرانسه از 
نظـر سـاختاری الهام بخش شـورای نگهبان ما بوده اسـت و ایده اولیـه از آنجا گرفته 

شـده است. 
در ادامه یکی دیگر از دانشـجویان درباره نظارت پیشـینی شـورای نگهبان سـوال 
کـرد کـه کدخدایـی پاسـخ داد: نظارت پیشـینی فقط مخصوص جمهوری اسـلامی 

ایـران نیسـت بلکـه در همان فرانسـه هم برخی مصوبـات این وضعیـت را دارند.
وی افزود: در نظام های قضایی مانند آمریکا نظارت پسـینی حاکم اسـت، ولی در 

چارچـوب قانون اساسـی ما این گونه نیسـت و ما در ایـن چارچوب عمل می کنیم.
کدخدایـی اضافـه کـرد: البتـه در نظـارت بـر مصوبات دولـت که از سـوی رییس 
مجلـس انجـام مـی گیـرد، نظارت پسـینی اسـت، یـا نظـارت دیـوان عدالـت اداری 

نیـز نظارت پسـینی است.سـخنگوی شـورای نگهبـان اظهار داشـت: این شـورا باید 
دسـتیاران و همکارانـی داشـته باشـد تا کمـک کنند، به همیـن دلیل هـم در حوزه 
فقهـی جمعـی از فقهـا در قم به شـورای نگهبـان کمک می کنند و هـر هفته یک یا 
دو جلسـه بـا شـورا دارند و در تهران هم جمعـی از حقوق دانان جوان در پژوهشـکده 
شـورای نگهبـان موضوعـات را بررسـی مـی کننـد و همه نظرات در جلسـه شـورای 
 CFT نگهبـان مطـرح مـی شـود.وی تاکید کرد: عـلاوه بر این هـا در مصوباتـی مانند
اگر دولت و مجلس درخواسـت کنند که کارشناسانشـان در جلسـات حضور داشـته 

باشـند طبیعتـا آنان نیز در جلسـات حضور مـی یابند.
* چرا بافت شورای نگهبان از نظر سنی جوان نیست؟ 

در ادامه یکی از دانشـجویان از کدخدایی پرسـید چرا بافت شـورای نگهبان از نظر 
سـنی جـوان نیسـت؟ آیا نبایـد در کنار تجربـه از پویایـی و نیروهای جوان اسـتفاده 
کرد؟ کدخدایی پاسـخ داد: قانون اساسـی تدبیر خوبی را برای انتخابات اعضای شورای 
نگهبـان در هـر دوره پیش بینی کرده اسـت. هر عضوی شـش سـال دوره عضویتش 
در شـورای نگهبان اسـت و انتخابات به گونه ای اسـت که هر سـه سـال نیمی از این 
افراد عوض می شـوند که افراد جوان یا افرادی که قبلا عضو شـورای نگهبان نبودند، 

اضافه می شـوند و از تجربه بقیه اسـتفاده می کنند.
وی تاکیـد کـرد: معمـولا در نهادهـای تشـخیص دهنـده که تجربه بیشـتر موثر 
اسـت، افرادی انتخاب می شـوند که تجربه کاری عمده داشـته باشـند. نمی خواهم 
ایـن را )جوانگرایـی( را نفـی کنـم، این نکته درسـتی اسـت زیرا زمانی کـه خود بنده 
به شـورای نگهبان پیوسـتم ۴۰ سـال داشـتم.وی ادامه داد: در دوره های قبل نیز چه 
در فقها و چه در حقوق دادنان افرادی را داشـتیم که نزدیک ۳۰ سـال سـن داشـتند، 
حتی آیت الله آملی لاریجانی که از فقهای شـورای نگهبان هسـتند در ۴۰ سالگی به 

شـورا پیوسـتند و آیت الله مدرسـی نیز چهل و اندی سـال داشتند.
در ادامـه دانشـجوی دیگـری از کدخدایـی پرسـید چرا شـورای نگهبـان به جای 
نظارت اسـتصوابی دخالت اسـتصوابی انجام می دهد؟ و ما شـاهد این هستیم عده ای 
نـگاه سیاسـی خود را بـه نگاه حقوقی در این شـورا تحمیل می کننـد که کدخدایی 

پاسـخ داد: قانـون اساسـی نهـادی را بـه نام شـورای نگهبان شـکل داده اسـت و بیان 
کـرده اسـت کـه ۱2 نفـر عضو آن باشـند و وظایف و اختیـارات آن را مشـخص کرده 
اسـت. شـورای نگهبان بر اسـاس قانون عمل می کند اگر شـما به سـاختار اعتراض 
دارید باید در مورد فلسـفه و بازنگری قانون اساسـی صحبت کنید مثل آن که اکنون 
نمـی توانید بگویید چرا شـورای نگهبان این وظیفـه را دارد یا ندارد زیرا وظایف شـورا 
قانون اساسـی تعیین می کند شـما می توانید بپرسـید آیا شـورای نگهبان وظایفش 

را انجـام می دهـد یا نه؟
* اختلاف نظر باید در چارچوب قانون اساسی باشد 

وی اضافه کرد: نظارت شـورای نگهبان نظارت قانونی مانند نهادهای دیگر اسـت. 
زمانی که قانون اساسـی این وظایف را برای شـورای نگهبان تعیین کرده اسـت، بیان 
کـرده کـه شـورای نگهبان باید نسـبت بـه مصوبات مجلس اعمـال نظر کنـد، از این 

شـورا اعمال نظـر می کند.
کدخدایی تاکید کرد: ممکن اسـت شـما بگویید به نظر من شـورای نگهبان این 
وظیفـه اش را خـوب انجام نداده اسـت ولی فرد دیگری نیز می گوید شـورای نگهبان 
وظیفـه اش را خـوب انجـام داده اسـت و این اختلاف سـلیقه اسـت. اختـلاف نظر را 
من قبول دارم برای مثال شـما اگر جای من در شـورای بنشـینید ممکن اسـت رای 
دیگری داشـته باشـید و این طبیعی اسـت کما این که نظر بنده در شـورای نگهبان 
بـا نظـر فـردی که قبـل از من بوده ممکن اسـت متفاوت باشـد، حتی ممکن اسـت 

نظـرم با عضوی که در کنار من نشسـته اسـت، متفاوت باشـد.
وی تصریـح کـرد: اختلاف نظر پذیرفته اسـت اما باید در چارچوب قانون اساسـی 
باشـد. کدخدایـی اضافـه کـرد: شـورای نگهبان نظر خـود را تحمیل نمـی کند بلکه 
نظـر قانونـی را اعلام می کند.در ادامه یکی از دانشـجویان پرسـید کجای قانون گفته 
کهولـت سـن مـی تواند دلیـل رد یک کاندیدا باشـد؟ کـه کدخدایی پاسـخ داد: اصل 
۹۹ قانـون اساسـی مـی گوید نظـارت بر انتخابـات بر عهده شـورای نگهبان اسـت و 
موضـوع دیگری نگفته اسـت. در قانون انتخابات هم وظایف نظـارت و وظایف اجرایی 

را به تفسـیر تعریف کرده اسـت.

معاون اول رییس جمهوری:

بنگاه های اقتصادی تا پایان امسال واگذار می شوند

: CFTهشدار شدید عضو مجمع تشخیص درباره رد

روز رد CFT روز جشن ترامپ و نتانیاهو و بن سلمان است

کدخدایی:  

شورای نگهبان نظر خود را تحمیل نمی کند
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عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
های  سیاست  گفت:  قم  استانداری 
مختلف  امور  در  تسهیل  و  تشویقی 
برای جذب سرمایه گذاران در صنعت 
گردشگری باید ایجاد شود تا شاهد توسعه 

استان باشیم.
محسن بهشتی روز دوشنبه درجلسه 
کارگروه تخصصی میراث فرهنگی، صنایع 
داشت:  اظهار  قم  و گردشگری  دستی 
درحوزه  گردشگری  صنعت  مشکلات 
تعرفه ها و هزینه های حامل انرژی با 
همکاری مدیران دستگاه ها حل و این 

صنعت در استان قم حمایت شود.
وی گفت: صنعت گردشگری نقش 
مهمی درتوسعه پایدارقم دارد از این رو 

باید نهادهای مربوطه موانع بر سر راه این 
صنعت را رصد و مورد حل و بررسی قرار 
دهند.بهشتی ادامه داد: همچنین باید 
به نقش بانک های عامل استان در ارائه 
تسهیلات به سرمایه گذاران توجه ویژه 
ای شود تا با سرعت بیشتری خدمات 
اعطا گردد.معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری قم بر تشکیل کمیته فنی 
جهت رفع مشکلات سرمایه گذاران در 
باید  تاکید کردو گفت:  بخش صنعت 
مسائل در کمیته مربوطه با حضور دستگاه 
های متولی مورد بحث و بررسی قرار گیرد 
و در نهایت مصوبه های آن به این کارگروه 
ارجاع و بعد از رفع مشکلات در شورای 
برنامه ریزی استان قم مورد تصویب نهایی 

قرار گیرد.
وی اضافه کرد: برخی از تاسیسات 
گردشگری با مشکل افزایش تعرفه) آب 
، برق وگاز ( روبرو هستند که باید این 
موضوع توسط اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم با همکاری 
دستگاه های مربوطه مطرح و این مشکل 
کرد: شهر  تاکید  برطرف شود.بهشتی 
از  بسیاری  میزبان  سالانه  قم  مقدس 
گردشگران و زائران است که باید دستگاه 
ها با توجه به رونق صنعت گردشگری 
مشکلات این صنعت را با ارائه خدمات 
مناسب حل کنند.وی گفت: محور توسعه 
اقتصادی استان بر پایه صنعت گردشگری 
است از این رو باید این صنعت نسبت به 

گذشته تقویت شود.معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم با اشاره به تخفیف 
شهرداری  توسط  عوارض  دریافت  در 
گفت: باید در این زمینه بر اساس قانون 
عمل تا از تفسیر قانون به رای جلوگیری 
حل  با  کرد:  امیدواری  ابراز  گردد.وی 
مشکلات شاهد رونق صنعت گردشگری 
و خدمات رسانی مطلوب واحدهای اقامتی 

، پذیرایی و تفریحی استان قم باشیم.
واحد   287 حدود  حاضر  درحال 
اقامتی شامل 35 واحد هتل، 28 واحد 
هتل آپارتمان، 58 واحد مهمانپذیر، 166 
واحد خانه مسافر و 100 مجتمع بین 
راهی و پذیرایی در استان پذیرای زائران 

است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

امور مربوط به سرمایه گذاران بخش گردشگری قم تسهیل شود

منابع  توسعه  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری قم گفت: متاسفانه فقط 15 درصد از منابع 
بانکی استان برای تسهیل در امر تولید و اشتغال اختصاص 

داده شده است.
مهرداد غضنفری عصر یکشنبه در جلسه ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید استان قم افزود: این میزان بسیار اندک 
و نامطلوب است و میزان بهره مندی از منابع بانکی در 

این مسیر تا پایان سال باید به حداقل 20 درصد برسد.
وی با بیان این که باید هرچه بیشتر از منابع عظیم 
بانکی در جهت توسعه و رونق تولید و اشتغال استان 
بهره مند شویم، خاطرنشان کرد: باید اصلاحات اساسی 
در ساختارهای بانکی انجام شود تا بتوانیم از منابع مالی 
مناسبی که در بانک های عامل استان وجود دارد و می 
تواند حرکت تولید و اشتغالزایی را شتاب بخشد، به خوبی 

استفاده کنیم.

معاون استاندار قم با بیان این که در چهار ماه آینده 
باید 900 میلیارد تومان سهمیه ابلاغی را برای تسهیل در 
امر تولید به واحدهای متقاضی ارائه دهیم، تصریح کرد: 
مشکلاتی در زمینه ارز و سرمایه در گردش واحدهای 
صنعتی قم وجود دارد که امیدواریم با برنامه ریزی بانک 
نیز  مشکلات  این  اقتصادی،  ارشد  مدیران  و  مرکزی 

برطرف شود.
وی در پایان با اشاره به مشکلات واحدهای تولید 
صنایع همگن و بتن استان قم، بر ضرورت تنظیم قیمت 
بتن به نحوی که حقوق تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
حفظ شود، تاکید کرد و گفت: مطالبات دستگاه های 
خدمات رسان باید به موقع پرداخت شود تا خدمت رسانی 

در این نهادها نیز مختل نشود.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم نیز در این 
جلسه با بیان این که تخصیص ارز 4200 تومانی برای 

واردات پنل های خورشیدی امکان پذیر نیست، اظهار 
داشت: به فعالان این حوزه پیشنهاد داده شده است تا از 
پنل های تولید داخل برای احداث نیروگاه برق خورشیدی 

استفاده کنند.
مهدی آهنین پنجه با اشاره به اجرای مراحل عملیاتی 
نیروگاه برق خورشیدی با ظرفیت 25 مگاوات در استان 
قم، از احتمال افزایش قیمت خرید برق خورشیدی خبر 
داد و گفت: با مشارکت همه دستگاه های اجرایی امکان 
بهره برداری از این نیروگاه در زمان کوتاه وجود دارد.رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز در این 
جلسه با بیان این که نوسان نرخ ارز، حجم سرمایه در 
گردش واحدهای تولیدی را به یک سوم کاهش داده 
است، خاطرنشان کرد: تا کنون بیش از 140 میلیارد 
تومان در ستاد تسهیل برای طرح های تولیدی و صنعتی 

استان پرداخت شده است.

معاون استاندار قم مطرح کرد

اختصاص فقط 15 درصد از منابع بانکی قم برای تولید 

سه شهردار در یکسال!کاریکاتور

محمود نظرى

نامحـرمانه
غذا های ۵ میلیونی در میهمانی های لاکچری!

 یک متخصص علوم رفتاری و آسیب شناس اجتماعی گفت: رویداد های میلیاردی هم به زندگی 
لاکچری اضافه شده است به طوریکه در این مراسم ها هزینه ناهار برای هر نفر 4 تا 5 میلیون تومان 
می شود.مجید ابهری گفت: هر روز شاهد ظهور رفتار های جدید از سوی نوکیسه گان و تازه به دوران 
رسیده ها که پول های بدون زحمت دارند هستیم.وی افزود: بعد از برگزاری جشن تولد حیوانات خانگی 
و گرفتن بچه ها از پوشک و ... حالا شاهد برگزاری ایونت های میلیاردی هستیم که به مدد شبکه های 
اجتماعی به یک رفتار لاکچری تبدیل شده است.این متخصص علوم رفتاری و آسیب شناس اجتماعی 
با اشاره به اینکه ایونت یعنی رویداد، اتفاق و مسایلی از این قبیل، گفت: به کار بردن این لغت بیگانه نیز 
یکی از ابزار خود نمایی در این زمینه ها است، به همین علت ما نیز این کلمه را به شکل کاربردی اش 
مطرح کردیم.ابهری اظهار داشت: برای افتتاح یک آرایشگاه یا مزون یا ورود یک نفر از خارج میهمانی های 
گفته شده برگزار می شود، ولی با معماری های سنتی تفاوت بسیار دارد. اول گفته می شود با تم مشکی 
یا زرشکی در میهمانی حاضر شوند یعنی دیکته کردن وضعیت ظاهری و یک دست شدن حاضران و 
دوم دعوت از سلبریتی ها با قیمت های بسیار گران برای حضور و تعیین چند عکاس برای عکسبرداری از 
میهمانان با سلبریتی ها که هر کدام از این عکس ها حداقل تا 500 هزار تومان فروخته می شود آن هم با 
نیت به ظاهر خیر.به گفته وی مورد سوم نیز فروش بعضی از اقلام به صورت حراج و پذیرایی های بسیار 
لوکس و گران قیمت از اردک سفید تا قرقاول و خاویار یعنی به طور متوسط هر ناهار برای یک نفر بیش 
از 4 یا 5 میلیون تومان هزینه بر می دارد و خرید هم اجباری است و تنها حضور سلبریتی ها است که 
میهمانان را تشویق به حضور می کنند.این متخصص علوم رفتاری اظهار داشت: از جشن افتتاحیه و یا 
حراج معمولی گذشته و رفتار اشرافی و لوکس وارد جامعه شده و در شرایط دشوار اقتصادی حاضر الگوی 
رفتاری برای رقابت های غیر متعارف شده بطوری که تا چندی دیگر شاهد شیوع این ویروس فرهنگی 
خواهیم بود.ابهری گفت: همچنین برای نگهداری و پذیرایی از حیوانات مهمانان نیز جا و مکان ویژه و 
غذای مخصوص با پرستار پیش بینی شده که صاحبان آن ها نیز با خیال راحت مشغول میهمانی باشند.

طراحی عربستان برای ترورسردار قاسم سلیمانی و مقامات ایرانی
چند منبع آگاه به روزنامه نیویورک تایمز اطلاع داده اند که مقامات سعودی از یک سال پیش به دنبال 
ترور مقامات ارشد ایرانی از جمله سردار قاسم سلیمانی بوده اند.به گزارش ایسنا، نیویورک تایمز به نقل از 
سه منبع آگاه فاش کرده است که مقامات اطلاعاتی نزدیک به بن سلمان سال گذشته از گروه کوچکی 
از تاجران درخواست کرده اند که از طریق شرکت های خصوصی، آن چه دشمنان ایرانی مخالف عرب 
عنوان شده را به قتل برسانند.سعودی ها بحث در این مورد را زمانی آغاز کردند که بن سلمان - که آن 
زمان جانشین ولیعهد و وزیر دفاع سعودی ها بود -  در حال استحکام قدرتش و ترغیب مشاورانش به 
انجام فعالیت های اطلاعاتی و نظامی در خارج از مرزهای عربستان بوده است. ادامه بحث های آن ها - که 
یک سال پیش از مرگ جمال خاشقجی انجام شده بود - نشان می دهد که مقامات سعودی از زمان 
آغاز قدرت گیری بن سلمان به دنبال طرح ترور بوده اند.قامات عربی قتل جمال خاشقجی را تصمیم 
خودسرانه یکی از مقامات عربی اخراج شده عنوان کرده اند اما همان مقام اخراج شده )احمد عسیری( 
در جلسه ای در مارس  2017 در ریاض شرکت کرد که در آن، تاجران نقشه ای دو میلیارد دلاری برای 
استفاده از عاملان اطلاعاتی خصوصی برای برهم زدن اقتصاد ایران را مطرح کردند.در طول بحث ها و 
گفت وگوها، احمد عسیری نقشه ترور قاسم سلیمانی، فرمانده سپاه قدس را مطرح کرد.به گفته این سه 
مقام آگاه، در این جلسه  که در سال 2017 برای برهم زدن ثبات اقتصادی ایران برگزار شد، مقامات 
سعودی تمایل شان برای ترور مقامات ارشد ایرانی را ابراز کردند اما تاجران در جواب دادن تعلل کردند و 
خواستار صحبت با وکیل شان شدند.وکیل تاجران با این نقشه مخالف کرد و تاجران به سعودی ها اعلام 

کردند که در هیچ نقشه  تروری دست نخواهند داشت.

 شوک در شورای شهرتهران
 پس از رای اعضای شورای شهر به عباس آخوندی و پیروز حناچی به عنوان دو گزینه نهایی برای 
شهرداری تهران، از صبح امروز خبرهایی مبنی بر رد صلاحیت این گزینه در وزارت کشور به گوش 
می رسد؛ خبر هایی که اعضای شورا قویا آن را تکذیب می کنند. برخی از رسانه ها رسما اعلام کردند که 
این دو گزینه رد صلاحیت شده و اعضای شورا باید به فکر گزینه های دیگری برای شهرداری تهران 
باشد.محمدرضا باهنر دیروز خبر داده که دولت به صورت مستقیم و غیرمستقیم مخالفت خود را نسبت 
به شهرداری آخوندی به اطلاع شورای شهر رسانده است.گفته شده خبر مخالفت مراجع رسمی با 
شهرداری آخوندی و حناچی، پیش از برگزاری رای گیری به اطلاع اعضای شورای شهر رسیده است. 
این در حالی است که هنوز هیچکدام از اعضای هیات رئیسه شورای شهر به صورت رسمی درباره این 
مسئله موضع نگرفته اند. تنها محسن هاشمی اظهار امیدواری کرده که مشکلی از این جهت به وجود 
نیاید. با اینهمه زهرا نژاد بهرام و حسن رسولی دو عضو شورای شهر تهران در گفت وگو با رویداد24، 
این خبر را تکذیب کردند و اعلام کرده اند روز سه شنبه آخوندی و حناچی در شورا حاضر خواهند شد 
و شورا از میان آنها، یک گزینه را برای شهردرای انتخاب خواهد می کند.همچنین علی اعطا سخنگوی 

شورای شهر تهران از خبر رد صلاحیت عباس آخوندی و پیروز حناچی اظهار بی اطلاعی کرده است.

 تکذیب اعدام بازداشت شدگان حادثه تروریستی اهواز 
استاندار خوزستان اعدام جمعی از بازداشت شدگان مرتبط با حادثه تروریستی اهواز را تکذیب کرد. 
غلامرضا شریعتی، استاندار خوزستان در واکنش به انتشار خبری مبنی  بر اعدام 22 نفر از بازداشت شدگان 
مرتبط با حادثه تروریستی اهواز به ایرناپلاس گفت: این خبر کذب محض است.شریعتی همچنین در پاسخ 
به این سؤال که آیا اطلاعی از مراحل دادرسی افراد بازداشت شده مرتبط با این حادثه تروریستی دارد یا 
خیر گفت: تفهیم اتهام صورت گرفته است، اما باید این اطلاعات را از دادگستری بپرسید.همچنین جمال 
عالمی نیسی، فرماندار اهواز در گفت وگو با ایرناپلاس نیز تأکید کرد که این خبر اساساً صحت ندارد. در این 
باره نیز محمدجواد جمالی نوبندگانی، نماینده مردم فسا و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی درباره اخبار منتشر شده مبنی بر اعدام متهمان حادثه اهواز به ایرناپلاس می گوید که 
انتشار این خبر بیشتر فضاسازی رسانه ای است.وی افزود: این موضوع اصلأ به کمیسیون امنیت ملی نیامده 
است و به نظر من بیشتر فضاسازی رسانه ای است.جمالی تأکید می کند: اولین بار است که خبر اعدامیان 

مرتبط با حادثه اهواز را می شنوم. من هیچ خبری در این باره ندارم که به اطلاع شما برسانم. 

عمل زیبایی نامتعارف کنید، مجازات می شوید 
 سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس، از تعیین مجازات، تا دو ماه حبس و 74 ضربه شلاق 
بر اساس ماده 638 قانون مجازات اسلامی هم برای افراد متقاضی انجام عمل های چشم گربه ای و گوش 
الاغی و هم پزشکان تسهیل کننده این اقدام خبر داد.حسن نوروزی با تأیید صحت خبر منتشرشده از 
سوی رئیس انجمن علمی حقوق پزشکی ایران مبنی بر اینکه جراحی های نوظهور زیبایی مثل تغییر 
رنگ چشم و شکل گوش، مشروع تلقی نمی شوند و بر اساس قانون مجازات اسلامی غیرقانونی و قابل 
تعقیب کیفری هستند، گفت: اصولاً تغییرات در پیکره وضعیت نظام خلقتی انسان از نظر مذاهب 
گوناگون رد شده است؛ کما اینکه اهل سنت و مسیحیت این اقدام را حرام می دانند و معتقدند خلقت 
خدا را نباید تغییر داد و تقریباً نظر همه ادیان به این می رسد که انجام این نوع عمل ها امری ممنوع است.

هر خانوار چقدر کمک هزینه غذایی می گیرد؟ 
 عبدالرضا عزیزی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه »دولت در آبان 
ماه به 11 میلیون نفر از کارگران، کارمندان، افراد تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد و افرادی که 
درآمدی کمتر از سه میلیون تومان در ماه دارند بسته حمایت غذایی می دهد«، گفت: این بسته برای 
خانوار یک نفره فارغ از مستمری و یارانه ای که ماهانه دریافت می کند، 40 هزار تومان، برای خانوار دو نفره 
80 هزار تومان، خانوار سه نفره 110 هزار تومان، خانوار چهار نفره 135 هزار تومان، خانوار 5 نفره 145 
هزار تومان خواهد بود.عزیزی افزود: ساز و کار به این صورت خواهد بود که این مبالغ به حساب یارانه افراد 
واریز می شود و پس از آن می توانند با مراجعه به فروشگاه های زنجیره ای اقدام به خرید کالاهای اساسی 

کنند و امیدواریم این مبالغ در مراحل بعد افزایش داشته باشد.

202مدرسه ابتدایی در کشور فقط یک دانش آموز دارند 
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با اشاره به برخی چالش ها در دوره ابتدایی گفت: 
اکنون حدود 180 هزار کلاس درس در دوره ابتدایی داریم که جمعیت دانش آموزی آنها کمتر از 25 
نفر است و 202 مدرسه با تنها یک دانش آموز اداره می شوند. رضوان حکیم زاده روز دوشنبه در دیدار 
با سید ضیاء هاشمی مدیر عامل خبرگزاری جمهوری اسلامی افزود: دسترسی به آموزش و عدالت 

آموزشی به ما اجازه نمی دهد که این مدارس را تعطیل کنیم.

رئیس کمیسیون عمران شورای شهرقم: 

نابسامانی های شهر قم 
ناشی از شبکه معابر نامتوازن است 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: 
شکل گیری نامتوازن اسکلت اصلی و شبکه معابر منجر به ایجاد نارسایی هایی 

در شهر می شود که در حال حاضر وجود این معضل در قم مشهود است. 
روح الله امراللهی روز دوشنبه در نطق پیش از دستور هفتادمین جلسه 
رسمی و علنی شورای شهر قم اظهار داشت: این مشکل بر روی سیستم 
عملکرد، حرکت و کلیت فضای شهر تاثیر نامطلوبی گذاشته است.وی با 
اشاره به اینکه درمناطق مختلف شهر شرایط نامنظمی را مشاهده می کنیم، 
افزود: تداوم این وضعیت باعث بروز یک نارضایتی و خستگی اجتماعی می 
شود.وی با اشاره به گذشت یک سال و سه ماه از آغاز به کار شورای پنجم 
افزود: در این مدت مجموعه شهرداری اقدامات شایانی را انجام داده که 
تکمیل بلوار آیت الله بروجردی و بلوار یادگار امام و اتصال آن به میدان ارتش 
و توسعه ابتدای بلوار کارگر از جمله آن است.امراللهی با بیان اینکه با پیگیری 
و حمایت شهرداری این قابلیت وجود دارد که طرح های دیگری را نیز 
تکمیل و در اختیار شهروندان قرار دهیم، تا بخشی از مشکلات و نابسامانی 
ها رفع و بخشی دیگر نیز کاهش پیدا کند، گفت: ادامه طرح های بلوارهای 
شهید روحانی، تعاون، محتشم کاشانی و شهید فهیمی را می توان درکوتاه 
مدت به بهره برداری برسانیم، و شهرداری نیز باید در این پروژه ها حساسیت 
بیشتری داشته باشد.رئیس کمیسیون عمران شورای شهر قم با بیان اینکه 
طرح بلوار فردوسی با ریل آهن متروکه برخورد کرده است، افزود: باید با 
حمایت همه جانبه از طرح، این مشکل ایجاد شده در جلوی پای مردم 
برداشته شود.امراللهی تصریح کرد: حقوق شهروندی مردم تحت شعاع یک 
خودخواهی بخشی قرار گرفته ، ریلی که فعالیتی ندارد و در جاهای مختلف 
نیز تکه تکه شده همچنان در بلوار فردوسی رها مانده و یکی از محورهای 
رینگی اصلی شهر را با بن بست روبرو کرده است.وی با اشاره به پیش بینی 
اعتبار در بودجه سال 97 شهرداری برای بهره برداری از محور زینبیه تا پل 
کارگر و امامزاده ابراهیم)ع( گفت: شهرداری باید مراحل عملیات اجرای این 
طرح را نیز مقداری تسریع بدهد. عضو شورای شهر قم گفت: شهرداری 
در رینگ دوم جمکران فعالیت های قابل تقدیری انجام داده که اثر آن در 
بلند مدت بر جامعه نمایان خواهد شد.وی همچنین با اشاره به طرح امتداد 
خیابان سمیه حد فاصل خیابان انقلاب تا طالقانی، بر ضرورت جدیت بیشتر 
برای تکمیل آن تاکید کرد، و افزود: دو طرح بلوار عمار و یاسر و جمهوری 
اسلامی نیز که نقش اصلی در ساختار دسترسی آینده شهر بازی می کنند، 

به طور حتم بر رفتار ترافیکی شهر نیز تاثیر زیادی خواهد گذاشت.

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری قم:

کاهش ارزش پول ملی 
شهرداری قم را دچار چالش کرد

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: کاهش 
ارزش پول ملی و افزایش قیمت ارز موجب شده است که شهرداری برای 

تحقق برنامه های خود دچار چالش شود.
محسن رنجبر پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی شهر قم 
در سالن جلسات ساختمان شهید باکری با اشاره به مشکلات تحقق طرح 
قم 1400 اظهار کرد: با توجه به مشکلات اقتصادی و کاهش قدرت خرید 
مردم در رسیدن به شاخص های قم 1400 به مشکل خواهیم خورد و 
باید بازنگری در این شاخص ها با توجه به تغییرات صورت گرفته انجام 
بدهیم.وی ادامه داد: عدم توجه به افزایش هزینه ها براساس گزارش بانک 
مرکزی و تلاش برای دادن یارانه در امور مختلف شهری، موجب کند 
شدن توسعه شهری در شهر قم می شود، برای توسعه متوازن باید هم به 
دنبال حقوق بیت المال  و هم حفظ حقوق مردم به صورت متوازن باشیم.

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری قم افزود: برای بودجه 
سال 98 شهرداری باید بازنگری هایی نسبت به بودجه های قبلی صورت 
بگیرد تا شاخص های کیفی و کمی پیش بینی شده شهرداری قم محقق 
شود، کاهش ارزش پول ملی و افزایش قیمت ارز موجب شده است که 
شهرداری برای تحقق برنامه های خود دچار چالش شود.رنجبر با اشاره به 
افزایش هزینه های جمع آوری پسماند در شهر قم اظهار کرد: طی ماه های 
اخیر شاهد افزایش هزینه های کار جمع آوری پسماندهای جزء عمرانی و 
ساختمانی بودیم و به همین دلیل باید تعرفه جمع آوری این نوع از پسماند 

افزایش پیدا کند، باید قیمت تمام شده خدمات از مردم اخذ شود.

سرپرست اداره کل ارتباطات شهرداری قم  خبرداد

اکران 1000 مترمربع
 بنر مناسبتی ایام ربیع الاول 

سرپرست اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از اکران 
1000 مترمربع بنر مناسبتی ایام ربیع الاول در نقاط مختلف شهر خبر داد.

حسین ایرانمنش ضمن تبریک فرارسیدن ایام ماه ربیع الاول،  از اقدامات 
ویژه تبلیغاتی و اطلاع رسانی شهرداری به مناسبت این ایام خبر داد و 
اظهار کرد: با توجه به پایان ایام محرم و صفر، نیروهای مدیریت شهری 
ضمن جمع آوری کلیه بنرها، پارچه های مشکی و تغییر تابلوهای مناسبتی، 
نسبت به اکران پارچه های رنگی به مناسبت ایام جشن و سرور آل الله اقدام 
کرده اند.وی با تاکید بر اینکه بنرهای مناسبتی نیز چاپ و در سطح شهر 
نصب شده است، تصریح کرد: در همین راستا بیش از هزار مترمربع بنر و 
پارچه نوشت تبریک ماه ربیع الاول ماه سرور اهل بیت)ع( و پیامبر اکرم و 
سالروز آغاز امامت حضرت ولیعصر)عج( در نقاط مختلف شهر اکران شده 
است.سرپرست اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان 
اینکه این بنرها در سازه های عرشه پل، پرتابل و استرابورد سطح شهر اکران 
شده است، افزود: همچنین به مناسبت این ایام آذین بندی شهر توسط 
نیروهای خدمات شهری شهرداری صورت گرفته است.وی اذعان کرد: 
همزمان با هفته وقف نیز شهرداری قم در مشارکت با اداره کل اوقاف و امور 
خیریه استان در اقدامی هماهنگ شعار »همه واقف باشیم« را در بنرهای 

اطلاع رسانی شهر درج کرد.

 مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت تاکسیرانی اعلام کرد

توزیع بیش از 3000 لاستیک
 با قیمت مصوب بین  تاکسی داران

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت تاکسیرانی شهرداری قم گفت: 
بیش از 3 هزار حلقه لاستیک با قیمت مصوب بین تاکسی داران قمی توزیع 
شده است.مرتضی عزتی با بیان اینکه با توجه به افزایش شدید قیمت ها، 
سازمان تاکسیرانی اقدام به توزیع حواله فروش لاستیک با قیمت مصوب 
بین تاکسی داران کرده است، اظهار کرد: در همین راستا تاکسی داران با 
مراجعه به سازمان تاکسیرانی و ارائه مدارک لازم حواله دریافت لاستیک 
دریافت می کنند.وی با بیان اینکه در این طرح توزیع لاستیک برای تمام 
خودروها پیش بینی شده است، افزود: تاکنون بیش از 3 هزار حلقه لاستیک 
با قیمت مصوب بین تاکسی داران توزیع شده است.وی بیان کرد: تمام 
تاکسی های پراید، پژو و سمند از این خدمات استفاده کرده اند و امکان 
عرضه لاستیک برای تاکسی های ون نیز ایجاد شده و حواله لاستیک به این 

تاکسی ها نیز ارائه می شود.

مدیرکل نظارت بر پروژه هاي عمراني شهرداري قم  خبرداد

توزیع 9000 تن آسفالت
 در محوطه مدارس شهرقم

مدیرکل نظارت بر پروژه هاي عمراني و ساختماني شهرداري قم گفت: 
از اواخر سال گذشته تاکنون بیش از 9 هزار تن آسفالت در محوطه مدارس 

شهر قم توزیع شده است.
عباس حلوائی زاده ، با اشاره به اقدام ویژه شهرداری در نوسازی آسفالت 
مدارس شهر قم اظهار کرد: با تفاهم نامه ای که بین شهرداری، نوسازی 
مدارس و اداره کل آموزش و پرورش منعقد شده با تامین بخشی از قیر 
توسط نوسازی مدارس، تولید، تهیه و حمل و پخش آسفالت در مدارس 

شهر انجام می شود.

اخبــار

معاون اجرایی مسجد جمکران گفت: 
)عج(  زمان  امام  با  بیعت  تجدید  آیین 
همزمان با نهم ربیع الاول، سالروز به امامت 
رسیدن حضرت مهدی موعود شنبه 26 
آبان ماه جاری، در این مکان مقدس برگزار 

می شود. 
احمد حاجی زاده روز دوشنبه در گفت 
و گو با خبرنگاران، افزود: احیای نهم ماه 
ربیع الاول به عنوان روز بیعت با امام حی 
یکی از مهمترین سنت های دینی است 
که درسال های اخیر در کشور مورد توجه 
قرار گرفته و برای پاسداشت آن برنامه های 
متنوعی در شهر مقدس قم بویژه مسجد 
مقدس جمکران تدارک دیده شده است.

وی با اشاره به تلاش های نظام جمهوری 
برای احیای سنت های دینی،  اسلامی 
بیان کرد: در این روز اقشار مختلف مردم 
به پیروی از سنت جاری در مذهب تشیع، 
با امام زمان )عج( به عنوان امام حی تجدید 
پیمان می کنند.وی ادامه داد: واقعه عظیم 
غدیر خم، مهمترین آیین بیعتی بود که در 
تاریخ اسلام رخ داد و امروز نیز بیعت با امام 
زمان )عج( از جایگاه ویژه ای برای تداوم 
فرهنگ مهدویت برخوردارست.حاجی زاده 
گفت: در جریان برگزاری این آیین که با 
حضور اقشار مختلف مردم از جمله طلاب، 
دانشجویان، دانش آموزان و نظامیان ترتیب 
می یابد، انگیزه منتظران برای ادامه دادن 
سنت و سیره مهدوی، افزون می شود.

وی بیان کرد: همچنین مسجد مقدس 
جمکران آمادگی دارد با همکاری سایر 

دستگاه های اجرایی استان، برای برگزاری 
آیین پیاده روی در روز نهم ماه ربیع الاول 
اقدامات لازم را انجام دهد تا این برنامه به 
عنوان یک فعالیت فرهنگی در بلوار پیامبر 

اعظم )ص( شهر قم، انجام شود. 
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران 
نیز گفت: روز نهم ماه ربیع الاول بهترین 
زمان برای تبیین فرهنگ مهدویت و ترویج 
سبک زندگی آن حضرت در جامعه است 
که باید از این فرصت با تدارک برنامه های 
معنوی و متنوع به بهترین نحو ممکن 
استفاده کرد. ابراهیم صدوقی افزود: معرفت 
افزایی، ایجاد انس به امام زمان )عج( و 
تبیین وظایف منتظران، مهمترین مولفه 
هایی هستند که باید در جریان سازی 
فرهنگ مهدوی در جامعه، مورد توجه قرار 
گیرد.وی ادامه داد: برنامه های فرهنگی روز 
نهم ماه ربیع الاول با شعار» تجدید بیعت با 

امام زمان )عج( و تبیین جایگاه ولی فقیه 
به عنوان نایب آن حضرت در عصر غیبت« 

ترتیب می یابد.
وی بیان کرد: برنامه های آیین تجدید 
پیمان با امام زمان )عج( از پنجشنبه شب 
هفته جاری همزمان با شب شهادت امام 
حسن عسکری )ع( در مسجد مقدس 
جمکران آغاز می شود و با برگزاری مراسم 
قرائت دعای ندبه و دعای آل یاسین در روز 

جمعه ادامه می یابد.
صدوقی گفت: جمعه شب نیز مراسم 
ویژه  به  طلاب  حضور  با  جانان  عهد 
روحانیون غیر ایرانی در مسجد مقدس 
الله  آیت  که  شود  می  برگزار  جمکران 
علیرضا اعرافی، مدیر حوزه های علمیه 
کشور و حجت الاسلام و المسلمین محمد 
حسن رحیمیان، تولیت مسجد جمکران، 
سخنرانان آن خواهند بود؛ همچنین در این 

شب مراسم ویژه ای نیز برای عموم مردم در 
آن مکان مقدس ترتیب می یابد.

آینده  هفته  شنبه  داد:  ادامه  وی 
نیز همزمان با روز نهم ماه ربیع الاول، 
مراسم تجدید بیعت با امام زمان )عج( 
با حضور تشکل های مهدوی، بسیجیان، 
نیروی انتظامی و نظامی، هلال احمر، 
دانش آموزان، دانشجویان، ورزشکاران و 
اقشار مختلف مردم در بخش خواهران 
جمکران  مقدس  مسجد  در  برادران  و 

ترتیب خواهد یافت.
وی بیان کرد: بعد از ظهر شنبه نیز علاوه 
بر مراسم قرائت دعای آل یاسین، همایش 
ویژه دانشجویی با عنوان عصر آفتاب با 
حضور بیش از پنج هزار تن از دانشجویان 
عضو کانون های مهدوی دانشگاه ها در 
شبستان کربلا مسجد جمکران، برگزار 

می شود.
جمکران  مسجد  فرهنگی  معاون 
همچنین با اشاره به اجرای طرح رحمت 
خادمان  از  تن   300 شرکت  با  واسعه 
افتخاری این مکان مقدس در 26 استان 
روز  مناسب  به  این طرح  گفت:  کشور، 
تجدید بیعت با امام زمان )عج( در سطح 
شهدا،  منازل  و  مدارس  ها،  بیمارستان 
ترتیب می یابد و در جریان آن، خادمان 
افتخاری مسجد مقدس جمکران با اشیا 
تبرک شده، پرچم مسجد و قرآن کریم، به 
دیدار اقشار مختلف مردم می روند و تلاش 
می کنند عطر مهدویت در فضای جامعه 

پراکنده شود.

معاون اجرایی مسجد جمکران :

آیین تجدید بیعت با امام زمان)عج( درمسجد جمکران برگزار می شود 


